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1 ÚVOD 

Bakalářská práce je prvotně zaměřena na historii Sokola v Blatné, sportovních oddílů, 

které spadají buď pod TJ Sokol Blatná (oddíly všestrannosti badminton, karate, kondiční 

trénink, kulturistika, zdravotní TV, basketbal; judo, mažoretky Prezioso a volejbal) nebo 

pod TJ Blatná z.s. (atletika, fotbal, hokejbal Datels, tenis, stolní tenis a kuželky) a jejich 

úspěchů. Ačkoli hlavním tématem je právě zmíněná historie Sokola v Blatné, 

v teoretické části jí bude předcházet historie Sokola jako takového, historie na území ČR 

od roku 1885 do současnosti a historie města Blatná. Téma této práce jsem si vybrala 

proto, aby bylo patrné, že i v tak malém městě má sport svou nezastupitelnou 

společenskou roli mnoho desítek let. 
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2 CÍL A ÚKOLY PRÁCE 

Cílem práce je popis historie sportu v Blatné a vylíčení pestré škály sportovních odvětví 

od roku 1885 až po současnost. 

Úkoly práce: 

- Analýza historie sportu v Blatné 

- Kritický přístup k písemným a ústním pramenům 

- Interpretace získaných faktů 

Analýza historie sportu byla využita při sepisování sportovních spolků v praktické části, 

to samé nestrukturovaný rozhovor a interpretace sportu v Blatné. O kritiku zdrojů se 

opírá celá má bakalářská práce, tudíž ji můžeme najít ve všech kapitolách, jak 

v teoretické, tak v praktické části. 
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3 METODIKA PRÁCE 

Informace pro bakalářskou práci jsem čerpat z dostupných historických pramenů v 

knihovně, muzeu, archivu města a v kronikách sportovních oddílů. Dále využiji 

nestrukturovaného rozhovor a pozorování, jelikož mám možnost být součástí mnoha 

závodů, turnajů a dalších sportovních akcí. V práci budou použity metody spojené s 

historií (analýza, kritika, interpretace). Analýza historie sportu byla využita při 

sepisování sportovních spolků v praktické části, tak i nestrukturovaný rozhovor a 

interpretace sportu v Blatné. O kritiku zdrojů se opírá celá má bakalářská práce, tudíž ji 

můžeme najít ve všech kapitolách, jak v teoretické, tak v praktické části. 
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4 TEORETICKÁ ČÁST 

Mým cílem je zasadit zjištěná fakta do historického kontextu, proto v úvodní kapitole 

budou uvedeny základní dějinné události 19.-21. století. Bude zde rozebráno politické 

dění od daného roku, zmíněna zde bude také první a druhá světová válka. Druhá kapitola 

se nazývá „Založení Sokola“. Jak už název napovídá, půjde o vznik Sokola v Čechách a 

průběh v jeho začátcích. Ve třetí kapitole je stručně shrnuta historie města Blatná, budou 

shrnuty ty nejdůležitější události, které formovaly tvář města až do dnešních dnů. 

 

4.1 HISTORIE NA ÚZEMÍ ČR 1855 – 2023 

V 19. století dochází k rozvoji kultury, ekonomiky a politiky. Čechy jsou v této době 

součástí Rakouska, později Rakouska-Uherska. 21. 12. 1867 bylo zavedeno všeobecné 

a rovné volební právo do Říšské rady. Před první světovou válkou nebyli čeští vlastenci 

příliš spokojeni s rakousko-uherskou vládou, ale i přesto pod ní stále chtěly zůstat, a to 

pod podmínkou určitých změn. Během první světové války byla zrušena politická 

činnost rozpuštěním parlamentu, nastolen vojenský režim, který omezoval veškerá 

občanská práva a svobodu. Roku 1915 byl kvůli válce zřízen přídělový systém, byly 

psány protirakouské manifesty, za které byl nařízen až trest smrti, a veškeré publikace, 

a nově vzniklé divadelní hry byly cenzurovány. Za této doby T. G. Masaryk podnítil 

vznik tajné organizace „Maffie“, která měla spojit české politiky a stát za českým 

národem. Díky této organizaci začínají Češi uvažovat o samostatném státu.1 Roku 1918 

se k této myšlence přidali i poslanci Říšské rady, kteří 6. ledna přijali tříkrálovou 

deklaraci a žádali spojit Česko a Slovensko v jeden stát. Tuto skutečnost podpořila 1. 

května Májová manifestace a poté 13. července obnovení činnosti Národního výboru. 

28. října 1918 vzniklo Československo jako samostatný stát a byla přijata Martinská 

deklarace, která tuto událost zpečetila. Definitivně byl vznik Československa potvrzen 

na Pařížské mírové konferenci roku 1919. Prvním prezidentem nově vzniklého státu byl 

T. G. Masaryk.2 Na konci roku 1921 vznikla komunistická strana. V tomto období se 

začíná rozvíjet hospodářství a průmysl. To znenadání skončilo 24. října 1929, kdy nastala 

 
1 České země na počátku první světové války: Naše země na počátku války. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-

06-16]. Dostupné z: https://www.dejepis.com/ucebnice/ceske-zeme-na-pocatku-prvni-svetove-valky/ 
2 Krize Rakouska - Uherska, Vznik Československa. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/krize-rakouska-uherska-vznik-ceskoslovenska/ 
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hospodářská krize, která trvala do roku 1932. Kdy došlo také k posílení pravicové 

(fašistické) a levicové (komunistické) politické strany.3 29. září 1938 se konala v 

Mnichově mezinárodní konference, jejíž součástí bylo podepsání Mnichovské dohody, 

jejímž výsledkem bylo odstoupení československého pohraničí Německu.4 14. března 

1939 se po domluvě s Hitlerem oddělilo Slovensko od české části. Z českého území se 

stal Protektorát Čechy a Morava.5 Během existence Protektorátu docházelo 

k systematické decimaci českého národa a menšinových etnik německými okupanty. 

Obnovené Československo se po 2. světové válce ocitlo pod dominancí komunistického 

Sovětského svazu, jehož politiku vydatně podporovala obnovená Komunistická strana 

Československa. Totalitní charakter státu zvaného Československo setrval až do roku 

1989. Poprvé naděje na politické změny nastala v r. 1968, která byla zmařena sovětskou 

okupací.6 1. ledna 1977 byla podepsána významnými osobnostmi charta 77, která 

pojednávala o porušování občanských práv a svobod. Lidé, kteří tento dokument 

podepsali, byli stíháni. 19. listopadu 1989 vzniklo Občanské fórum, v jehož čele stanul 

Václav Havel. Ten se nakonec 29. prosince 1989 stal prezidentem.7 Počátkem dalšího 

roku byl zrušen trest smrti, konaly se za dlouhá léta první demokratické parlamentní 

volby. 1. ledna 1993 se oficiálně Československo rozdělilo na dva samostatné státy.8 

S novou vládou lidé mohli začít soukromě podnikat, svobodně vystupovat, nedocházelo 

k cenzurám v literatuře, novinách, divadelních hrách. Postupně se Česká republika 

začlenila do společenství demokratických států: od r. 1999 jsme součástí NATO, od r. 

2004 Evropské unie.9 

 
3 Světová hospodářská krize. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/svetova-hospodarska-krize/ 
4 Zánik „první republiky“. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/zanik-prvni-republiky/ 
5 Vytvoření protektorátu Čechy a Morava. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/vytvoreni-protektoratu-bohmen-und-mahren/ 
6 Vyvrcholení českého odboje. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/vyvrcholeni-ceskeho-odboje/ 
7 60. léta v Československu, Pražské jaro 1968. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/60-leta-v-ceskoslovensku-prazske-jaro-1968/ 
8 Počátky demokracie, rozdělení Československa. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/pocatky-demokracie-rozdeleni-ceskoslovenska/ 
9 Česká republika v letech 1993-2013. Dějepis.com [online]. [cit. 2023-06-16]. Dostupné z: 

https://www.dejepis.com/ucebnice/ceska-republika-v-letech-1993-2013/ 
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4.2 ZALOŽENÍ SOKOLA 

Samostatnému založení Sokola v českých zemích předcházely tzv. soukromé tělocvičné 

ústavy. Byla zde prováděna pravidelná tělesná cvičení zaměřená na rozvoj fyzické 

kondice a pohybových dovedností v podobě prostných a nářaďových cvičení. V těchto 

ústavech se cvičilo podle německého turnerského a švédského tělovýchovného systému. 

Lidé, kteří na cvičení docházeli, pocházeli z vyšší a střední měšťanské vrstvy, ale také 

například i z řad šlechty. 

Počátkem šedesátých let po pádu Bachova absolutismu nastal konečně čas pro založení 

dobrovolného tělocvičného spolku. Byl zde však národnostní problém. Češi a Němci se 

nemohli domluvit na jednací řeči spolku, a tak se čeští příznivci rozhodli, že založí ryze 

český tělocvičný spolek. Díky bratřím Grégrům, v té době vydavatelům českých novin 

Národní listy, vešla do povědomí sokolská organizace. 17. prosince 1861 Julius Grégr 

podal stanovy na místodržitelství. O čtyři dny později byly stanovy schváleny a mohla 

tak konečně vzniknout Tělocvičná jednota pražská. Se založením spolku přišla i různá 

administrativní opatření. Souhlas zákonných zástupců o členství, způsob svolání valného 

shromáždění, uvést počet členů výboru, způsob řešení sporů ve spolku a v neposlední 

řadě hlásit uspořádání každého výletu. 16. února 1862 byla svolána do tělocvičny Jana 

Malypetra v Panské ulici v Praze první valná hromada, kde byl zvolen předsedou Jindřich 

Fügner, náměstkem předsedy pak Miroslav Tyrš.  

Sokolská organizace od konce 19. století dominovala českému spolkovému životu a byla 

jednou z hlavních opor národně emancipačního hnutí. Do února 1948 více jak polovina 

dospělých členů necvičila, avšak podíleli se například na kulturních aktivitách. V březnu 

1862 byly zavedeny příspěvky pro členy spolku. Sledovalo se tak ekonomické zajištění 

spolku. Dále byla jména nových adeptů sedm dní vystavena v místnostech spolku, aby 

je mohla vidět i veřejnost. Pokud na uchazeče po zmíněnou dobu nebylo námitek, mohl 

se po uplynutí sedmi dní stát členem. Velký význam pro Sokol mělo také setkání na 

Střeleckém ostrově v Praze, které se uskutečnilo 27. března 1862. Eduard Grégr zde 

poukázal na to, že všichni členové jsou si rovni. Jindřich Fügner na tento fakt navázal 

návrhem, že by si měli členové jednoty tykat a oslovovat se „bratře“. 10. dubna 1862 se 

na valné hromadě řešila podoba kroje, kterou na žádost Jindřicha Fügnera vypracoval 

Josef Mánes. Kroj se skládal z kalhot, kazajky z ruského lnu a kulatého klobouku s pentlí 
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nebo perem. Avšak někteří účastníci nesouhlasili s červenou košilí, proto její nošení bylo 

na každém členovi. 13. května 1862 výbor jednoty rozhodl, že se spolkový oděv může 

nosit pouze ve spolku a na společenských akcích jimi pořádaných. Porušením tohoto 

pravidla mohlo následovat i vyloučení člena. V květnu téhož roku byl jednohlasně 

schválen návrh o placení cvičitelů. První veřejné vystoupení jednoty byla cesta na Říp 

koncem dubna 1862. Na takovýchto podobných organizovaných výletech se často 

stávalo, že nejeden ze členů spolku byl v podnapilém stavu. To Jindřicha Fügnera s 

Miroslavem Tyršem a pár dalšími členy dosti pobuřovalo. Za takovéto chování tedy 

následoval kárný trest nebo ba dokonce vyloučení, o kterém rozhodlo kárné řízení. Od 

roku 1862 vznikaly další spolky nejen v Praze, ale na dalších místech Čech. 

Roku 1863 došlo ke značnému prořídnutí řad cvičenců. Z 59 družstev předešlého roku 

se najednou stalo pouze 31. Jindřich Fügner však neváhal a na začátku dalšího roku 

rozeslal širšímu lidu dopisy, aby tak znovu navýšil počet cvičenců a přivedl tak širší 

veřejnost k pohybu. V lednu 1864 jednota přidala na návrh Emanuela Tonnera do svého 

názvu slovo „Sokol“. Dále základem činnosti jednoty zůstávala tělesná cvičení, avšak 

aby se do aktivit zapojilo i necvičící členstvo, tak se na výborové schůzi 9. listopadu 

1862 podal návrh od dr. Musila, na utvoření sboru dobrovolných hasičů. Tento nápad se 

ovšem nelíbil Miroslavu Tyršovi, a tak k jeho uskutečnění zatím nedošlo. Nápad o 

vytvoření sboru hasičů vynesl na povrch ještě jednou Eduard Grégr v březnu 1865. Ani 

tento pokus nedošel zdárného konce. V březnu téhož roku se sešla komise, jejímž členem 

byl i Miroslav Tyrš. Jednalo se o vydávání časopisu tělocvičného, který by obsahoval 

poznatky z tělocvičné a informace z ostatních spolků Československa. Nakonec se 

komise dohodla na vydávání „Sborníku sokolského“, jehož autorem byl Miroslav Tyrš 

a jejím obsahem bylo zrození sokolského hnutí a založení sokolských jednot v českých 

zemích.10 

 

4.3 STRUČNÁ HISTORIE MĚSTA BLATNÁ 

Blatná je město, které leží v severozápadní části Jihočeského kraje. Svůj název dostala 

od blat, na kterých byla založena. Prvními stálými osadníci Blatenska byli roku 700 

Slované, avšak první náznaky městského osídlení byly až za vlády Přemysla Otakara II. 

 
10 WAIC, Marek, 2013. Tělovýchova a sport ve službách české národní emancipace. Praha: Karolinum. 

ISBN 978-80-246-2259-0. 
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První zmínka o Blatné je datována roku 1235, kdy v listině vydané králem Václavem I. 

byl podepsán Vyšemír z Blatné. Ke konci 13. století byla Blatná koupena Bavory ze 

Strakonic, kteří se zde pustili do přestavby hradu. Avšak po tom, co tento rod vymřel po 

meči, se dostala Blatná do vlastnictví pánů z Rožmitálu, kteří byli vlastníky až do roku 

1550. Roku 1489 dostala Blatná od Zdeňka Lva várečné právo, jedno z nejdůležitějších  

práv budoucího města. Dále se zasloužil o to, aby Blatná měla svůj znak. Později se 

Blatná stala majetkem pánů ze Štenberka, kteří ji vlastnili do roku 1577. Zdeněk ze 

Štenberka zde napomohl k systematickému rybničnímu hospodaření. Po tomto rodu 

odkoupili Blatnou polští pánové z Rozdražova, za jejichž vlády byla Blatná roku 1601 

císařem Rudolfem II. povýšena na poddanské město. V tomto období se zde nacházelo 

70 domů, kostel, radnice, mastné krámy, lázně, dva pivovary, šatlava a zámek. Za dob 

třicetileté války byla Blatná drancována a roku 1631 sežehl polovinu města požár. 1691 

zemřel poslední z rodu Rozdražovců a Blatná se stala majetkem uherských Serenyiů. 

Pod tímto rodem Blatná prosperovala. 1722 byla postavena nová zvonice, která zdobí 

náměstí až do dnešních dnů. Marie Alžběta ze zmíněného rodu nechala postavit novou 

budovu zámku, blatenskému kostelu dodala varhany a nechala vystavět kostel sv.Jana 

Křtitele v Paštikách. Tento kostel byl postaven podle návrhu architekta Kiliana Ignáce 

Dientzenhofera. Díky ní byla postavena i škola a roku 1771 proběhlo první sčítání lidu a 

budov. V nedožitých 90 letech roku 1787 zemřela. Blatnou tedy odkoupil roku 1798 

další rod, a to rod Hildprandtů. Po smrti Václava, který Blatnou odkoupil, ji převzal roku 

1803 jeho syn František, který roku 1812 založil cukrovar na zpracování cukrové řepy. 

Tím pádem se stala Blatná městem, které mělo jeden z prvních cukrovarů v Čechách. 

Mezi významné rodáky patří Karel Strakatý, první pěvec české hymny „Kde domov 

můj“, a Jan Pravoslav Koubek, který později působil jako profesor na pražské univerzitě 

a byl i básníkem. Krátce vychovatelskou funkci u Hildprandtů, vykonával Jan 

Evangelista Purkyně. 1810 ve městě byla otevřena první lékárna a 1818 postavena nová 

škola. Po Františkovi se stává novým majitelem jeho syn Ferdinand. Roku 1832 zemřelo 

v Blatné na choleru 35 lidí. 13. září 1834 postupně celé město postihl požár, který sebou 

vzal až 150 domů, radnici, školu, nemocnici, a kostelní věž. Po smrti Ferdinanda roku 

1845 se funkce ujala jeho manželka Karolína, která toto břímě roku 1849 následně 

přenechala svému synovi Robertovi, který se pustil do rekonstrukce zámku za pomoci 

architekta Bernharda Gruebera. Po reformě státní správy se stala Blatná roku 1850 

okresním městem. Bylo zde založeno ochotnické divadlo, ve kterém byla pravidelně 
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představení od roku 1851. Ve stejném roce byla založena i městská školní knihovna.1855 

se stala Blatná sídlem okresního úřadu. 1861 byla založena Občanská beseda a 1863 

vznikl pěvecký spolek Úslavan. Poštovní spoje, které vedly do Písku a Březnice. 1865 

se Blatná stala sídlem okresního zastupitelstva a jeho starostou Robert Hildprandt. 1869 

zde byla vybudována telegrafní stanice. 1885 byl založen tělocvičný spolek Sokol. 1899 

byla dostavěna trať železnice z Březnice přes Blatnou a do Strakonic a druhá z Blatné do 

Nepomuka. Roku 1904 byla vystavěna budova ZŠ J. A. Komenského podle návrhu 

architekta Karla Fialy. Od roku 1919 zde Jan Böhm začal pěstovat růže, které následně 

zdobily celou Blatnou. Proto se Blatné začalo říkat město růží. 1920 bylo v Blatné 

postaveno muzeum a 1933 sokolovna podle návrhu Františka Průši. Po roce 1948 nastává 

průmyslový rozvoj města, v Blatné vznikly podniky Dřevokov, Tesla, svou pobočku zde 

měly České závody motocyklové. Po komunistickém převratu byl majetek Hildprandtů 

zkonfiskován a roku 1952 byli vystěhováni ze zámku, který jim byl vrácen 1992. Z 

novodobých dějin Blatnou poznamenala nejvíce povodeň v roce 2002. Strhla most u 

rybníka Pustý a u sokolovny, zatopila a poškodila budovu sokolovny a některé budovy 

poblíž rybníka a na náměstí.11 

 

 

 

 
11 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 7-11. 
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5 PRAKTICKÁ ČÁST 

Zde nalezneme kapitoly týkající se založení Sokola v Blatné, jeho začátky a průběh od 

roku 1885 až po současnost. Je zde rozebrán charakter cvičení členů před stavbou 

sokolovny a následný průběh stavby.  Samostatná kapitola je věnována Memoriálu Jana 

Janovského, který se pořádá na počest významného činovníka jednoty, který zemřel v 

koncentračním táboře v Osvětimi. V moderních dějinách působí v rámci města vedle 

Sokola ještě TJ Blatná z.s., zhodnotím tedy roli obou organizací. 

 

5.1 SOKOL BLATNÁ 

5.1.1 ZALOŽENÍ 

Myšlenka na založení jednoty v Blatné se objevila až o necelých dvacet let později. 23. 

listopadu 1884 se sešlo na radnici v Blatné čtyřicet dva příznivců sokolské myšlenky. 

Tento impuls pramenil ze smutného faktu, že 8. srpna 1884 zemřel Miroslav Tyrš. Tímto 

způsobem mnozí chtěli uctít jeho památku. Netrvalo dlouho a ke konci březnu 1885 byly 

konečně potvrzeny stanovy, po kterých se 12. dubna za účasti prvních patnácti členů 

konala ustanovující valná hromada. Na této první valné hromadě byl starostou zvolen 

malíř František Diviš, náměstkem starosty zahradník Josef Princ, náčelníkem učitel Jan 

Beran, jednatelem notář Václav Vazač a v neposlední řadě pokladníkem obuvník Jan 

Matějka. Taktéž byly stanoveny příspěvky. Pro činné členy příspěvek činil patnáct korun 

měsíčně, přispívající členy dva zlaté ročně. Kdo chtěl vstoupit do jednoty, musel zaplatit 

zápisné ve výši padesáti korun. 

I když bylo nadšení současných členů k cvičení a společenské činnosti veliké, nedostalo 

se jim však žádné finanční ani jiné podpory a malé příjmy ze zápisného a příspěvků od 

členů byly nedostačující, jednota byla tím pádem odkázána jen a pouze na sebe. Ani 

kvůli této nepříznivé situaci neztráceli členové nadšení a pozitivního ducha. První 

cvičení byla zahájena již na začátku května, avšak nebyla budova sokolovny, kde by se 

členové mohli scházet. V letních měsících se tedy využívalo nádvoří měšťanské školy, 

na které byla tzv. „letní tělocvična“. V zimních měsících se pak využívaly sály místních 

hostinců. Veškeré nářadí, na kterém se cvičilo, hrazda, kruhy, žebříky, tyč bylo 

zapůjčeno od školní rady. Až na hrazdu, kterou jednota odkoupila od jednoty pražské. 

Mimo cvičení na nářadí se prováděly různé skoky, cvičení pořadová, prostná a cvičení s 
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činkami. V prvním roce se cvičení konala pouze jedenkrát týdně, každý čtvrtek. Na 

začátku v jednotě cvičilo pouhých šestnáct až osmnáct členů v jednom družstvu. Během 

jednoho roku se počet členů rozrostl, a to díky většímu povědomí o Sokole u širší 

veřejnosti, a tak na konci roku 1885 čítala jednota dohromady padesát členů. 

V červenci 1885 jednota jednala o vzhledu a barvě kroje. Po důkladném zvážení všech 

návrhů se členové shodli, že si za vzor vezmou stejnokroj z pražské jednoty. Tedy 

kalhoty, kazajky z ruského lnu, kulatý klobouk s pentlí nebo perem a červená nebo bílá 

košile. Látku na vyhotovení kroje jednota zakoupila od jednoho z členů, místního 

obchodníka Vojtěcha Urbana. Po vyhotovení a dodání krojů se konečně jednota mohla 

ukázat veřejnosti a nalákat tak případné zájemce do svých řad. 6. září se jednota poprvé 

ukázala veřejnosti. Dopoledne byla naplánována návštěva místního kostela, odpoledne 

se konala valná hromada, na které se zvolil v uvozovkách nový výbor, jelikož jeho 

sestava zůstala stejná. Až na pokladníka, kterým byl zvolen učitel Bernard Löwy, jelikož 

Jan Matějka téhož roku zemřel. Den byl poté zakončen věnečkem. 

V této době se hojně rozmohlo zakládání župních svazů, pod které následně různé 

jednoty spadaly. I tady v Blatné se pokoušeli o založení župy, avšak ze strany úřadů to 

nebylo povoleno. A tak v dubnu 1885 blatenská jednota přistoupila k župě Žižkově, která 

byla na jihu Čech nově založena. 15. srpna se konala župní valná hromada v Českých 

Budějovicích, které se za blatenský spolek zúčastnil náčelník Jan Beran. První slet, 

kterého se jednota účastnila, se konal 13. a 14. června v Písku. Jednalo se o slet župy 

Husovy a z blatenských řad do Písku vyrazilo dvanáct členů. 

18. července uskutečnila jednota jedenáctikilometrovou procházku do nedalekého města 

Kasejovice za účelem návrhu založení jednoty ve zmíněném městě. Návrh u místních 

však skončil neúspěšně. Jednota v Kasejovicích byla založena až o několik let později, a 

to v roce 1895. 

Díky navázání nových styků s ostatními spolky a pozitivních ohlasů na župní slet v Písku 

se jednota rozhodla uspořádat první župní slet i zde v Blatné. Slet se konal 22. srpna 

1886 a zúčastnily se ho spolky z Písku, Vodňan, Strakonic a největší podíl členů měl 

spolek z Příbrami. Na programu bylo vystoupení pěveckého spolku „Úslavan“ a dále 

cvičení jednoty, které se skládalo s tradičního prostného cvičení, cvičení na nářadí a také 

skoku o přebor. Pozitivní ohlasy od ostatních spolků a veřejnosti povzbudil jednotu 

natolik, že se rozhodla provádět cvičení dvakrát týdně, a to v pondělí a ve čtvrtek. 
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Na začátku roku 1887 se náčelník jednoty Jan Beran odstěhoval z Blatné do Soběslavi, 

a tak před jednotou stálo těžké rozhodnutí, kdo bude jeho nástupce. Jelikož tato situace 

nastala velmi rychle a nebylo možné jí vyřešit, rozhodl se výbor prozatím na náměstkovi 

náčelníka, který bude vést jednotu při veřejných akcích. Zvolen byl tedy Gustav 

Irrlacher. V této nelehké situaci byly zakoupeny Tyršovy „Základy tělocviku“, aby se 

mladí i staří cvičitelé zlepšili v teorii tělocviku a metodice vyučování, a tím se i zlepšila 

kvalita cvičení. 

13. února 1887 byly v Blatné uspořádány první šibřinky, což je druh společenské akce, 

která má stmelovat kolektiv nejen z řad Sokola, ale i široké veřejnosti. Jinak to tedy 

nebylo ani u nás. Naše jednota se tento rok účastnila i všesokolského sletu v Praze, kam 

zavítali i američtí Sokolové. Za blatenskou jednotu byl vyslán náměstek starosty Josef 

Princ. Tato akce však byla rozpuštěna kvůli úředním zákazům. Na další valné hromadě, 

která se konala 18. září 1887, byl po dlouhé odmlce zvolen náčelník JUDr. Kareš, ten 

však za neznámých okolností tuto funkci nepřijal. Náměstkem náčelníka se stal Gustav 

Irrlacher, dále jednatelem Karel Fischkandl. Ostatní funkce v jednotě zůstaly stejné. 

Funkce náčelníka se obsadila až o půl roku později dne 18. března 1888. Náčelníkem byl 

zvolen Václav Třeštík, avšak na valné hromadě 23. září se volba náčelníka opět změnila. 

Zvolen byl František Hlávka, funkci pokladníka převzal Fischkandl. Ostatní funkce 

zůstali v nezměněném držení. V tomto roce proniká na povrh myšlenka o pořízení 

spolkového praporu. S touto myšlenkou byly také spojeny pokuty za užívání cizích slov 

na schůzích a vystoupeních jednoty. Za tímto účelem byl založen praporní fond, kde se 

od roku 1896 nashromáždilo již 141 K a 74 h. 

1889 dosáhnuto k povolení sjednocení všech žup v Čechách. Vznikla tak Česká Obec 

Sokolská. Za této okolnosti byla svolána ustanovující valná hromada České Obce 

Sokolské, na kterou měl každý spolek vyslat svého delegáta. 24. února na mimořádné 

valné hromadě spolku v Blatné byl delegátem zvolen náčelník spolku František Diviš, a 

také pokladník jednoty Václav Vazač.12 

 

 
12 GUTTENBERGER, JUNGMANN, KALINA, KARAS, KILB, VRÁNA, 1910. Dějiny Sokola blatenského 

za prvních 25 let: 1885-1910. Blatná. 
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5.1.2 SOKOL 1890-1915 

V únoru 1890 vystoupil z jednoty náměstek starosty Josef Princ. V mimořádné valné 

hromadě, která se konala 18. května byl na jeho místo zvolen V. Sýkora. Jelikož župa 

Žižkova, pod kterou patřil i blatenský spolek, byla příliš veliká, navrhla strakonická 

jednota, aby župa byla rozdělena podle toku Vltavy na dvě menší župy. Tento návrh 

blatenský spolek podpořil. 7. a 8. září na župním sjezdu v Táboře byl návrh řádně 

projednán a následně schválen. Tím pádem naše jednota spadala pod nově vytvořenou 

župu Husovu. 14. září se následně konala valná hromada blatenské jednoty, kde byl 

novým jednatelem zvolen A. Šembera a významně si polepšil bývalý náměstek náčelníka 

Gustav Irrlacher, který byl zvolen náčelníkem. Byla zakoupena pamětní kniha, kam se 

měly zaznamenávat významné události jednoty. Tento plán však nebyl realizován, a tak 

bohužel nejsou známy možné významné momenty počátků blatenského Sokola. 

1891 byl v Praze pořádán druhý všesokolský slet, kterého se opět zúčastnili i členové 

z řad blatenské jednoty. Dohromady bylo vysláno 8 členů v kroji, z toho 6 z nich cvičilo 

prostná cvičení. Tentokrát všesokolský slet dopadl velmi dobře, sklidil mnoho 

pozitivních ohlasů. Naše členy průběh a dobrá atmosféra motivovala k další práci. Kvůli 

politické situaci v té době rezignovala většina funkcionářů, avšak nově zvolení se od září 

1891 do června 1892 nevěnovali žádné spolkové činnosti. Proto se 30. července konala 

valná hromada kvůli zvolení nových funkcionářů. Starostou byl zvolen V. Sýkora, 

náměstkem J. Princ, jednatelem J. Staněk, pokladníkem J. Žák a náčelníkem Gustav 

Irrlacher. Členů jednoty přibývalo a díky tomu se naše jednota 14. srpna mohla zúčastnit 

župního sletu ve Strakonicích. Následně 9. září uspořádala rekreační procházku do města 

Sedlice vzdáleného osm kilometrů od Blatné. S větším počtem členů byla potřeba 

zakoupit nové kroje, a tak jednota zakoupila nové kroje. Členové si je po dobu setrvání 

v jednotě mohli nechat za malý příplatek. 

23. září 1893 se konala další valná hromada za účelem zvolení členů do funkcí. Starostou 

byl zvolen Gustav Irrlacher, jednatelem J. Vorlíček a náčelníkem Fr. Hlávka. Na začátku 

roku 1894 se blatenská jednota rozrostla o dalších patnáct členů, mezi kterými byl i Jar. 

Jungmann. Po veřejném cvičení v Příbrami, kde někteří členové naší jednoty cvičili 

prostná, a župním sletu ve Vodňanech, kde cvičilo jedno družstvo, se blatenské jednotě 

dostalo velké pochvaly, zejména od náčelníka blatenské jednoty Fr. Hlávky. 30. září 
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1894 se obsazení některých funkcí opět trochu změnilo. Novým starostou jednoty se stal 

Fr. Hospodář, náměstkem Gustav Irrlacher a jednatelem Jar. Jungmann. 1895 byly 

uspořádány dvě naučné přednášky. První od E. Vráze „O cestě napříč rovníkovou 

Amerikou“ a druhá od člena jednoty A. Kaliny „O životě a významu práce Sokolstva“. 

Před zakazováním různých aktivit vládou stihla ještě blatenská jednota pár akcí. 

Vypravila se na slavnostní položení základního kamene sokolovny v Písku, dále cvičení 

jednot v Březnici, kam se sjely jednoty z Blatné, Mirovic, Příbrami a samozřejmě 

nechyběla ani jednota březnická. Devatenáct členů naší jednoty opět zavítalo 

v sokolském kroji na již třetí všesokolský slet, který se opět konal v Praze. Spolu 

s jednotami z Mirovic a Březnice uskutečnily výlet do Černivska, kde z darů uspořádaly 

tombolu. Veškeré získané finance byly darovány poškozeným, které zasáhla povodeň. 

Také se blatenští ukázali na založení Sokola v Rožmitále a na dlouho očekávaném 

založení Sokola v Kasejovicích. Po těchto akcích již přišly zmíněné zákazy. Kvůli 

rozhodnutí Č. O. S. nebyla možná účast na církevních slavnostech. 4. srpna bylo 

okresním hejtmanem a policejními orgány přerušeno veřejné cvičení prostných. 

Následně nebylo dovoleno ani Antonínu Kalinovi přednést svou řeč. Tuto zrušenou akci 

si sokolové chtěli vynahradit hudebním průvodem přes město, tato akce však byla pod 

dohledem policejních orgánů. Tato opatření dospěla až do takové míry, že například 

úředníci a učitelé museli vystoupit z jednoty, lidé se báli jít do společnosti s příslušníky 

jednoty nebo dokonce s nimi na veřejnosti mluvit. I přes tyto všemožné zákazy a pokusy 

zničit sokolský spolek se jednota udržela a nově se řídila heslem „Kupředu, zpátky ni 

krok!“ Po zmírnění represí uspořádala jednota slavnostní památku Karla Havlíčka 

Borovského, která se konala 5. a 6. září 1896. První den byly na programu dvě divadelní 

představení „K životu“ a pak následovalo představení „Paní mincmistrová“. Na druhý 

den ráno bylo na programu rozvinutí sokolského praporu v sále U Lva a odpoledne byl 

připraven proslov od zemského a říšského poslance JUDr. Brzoráda. Této slavnosti byli 

přítomni mnozí obyvatelé okolních obcí. 

Tentýž rok byla naše jednota přítomna na cvičení v Kasejovicích, velmi činný byl A. 

Kalina, který se účastnil i slavnostního otevření sokolovny v Písku. Sportovní akce naše 

jednota prokládala různými divadelními představeními, buď samostatně jako například 

„Deputace“ a „Sklenice“, nebo s pomocí ochotnických herců ve hře „V zajetí“. Jelikož 



  PRAKTICKÁ ČÁST 

  16 

blatenská jednota neměla stálé prostory pro tyto akce, divadelní představení se hrála na 

jevišti ochotníků. 

Na valné hromadě 1897 byl starostou zvolen A. Kalina, který se v jednotě zasloužil o 

utužení kázně a ducha Sokola, přinesl do cvičení nové myšlenky, které se později začaly 

aplikovat i v jiných spolcích, velký přínos měl také na organizaci vzdělávacích a 

kulturních akcí. Jednatelem se stal Miroslav Karas. Roku 1897 byla také založena 

sokolská knihovna, její celkový počet knih později činil 95 kusů jak odborné, tak i 

neodborné literatury. Část neodborné literatury byla později věnována Palackého 

knihovně. Téhož roku se opět konaly různé naučné i kulturní akce. Naučné vycházky do 

Sedlice, Škvořetic a Černivska, Župa uspořádala výlet do Husova rodiště, kde A. Kalina 

pronesl řeč, poté následovala přeprava do města Sušice, kde se konalo veřejné cvičení. 

Po povedeném výletu se blatenský spolek spolu s dalšími spolky rozhodl uspořádat 

Husův večer. Divadelní představení v tomto roce byla opět hrána za pomoci ochotníků, 

jako například „V panském čeledníku“, „Maloměstští diplomaté“, ale také některá 

představení blatenská jednota zvládla úplně sama „Paní Mincmistrová“, „Mlynář a jeho 

dítě“, „Svědomí“ a „Naši furianti“.  

Župa Husova, pod kterou blatenská jednota patřila, byla už příliš velká, a tak bylo vhodné 

utvořit novou, menší. Proto z ní naše jednota spolu s dalšími okolními vystoupila a na 

ustavující schůzi, která se konala 22. května 1898 v Blatné, vznikla na návrh Kaliny nová 

župa s názvem Jeronýmova. Pod tuto nově vzniklou župu spadala Blatná, Březnice, 

Horažďovice, Mirovice, Písek, Strakonice, Vlachovo Březí a Volyně. 

Opět se v tomto roce konalo nespočet vycházek s přednáškami nebo pouze samotných 

přednášek za účelem myšlenkového obohacení a vzdělávání členů okolních jednot. 

Přednášky byly zároveň možností, jak získat nové členy. Procházky byly naplánovány 

do blízkého okolí za účelem získat znalosti o regionu: putovalo se do Lnář, na Vinici, do 

Husince do Čekanic. Antonín Kalina i další členové se intenzivně zároveň věnovali 

přednáškové činnosti. 

1898 se konaly oslavy 100. narozenin Palackého, kterého se zúčastnily sdružené spolky. 

Za náš spolek vystoupila družstva i nově vzniklé družstvo dorostu ve veřejných 

cvičeních. Naše jednota se zúčastnila stejné akce i v Kasejovicích a Bělčicích. Dále bylo 

vysláno jedno družstvo na veřejné cvičení do Rožmitálu a naše jednota se také předvedla 
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na oslavách zrušení roboty, které bylo pořádané okresním zastupitelstvem kousek za 

Blatnou, v lese Škalí. Ještě před oslavami narození Palackého dne 4. ledna 1897 bratr 

Karas podal návrh na založení veřejné knihovny a například i čítárny v Blatné. Návrh 

byl přijat, avšak bylo potřeba o této záležitosti uvědomit městskou radu a okresní výbor 

spolu s ostatními spolky. Po opětovném podání žádosti bratrem Kalinou 13. dubna 1889 

okresní zastupitelstvo návrhu vyhovělo, darovalo 300 knih a dohodlo stálý roční 

příspěvek 200 K. Knihovna dostala název po Palackém na památku výročí narození 

českého vlastence, politika a historika. 

Po odstoupení strakonické jednoty od vedení župy Jeronýmovy 1899 byla zvolena na 

tuto pozici jednota blatenská, která se tento rok těšila i z dalších úspěchů. Pomohla 

založit dvě nové jednoty, v Sedlici a Miroticích. Jelikož blatenská jednota byla nově 

v čele župy, další župní slet se konal 13. srpna právě v Blatné. Na programu byl průvod 

městem v krojích, ve kterém šlo 187 sokolů, z toho bylo 23 z jiné župy a 40 blatenské 

jednoty. A dále veřejné cvičení, které se provádělo na nářadí: hrazda, bradla, kůň, koza. 

Na této akci byl přítomen i zpravodaj Č. O. S., který měl o průběhu kladné mínění. 

Roku 1900 Blatenská jednota uspořádala v období masopustu 11. února vzdělávací 

večírky, které měly opět pozitivní ohlasy. Byla zde opět přednáška od A. Kaliny na téma: 

„O uhelném bohatství království Českého a nedostatku uhlí“, také přednáška od 

Jaroslava Jungmanna, která zahajovala první valnou hromadu jednoty v Sedlici o cílech 

Sokola měla velký úspěch. Poslední přednáška Antonína Kaliny v tomto roce O 

myšlence sokolské byla spojena s procházkou do Mirotic, kde ji přednesl při oslavě 

obnovení jednoty. 

2. února 1901 na valné hromadě jednoty byl už po několikáté zvolen starostou Antonín 

Kalina, kvůli písemným útokům na jeho osobu se však této funkce zřekl. Tentýž rok 29. 

a 30. června se blatenská jednota opět zúčastnila již čtvrtého všesokolského sletu, který 

se konal v Praze na Letné. Z řad jednoty bylo vysláno 21 mužů, ze kterých se cvičení 

zúčastnilo 13. Aby se však naše jednota mohla sletu zúčastnit, potřebovala dostatek 

financí na uhrazení cesty a nákladů s ní spojených. Proto 8. dubna uspořádala divadelní 

představení „Přítěž“ od B. Vikové - Kunětické a 27. května hned dvě aktovky s názvem 

„Modrá krev“ a „Na bytě“. Dalších akcí, kterých se blatenská jednota v tomto roce 

zúčastnila, bylo 9. června veřejné cvičení v Sedlici, 7. července slavnostní odhalení 
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Husova kamene v Čekanicích, 18. srpna opět veřejné cvičení v Miroticích a v neposlední 

řadě se konaly slavnosti v Blatné, které byly pořádané dámským odborem Národní 

jednoty pošumavské. 

1902 se opět konaly oslavy památky na M. Jana Husa, kterých se zúčastnila i městská 

rada. 13. července se konal župní slet v Horažďovicích, kam se z blatenské jednoty 

vypravilo 16 členů v kroji a jedno družstvo na veřejné cvičení. 8. září bylo 8 členů v kroji 

součástí slavnostního otevření Sokolovny v Rožmitále. 

Na valné hromadě 18. ledna 1903 byl náčelníkem zvolen Miroslav Karas, který tuto 

funkci neoficiálně zastával i v roce 1902 po odchodu tehdejšího náčelníka bratra Hlávky. 

Tohoto roku se naše jednota zúčastnila okresního cvičení v Březnici, jako přípravy na 

větší akci, a to na sokolský slet, který se konal 15. srpna v Českých Budějovicích. Na 

tuto akci bylo vysláno 13 členů v kroji, pouze dva z nich se neúčastnili cvičení. Co se 

týče vzdělávacího programu, opět byl program bohatý: 1. července Antonín Kalina vedl 

přednášku O bitvě u Lipan, pozvánku od blatenské jednoty na pořádání přednášky dne 

5. července přijal dr. Kusina z Prahy o Husovi a 8. listopadu proběhla přednáška M. 

Karase o bitvě na Bílé hoře. 

1904 na schůzi výboru byl obnoven vzdělávací odbor, v jehož čele stanul J. Jungmann. 

Díky tomuto usnesení se následně konal večírek členstva a několik přednášek od právě 

zmiňovaného J. Jungmanna v okolních vesnicích. Jednou z přednášek byla „Národové 

ve zbrani“, která byla přednesena za účelem protestu proti militarismu a nákladům s ní 

spojenými. Tohoto roku byly na programu i tři veřejná cvičení. První naplánovaná akce 

se konala 12. června, což byl župní slet v Písku, kam se vypravilo 12 členů v kroji, z toho 

8 z nich cvičilo prostná, na bradlech a také nově s dlouhou tyčí. Druhé bylo okrskové 

cvičení v Sedlici, konané 14. srpna, kam zavítalo 11 členů v kroji a dvě cvičící družstva 

a následně 21. srpna veřejné cvičení v Miroticích, kam se vypravilo pouze 7 členů v kroji 

a jedno družstvo. 

1905 oslavila blatenská jednota dvacáté výročí od založení. Při této příležitosti se 

v Blatné konal 13. srpna župní slet, kterého se z blatenské jednoty zúčastnilo pouze 23 

členů, avšak jejich vystoupení sklidila velmi pozitivní ohlasy. Cvičila se prostná, 

skupinová cvičení a také cvičení na hrazdě. 27. srpna pak následovně bylo vysláno 10 

mužů a 9 žen na veřejné cvičení pořádané v Miroticích. Ten samý den se konalo 
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okrskové cvičení župy plzeňské v Kasejovicích, kam zavítali 4 muži. 24. září se konalo 

další veřejné cvičení v Březnici, kterého se zúčastnilo 13 mužů a pouze 1 žena. Jako i 

předchozí roky, tak i tento se uskutečnila přednáška od Antonína Kaliny, u příležitosti 

založení ženského odboru na téma „Potřeba tělocviku pro ženy“. Dále se konaly už jen 

tři přednášky, a to 5 července a 27. prosince, jelikož nebylo příliš času, kvůli velké 

pracovní vytíženosti s pořádáním výročí a župního sletu. 

Poprvé na valné hromadě jednoty 2. února 1906 byly voleny funkce i ze strany žen. Ze 

strany mužů se činovníci u funkcí nezměnili, za ženy byla náčelnicí zvolena Jul. 

Červenková a náměstkyní Em. Libá. Výlet pořádán župou dne 3. června 1906 na 

Třemšín. Nevydařil se podle plánů, kvůli nepříznivému počasí a neustávajícímu dešti. 

12. srpna 1906 bylo pořádáno veřejné cvičení na Vinici, kde se předvedlo 32 členů, 

z toho 16 můžu a 16 žen v kroji. Muži ukázali prostná cvičení a cvičení ve skupině, ženy 

pak cvičení se šerpami. 4. srpna blatenský spolek spolu s ostatními sdruženými spolky 

uspořádal v Blatné vzpomínkový večer na K. Havlíčka. Druhý den se vydalo 18 mužů 

v kroji na Hůrku u Mačkova. Konalo se zde slavnostní položení základního kamene 

Havlíčkova pomníku. K zúčastněným promluvil starosta jednoty. Společně 

s kasejovickou jednotou byly tento rok naučné vycházky uspořádány do Hněvkova, 

Záboří a Lnář, kde proběhla přednáška od Jungmanna O úkolech Sokolstva. Další 

památné události, které byla blatenská jednota svědkem, bylo zasazení Tyršovy pamětní 

desky na dům v Dobré Vodě u Březnice, kde Tyrš trávil v letní měsíce. Čest pronést 

slavnostní řeč dostal právě člen blatenské jednoty Antonín Kalina. V tomto roce se 

pořádaly blatenskou jednotou i různé večírky v sále hospody U Lva, kde také 2. prosince 

Antonín Kalina vystoupil s přednáškou „Nástin dějin po bitvě na Bílé Hoře“. 

3. února 1907 na valné hromadě zvolen náčelníkem František Tajtl a dále jednatelem byl 

zvolen bývalý náčelník M. Karas. 28. června až 1. července se v Praze opět na Letecké 

pláni konal již 5. všesokolský slet, na který se blatenská jednota pilně připravovala. Muži 

nacvičovali převážně sletová prostná cvičení a dlouhé tyče, ženy tělocvičné tance. Ti, 

kteří se připravovali na slet, cvičili každý den v tělocvičně, ostatní nádvoří. Blatenskou 

jednotu jelo reprezentovat 30 mužů v kroji a 10 žen, z toho cvičilo 12 členů a 10 členek. 

Ještě před všesokolským sletem se v Blatné uspořádalo 16. červa veřejné cvičení, které 

se konalo v zámeckém parku. Členové jednoty se tak mohli předvést a otestovat svou 

formu při sestavách, které měli na slet přichystané. Dále se cvičilo na nářadí a objevilo 
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se zde i cvičení dorostu. Po sletu byly na programu opět vycházky s přednáškami. 

V Černivsku se ujal přednášky bratr Jungmann, kde mluvil o dějinách hradu Křikavy. 

V Bělčicích a Kasejovicích si vzal slovo bratr Vrána a poukazoval na menšiny 

v poněmčených oblastech. 6. července proběhla vzpomínka v rámci přednášky na Husa 

od redaktora J. Rutha. Úpravou provedenou Č. O. S. k župě Jeronýmově přistoupila 

příbramská jednota a župa se rozdělila na dvě části. Na jižní okrsek a na okrsek severní, 

ke kterému náležela i blatenská jednota. Po této úpravě se v Příbrami konalo okrskové 

cvičení. 

1908 zemřel čestný člen blatenské jednoty Svatopluk Čech. Aby jednota uctila jeho 

památku, uspořádala 12. dubna vzpomínkový večer, kde o díle Svatopluka Čecha 

přednášel Antonín Kalina. Všechen zisk z akce, který činil 300 K, šel spolku 

„Komenský“ pro zřízení českých škol ve Vídni. Veřejné cvičení se konalo opět 

v zámeckém parku. Dorost cvičil prostná, skupinová cvičení a dvě družstva na nářadí. 

Muži místo skupinových cvičení zařadili do programu cvičení s dlouhými tyčemi a ženy 

cvičili s kuželi a obruči. 12. července se konal župní slet ve Strakonicích a pro blatenskou 

jednotu i první župní závody. Za blatenskou jednotu závodil V. Červenka, Karel Nepodal 

a Jan Rádr, kteří vybojovali diplomy za uznání. 

1909 byl naplánován župní výlet na Třemšín, kterého se zúčastnilo 19 mužů v kroji a 4 

ženy. Během výletu se župa zastavila ještě v Rožmitále, kde měl bratr Vávra přednášku 

o významu Sokolstva. Ta samá přednáška zazněla i na okrskovém cvičení v Miroticích, 

kterého se zúčastnilo 21 mužů v kroji a 9 žen, z toho cvičilo pouze 7 mužů, avšak 

všechny ženy. V tomto roce získala jednota povolení pro pořádání členských večerů ve 

škole. V zimě tuto možnost využili dokonce třikrát, kdy zde zazněly přednášky od A.  

Kaliny O bitvě bělohorské, J. Jungmanna O nových událostech v Sokolstvu a jako 

poslední byl rozhovor, který se týkal úkolů Sokola v jednotě, tak i na veřejnosti, který 

podnítil bratr Karas. 

26. června 1910 se konalo v Miroticích okrskové a župní cvičení, na které z blatenské 

jednoty přijelo 14 mužů v kroji z toho 6 cvičilo a 12 žen, které všechny cvičily. V ten 

samý den se ve Strakonicích slavilo 25. výročí vzniku Sokola, kam jelo z blatenské 

jednoty 8 mužů. V teplých dnech se konalo opět několik vycházek. V Buzicích přednášel 

František Rudolf na téma: „Paměti hradu buzického“, Jungmann promluvil o účinku 
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tělocviku na tělesnou i duševní stránku člověka a bratr Vrána měl proslov ohledně 

poslání Sokola z hlediska národohospodářského. 6. března přijal do Blatné pozvání Dr. 

Šimsa, který zde přednášel O sokolském zájezdu do Ameriky. Další, kdo přijal pozvání 

byl J. Štěpáneka, který přijel 25. června s přednáškou O významu doby husitské. Poté se 

jednota vypravila 3. července na veřejné cvičení jižního okrsku župy do Sedlice. 

Přítomno z blatenské jednoty bylo 17 mužů v kroji a 5 žen. 

Jar. Žižka Borotínský 

 

Buď zdráv, náš sokole! Leť dál zas přes úskalí, 

byť v příboj hluku hrom bil, blesk se střídal s ním, 

ni o krok zpátky! – tam jsme, kde jsme vždy stáli: 

pod naším stanem národním. 

A nám ta léta prchla a dál zase letí 

při práci nadšené, za volnost lidu, práv, 

dnes v tuhém boji přešlo celé čtvrtstoletí, 

buď zdráv, náš sokole, buď zdráv! 

 

Let dvacet pět již stojíš v plné ducha zbroji 

vždy v stále svěží síle, tak, jak´s vždycky stál, 

tys neustoupil nikdy jako sketa v boji, 

leč chránil vždy ideál. 

Chcem volní být a míti jazyk otců svatý –  

již nedáme si více od nikoho brát, 

co naše je; - kde loupí se nám půda, chaty, 

tam čety naše musí stát. 

 

Buď zdráv, náš sokole! Leť stále výš a k štěstí 

ať volnost jásá, ne víc pouta otroka, 

tvé rozpjetí a vzlet nechť vždycky návrat věstí, 

co vítězného proroka. 

Let dvacet pět již s námi burcuješ lid k práci 

ve snaze naší, v svatém práce vědomí, 
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že vzejde volnost, která jařmo kleté zkácí 

a těžká pouta rozlomí. 

 

Leť stále výš, bij křídly, odrážej i blesky, 

leť stále ku předu a hrdě dál a v před, 

ať víta s radostí tě celý národ český, 

jen ku předu a nikdy zpět. 

Buď plný síly, plný vzdoru ve svém čele, 

bij stále křídly; ať již v zoře vzplane den, 

i proti cizím živlům leť jen hrdě, směle, 

ať celý národ svoboden. 

 

Buď zdráv! Tys dvacet pět let křídla vzhůru vznesl, 

jsi stále svěží, tak, jak´s vždycky s námi stál, 

a nikdy z povzletu jsi v tužbách nepoklesl – 

bij dál se za svůj ideal. 

Nuž, vzhůru čela, pozvedněme paže, bratří, 

dnes proti tomu, co nám cizí béře dav, 

řeč česká odkaz je a půda nám jen patří, 

jdi v boj jen dál za volnost práv 

a buď nám „SOKOLE“ vždy zdráv! 

Napsáno „Sokolu“ Blatenskému ku 25. výročnici trvání jednoty.13 

Roku 1911 se zástupci blatenské jednoty vypravili do Bělčic, kde za pomoci místních 

vznikl následně bělčický Sokol. O rok později, tedy roku 1912, se 41 mužů v kroji a 18 

žen vypravilo na šestý ročník všesokolského sletu do Prahy, který se konal opět na 

Letenské pláni.14 Před 1. sv. válkou činil počet členů blatenské jednoty okolo 300. 

Funkce starosty přetrvávala ve stálém držení Antonína Kaliny, Náčelníkem jednoty se 

stal Bedřich Zajíček a náčelnicí Marie Rádrová. 27. června 1914 se konal všesokolský 

slet v Brně, kam se blatenská jednota chystala. Tato akce byla však narušena nepokoji a 

 
13 GUTTENBERGER, JUNGMANN, KALINA, KARAS, KILB, VRÁNA, 1910. Dějiny Sokola blatenského 

za prvních 25 let: 1885-1910. Blatná. 
14 Kronika města Blatná 1990. Blatná, 1990, s. 326. 
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pouličními boji, které byly spojeny se sarajevským atentátem. 26. července se jednota 

zúčastnila veřejného cvičení v Miroticích, které bylo také přerušeno kvůli všeobecné 

mobilizaci. Z tohoto důvodu 73 mužů (ze 148) narukovalo. Někteří se dokonce přidali k 

cizineckým legiím (Rusko, Francie, Itálie). 24. listopadu 1915 po nařízeních ministerstva 

vnitra byl Sokol a jeho sdružené organizace na území monarchie rozpuštěny. První z 

jednoty vystupovali státní zaměstnanci, o několik měsíců později byla činnost jednoty 

zrušena úplně. Na starostu blatenské jednoty Antonína Kalinu byl vydán během těchto 

měsíců zatykač, kterému se však vyhnul. Podařilo se mu utéct do zahraničí a nalézt 

některé z českých politiků, kterým pomáhal střádat informace a vytvořit plán pro 

založení samostatné Československé republiky.15 

 

5.1.3 SOKOL 1918 – 1954 

Díky vzniku samostatného Československého státu roku 1918 se obnovila i činnost 

Sokola a tím i činnost blatenské jednoty. Spolu s těmito událostmi se vrátil ze zahraničí 

zpět do Čech i Antonín Kalina. Netrvalo však dlouho a na jaře 1919 byl Antonín Kalina 

jmenován vyslancem a v Bělehradě, kam následně také odešel. Po jeho odchodu se 

novým starostou jednoty stal roku 1920 Kalinův přítel, městský radní František Chlupsa, 

který se podílel na založení hudebního odboru v Blatné a patřil ke spolku divadelních 

ochotníků. Činnost Sokola se vedle vlastního cvičení rozšířila i o zájmovou činnost.16 

Blatenská jednota se pomalu ale jistě nadechovala: zúčastnila se roku 1920 dalšího, 

tentokrát sedmého, poválečného všesokolského sletu, v počtu 69 mužů a 48 žen. Tento 

slet se jako obvykle konal v Praze na Letné.17 1921 jednota uspořádala první tělocvičnou 

akademii, která stanovila základy vystoupení družstev všech kategorií. K obnovení 

činnosti a společenského ruchu napomohlo také pořádání sokolských večírků a různých 

naučných přednášek. Nově se začaly pořádat mikulášské a vánoční besídky, které byly 

u mládeže velmi oblíbené. Tyto besídky měly mravní a výchovnou roli, jako například 

České srdce.18 Blatenský sokol nevynechal ani další dva všesokolské slety. Roku 1926 

 
15 OLEJNÍK, Jan, 2005. Malé ohlédnutí do minulosti. In: OLEJNÍK, Jan. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol 

Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 6. ISBN 80-86566-31-5. 
16 OLEJNÍK, Jan, 2005. Malé ohlédnutí do minulosti. In: 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-

2005. Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 7. ISBN 80-86566-31-5. 
17 Kronika města Blatná 1990. Blatná, 1990, s. 326. 
18 OLEJNÍK, Jan, 2005. Malé ohlédnutí do minulosti. In: 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-

2005. Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 7. ISBN 80-86566-31-5. 
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se do Prahy na Strahov vypravilo na 8. všesokolský slet 75 mužů a 35 žen. 1932 se konal 

9. všesokolský slet, kterého se zúčastnilo 120 členů. Tento slet byl významný, jelikož 

byl spojen se 70. výročím založení Sokola a 100. výročím od narození Miroslava Tyrše.19 

Kolem roku 1938 bylo cvičení sokolské jednoty spojené spíše s vojenským drilem 

zaměřeným na obranu ohrožené republiky. Bylo to hlavně kvůli přicházejícímu 

fašistickému režimu, kterému neunikl ani připravující se 10. všesokolský slet. Před 

vypuknutím 2. světové války si sokolové ještě více brali k srdci heslo T. G. Masaryka 

„Věrni zůstaneme“ a s větší intenzitou a vášní se tak zapojovali do cvičení a 

celonárodních branných aktivit. Po obsazení Československa fašisty roku 1939 

docházelo k hromadnému zatýkání (tzv. akce Gitter – mříže) ve vlasteneckých a 

antifašistických organizacích, ke kterým patřil i Sokol. Z blatenské jednoty se tomuto 

nepříjemnému osudu nevyhnul dosavadní starosta jednoty František Chlupsa, a ani 

okresní hejtman JUDr. B. Krsek. Byli převezeni do klatovské věznice, odkud je po pár 

dnech byli importováni do koncentračního tábora v Buchenwald. V tomto období umírá 

K. Pelikán. Ze začátku byla činnost Sokola "pouze" přísně sledována a omezována 

německými úřady. Následně po dvou letech, tedy roku 1941 byla činnost jednoty úplně 

zakázána. Během heydrichiády docházelo k dalšímu zatýkání a věznění členů, kterému 

se opět nevyhnula ani blatenská jednota. Ze zdejšího Sokola bylo zatčeno devatenáct 

lidí: J. Hora, Gustav Irrlacher, J. Klouček, J. Kostka, J. Kotýnek, J. Krejnický, dr. B. 

Krsek, V. Kuda, A. Liška, S. Loula, K. Pelikán, J. Římsa, R. Sladký starší a mladší, J. 

Sýkora, V. Šíma, Z. Trávníček, J. Vaněk a Jan Janovský, který velmi přispěl svou 

činností blatenskému Sokolu jako cvičitel a organizátor různých akcí, byl 

spoluzakladatelem sportovních odporů, a také i svou činností přispíval divadelnímu a 

hasičskému spolku. Gestapem byl zatčen v prosinci 1942, následně držen v klatovské 

věznici jako mnoho dalších činovníků. Po pobytu v koncentračním táboře v Terezíně ho 

následně převezli do koncentračního tábora do Osvětimi, kde následně zemřel na 

následky týrání a celkového strádání. 

V první polovině května 1945 po osvobození poskytla blatenská jednota vojákům 

americké armády Sokolovnu, jako základnu a místo pro přespání, kde vojáci pobývali až 

do konce listopadu. Dr. B. Krsek zemřel několik dní po osvobození na následky 

 
19 Kronika města Blatná 1990. Blatná, 1990, s. 326. 
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vyčerpání z pobytu v koncentračním táboře. Po osvobození se konala 31. května 1945 

schůze jednoty, na které byl opět náčelníkem zvolen František Chlupsa, který se z 

koncentračního tábora vrátil ještě během okupace. Náčelníkem po zesnulém Janu 

Janovském se stal Rudolf Hejl a náčelnicí byla zvolena Růžena Trávníčková. Na konci 

roku 1945 byla uspořádána v sokolovně v Blatné sokolská akademie. Byla to zároveň 

pieta za oběti války a byl vzdán dík náčelníku Františku Chlupsovi za pětadvacetileté 

vykonávání jeho funkce v jednotě. 14. července 1946 byla do budovy sokolovny 

zasazena pamětní deska obětem nacismu, což z blatenské jednoty byl Jan Janovský, dr. 

B. Krsek a K. Pelikán. Poté se konaly závody v běhu skrz zámeckou oboru na počest 

Jana Janovského a vzpomenutí na jeho zásluhy a činnost v Sokole. Tento běh byl po něm 

následně pojmenován „Memoriál Jana Janovského“ (viz. kapitola Memoriál Jana 

Janovského). V srpnu 1946 se konal ve velkém sále sokolovny slavnostní večírek, první 

od osvobození, na němž bylo zástupcem ČOS předáno Františku Chlupsovi ocenění v 

podobě stříbrné medaile a diplomu za padesátileté působení v Sokole. 

V roce 1947 byl jeden z hlavních cílů jednoty obnovit aktivní činnost po válce, vrátit   

Sokol do povědomí veřejnosti, především mládeže, a nabrat nové členy. Na začátku 

února zmíněného roku začaly již pilné přípravy na jedenáctý všesokolský slet, i když tato 

událost byla ještě daleko. Vedle těchto příprav se jednota věnovala různý sportovním a 

turistickým aktivitám, pořádání letních táborů, ať už příměstských, nebo mimo hranice 

obce. V tomto i nadcházejícím roce se spolu s memoriálem Jana Janovského a 

atletickými závody konalo i veřejné cvičení. Jedenáctý všesokolský slet se konal 3. – 7. 

července 1948 na strahovském stadionu v Praze. Z blatenské jednoty se na tuto akci 

vypravilo neuvěřitelných 873 jedinců. Bohužel tento dějinný okamžik byl opět pro Sokol 

nepříznivý. Během projevů na sletu, při kterých řečníci vyjadřovali svůj názor, který 

nebyl ve většině případech pozitivní k nově zvolenému prezidentovi Klementu 

Gottwaldovi, se stal Sokolu osudným. Jako reakci zaslala československá vláda výboru 

ČOS směrnici, která určovala postih pro členy ze Sokola, kteří „narušovali“ průběh sletu. 

Z tohoto důvodu vznikly v jednotách kárné komise, které měly za úkol takovéto členy 

vyloučit. V Blatné bylo potrestáno patnáct členů z řad jednoty, z toho byli vyloučeni dva 

členové, třem byla pozastavena členská práva a deseti členům byla pouze udělena důtka 

za špatné chování nehodící se na veřejné akce pod záštitou jednoty. Tímto krokem ovšem 

vláda zdaleka nekončila. Po únorovém puči nařídila vláda sloučení všech tělocvičných a 
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sportovních svazů a to tak, aby vznikla pouze jedna organizace. Blatenská jednota se 

tedy musela spojit s Atleticko – fotbalovým výborem a Sportovním klubem železničářů 

v Blatné. 

Docházelo také k dalším změnám. Roku 1952  na nátlak Akčního výboru Národní fronty 

a některých blatenských podniků zaniká Tělocvičná jednota Sokol v Blatné a místo ní 

vzniká po dohodě na okresní schůzi Závodní jednota Sokol Česká zbrojovka, pod kterou 

následně spadaly organizační a hospodářské záležitosti. Tento název a uskupení jednoty 

však není konečný. V březnu 1953 se opět název jednoty mění, a to na Dobrovolnou 

sportovní organizaci Sokol v Blatné. Po dalším roce, tedy 1954, znovu přichází změna. 

Jednota v tomto roce vystupuje pod názvem Spartak Blatná.20 

 

5.1.4 SOKOL 1968-1999 

V červnu 1968 se v kinosále koná schůze bývalých členů Sokola za účelem obnovy 

sokolské myšlenky a s tím související i znovuzrození sokolské organizace. Tento plán se 

však už nepovedl dotáhnout dokonce. A tak aspoň nový název Tělovýchovná jednota 

Sokol Blatná veřejnosti připomínal staré myšlenky a principy, se kterými byla původní 

jednota spojena, i když se starým Sokolem ve výsledku neměla nic společného. Avšak 

bývalí členové se chtěli věnovat sportovním, pohybovým a kulturním aktivitám jako 

dříve. Jednou z udržených sportovních odvětví, co se povedlo bývalému vedení jednoty 

zachránit, byl fotbal, košíková a volejbal. Po svržení komunistické diktatury roku 1989 

došlo roku 1990 k znovuobnovení České obce sokolské. S tímto momentem souvisí i 

předání sokolovny a hřiště u ní nově vzniklé Tělocvičné jednotě Sokol v Blatné. Původní 

organizace, tedy Tělovýchovná jednota, dostala za úkol spravování letního a zimního 

stadionu, tenisových kurtů a kuželny. 

1990 začala jednota shánět nové členy a zjišťovala, jaké všechny práce budou potřeba 

na sokolovně provést, jelikož jim budova byla navrácena po čtyřiceti letech. Nutné 

opravy na budově sokolovny byly vyčísleny na 400 000,- Kčs. Dotace, které byly 

přiděleny, pokrývaly zhruba polovinu z vyčíslené sumy, a to tedy částku 250 000,- Kčs, 

která byla určena na nejnutnější opravy, a to střechy, která na některých místech už 

 
20 OLEJNÍK, Jan, 2005. Malé ohlédnutí do minulosti. In: 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-

2005. Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 8-10. ISBN 80-86566-31-5. 
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protékala. Na tyto opravy dohlížel J. Grigra. S opravou sokolovny se pomalu začala 

rozbíhat i veškerá činnost, která se však do konečné podoby dostala až roku 1992 po 

dostatečném členském navýšení. 30 května 1992 bylo v jednotě zapsáno 358 členů, z 

toho bylo 200 mužů a žen a 158 žáků a žákyň. Nové sportovní oddíly, které pod Sokolem 

začaly vznikat, byly oddíl juda, sportovní gymnastika a orientačního běhu. Nově 

otevřena byla přípravka v tenisovém oddíle. Z již vzniklých oddílů se plně fungoval oddíl 

volejbalu, který zatím však tvořil pouze dvě družstva. A to družstvo žen, které hrálo na 

okresní úrovni, muži prozatím hráli pouze rekreačně. Velmi podobně na tom byl i oddíl 

košíkové. 

25. ledna 1992 blatenská jednota uspořádala úplně první Sokolský ples, kterého se 

účastnil Dr. Vopěnka, ministr školství, dále Oldřich Rada, starosta plzeňské župy, 

starosta karlovarského Sokola a mnoha dalších. Další úspěšné akce, které byly 

uspořádány ve velkém sále sokolovny, byly v únoru dva maškarní plesy, určené hlavně 

pro děti. 4. dubna se opět konal župní přebor, avšak tentokrát ve sportovní gymnastice, 

kterého se z blatenského sokola zúčastnilo družstvo žactva. Z mladších žákyň se nejlépe 

umístila K. Maňasková, která vybojovala 26. místo, ze starších žákyň pak I. Veselá, která 

se umístila na 10. místě. V. Štěpán, který soutěžil za mladší žáky, o kousek nedosáhl na 

medailové pozice, a tak si z přeboru odvážel bramborové 4. místo. V dubnu jednota také 

cestovala na 2. reprezentační sokolský ples, a to až do Karlových Varů. V květnu se v 

Blatné pořádaly oslavu osvobození města americkou armádou, na kterých blatenská 

jednota vystoupila. 

Oddíl orientačního běhu měl pouze 15 členů, avšak jezdili po soutěžích jak v kraji, tak 

republice. V sérii pěti závodů v oblastním žebříčku dosáhli výborných výsledků jak 

děvčata do deseti let, tak i chlapci. L. Nová první místo, J. Koubek první místo a V. 

Růžička a M. Kudrna druhé místo. Oddíl sportovní gymnastiky čítal 41 členů. Hlavním 

vedoucím byl J. Tomášek, pod kterým v tomto roce oddíl dosáhl několika úspěchů. Na 

přeboru župy skončil v kategorii jednotlivců mladších žáků Š. Vítek na vítězné pozici ze 

13 závodníků, družstvo děvčat také vybojovalo medailovou pozici, třetí místo. Roku 

1993 byl nově založen oddíl turistiky a tenisu, avšak tenisté zatím nejezdili na žádné 

soutěže. 16. ledna se konal druhý Sokolský ples v Blatné, na který přijali pozvání i 

mimoblatenští sportovní činovníci. Součástí plesu byl slavnostní nástup jednoty v 

sokolském kroji s praporem, a dále pak předtančení dětského souboru. Obě tyto vsuvky 
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sklidily u hostů pozitivní ohlasy a pochvaly. V únoru se konal reprezentační ples Sokola 

v Plzni, na který blatenská jednota spolu s bělčickým Sokolem přijala pozvání. V tomto 

měsíci se také konal přebor ČOS v lyžování, na který se z blatenské jednoty vypravili do 

Bedřichova tři jednotlivci. 22. dubna 1993 blatenský sokol uspořádal k 60. výročí 

postavení sokolovny tělocvičnou akademii. Na programu nebylo pouze vystoupení 

blatenské jednoty, ale svá vystoupení předvedly i například jednoty z Písku, Strakonic a 

Plzně - Koterova. První na programu bylo vystoupení rodičů s dětmi, dále pak vystoupení 

žactva, taneční skupiny, sportovní gymnastiky a oddílu juda. Tato všechna vystoupení 

zajistil blatenský Sokol. Následovala vystoupení hostů, kdy členové Sokola z Písku 

předvedli ukázku šermu, plzeňské ženy sletovou skladbu „Karneval“ a jako poslední 

vystoupily starší žákyně ze Strakonic. Všechna vystoupení proběhla za doprovodu 

dechového orchestru z blatenské hudební školy. Vstupenky na tuto akci byly téměř 

vyprodány a není se čemu divit, po skončení akce jednota dostávala velmi pozitivní 

ohlasy. Blatenská jednota se dlouho a s velkým úsilím připravovala na nadcházející 

župní přebory v atletice, které se měly konat v květnu v Příbrami. Vzhledem k 

nepříznivému počasí musela být tato akce zrušena. 14. a 15. srpna se opět připomenulo 

šedesáté výročí postavení Sokolovny, jelikož se tyto dny konala i blatenská pouť. Proto 

této příležitosti jednota využila, aby upoutala i lidi ze širokého okolí a vystavila 

fotografie ze stavby. Získat si pozornost kolemjdoucích nebylo nijak složité, jelikož 

stánky pouti vedly okolo Sokolovny. K této příležitosti byla i vyrobena skládačka. 

Velkou zásluhu na této akci nese Jan Olejník, který vnášel své poznatky do organizace a 

průběhu akce. Září se neslo v duchu kulturní činnosti a poznávacích zájezdů. V tomto 

měsíci se blatenská jednota vypravila do Prahy, kde navštívila Břevnovský klášter se 

sladovnou, Strahov a Pražský hrad. Uskutečnilo se také několik výletů do okolí Blatné a 

setkání s Čechoameričany, kteří zde dříve žili. Jan Olejník jim ukázal nový život Sokola, 

provedl je po Blatné a samozřejmě nechyběla ani kulturní složka. V prosinci byla na 

programu mikulášská nadílka s besídkou, kurzy tance a společenské výchovy. Dále se 

řešily další nutné opravy, které jsou na sokolovně potřeba provést po střeše. Jednota se 

tedy rozhodla provést něco ne tak nákladného, jako byla právě zmíněná oprava střechy 

a pustila se do natírání oken a výmalby vnitřních prostorů. 

Roku 1994 činil počet lidí v jednotě 426. Současný starosta jednoty M. Hejl vykonával 

zároveň funkci v předsednictvu ČOS, Fr. Komorád se staral o vzdělávání župy, Pavel 
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Mls byl členem župní komise sportů a J. Solar zase župní stavební komise. Přípravy na 

12. všesokolský slet byly v plném proudu. Nacvičovaly se skladby pro rodiče s dětmi, 

předškolní žactvo, žáky, mladší žákyně a Věrnou gardu. V únoru byl pořádán již třetí 

sokolský ples v Blatné, následně ještě tohoto měsíce přijala blatenská jednota pozvánku 

na ples v Plzni, na který se následně také vypravila. 12. května se konala v suterénu 

sokolovny, tedy v místnosti kinosálu určeném i pro divadelní představení, se konala 

předsletová akademie, kde blatenská jednota předvedla několik ukázek sletových 

skladeb. Na tuto akci byla pozvána také jednota z Písku, jejíž dorostenky zde ukázaly 

sletovou skladbu s míči. V říjnu byla pořádána blatenským Sokolem nová akce, 

Olympijský den zdraví, na kterém si návštěvníci mohli zakoupit racionální výživu nebo 

navštívit lékařskou poradnu, která zde byla k dispozici. Náplní této akce bylo také 

samozřejmě cvičení, kterého se zúčastnili i lidé, kteří se Sokolem nemají nic společného. 

Tento rok se také konalo i pár poznávacích zájezdů, a to konkrétně na Kleť, Zlatou 

korunu a Hlubokou. Dva lidé z jednoty se ke konci tohoto roku zúčastnili přeboru ČOS 

v lyžování, který se konal na Zadově. 

V roce 1995 se počet členů v jednotě o něco snížil. Z celkového počtu na začátku roku, 

tedy 404 členů, 150 členů spadalo pod oddíl všestrannosti a 109 členů pod různé 

sportovní oddíly. V tomto roce byla opět o blatenské pouti uspořádána výstava 

dokumentů a fotografií Sokola, u příležitosti oslavy 110. výročí vzniku Sokola v Blatné. 

Opět tato akce sklidila velký úspěch. Jako každým rokem, se i tento rok v lednu konal 4. 

Sokolský ples, na který byli pozvání významní hosté. Z pražského sokola Kampa svojí 

choreografii předvedli na začátku plesu mistři světa v rokenrolu. Hudební doprovod 

celého večera zajišťovala plzeňská sokolská kapela Otty Hellera. K 50. výročí 

osvobození americkou armádou se 6. května pokládaly věnce se stuhami blatenské 

jednoty k pomníkům americké armády. Jelikož se věnce pokládaly v nedaleké obci Lnáře 

a v Poli, blatenská jednota tuto oslavu pojala i trochu se sportovním duchem a spojila jí 

s cyklistickým okruhem, právě po zmíněných obcích. 7. května se čtyři členové v krojích 

vypravili na sokolské vystoupení do Plzně. Jeho součástí byl i slavnostní průvod. 

Bohužel jejich cesta nedopadla podle plánu, jelikož nebyli připuštěni ke cvičení, z 

důvodu naplněné kapacity, a tak se aspoň zhostili role diváků a podporovali ostatní 

spolky při cvičeních. 11. května se blatenská jednota zúčastnila pietního aktu, který se 

konal v Milíně u pomníku k ukončení 2. světové války. V červnu se konal další župní 
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přebor, do kterého byl tento rok zařazen i šplh, ve kterém z blatenského Sokola v 

kategorii mladších žáků vybojoval J. Tomášek čtvrté místo a v kategorii starších žáků J. 

Slováček třetí místo. V srpnu o blatenské pouti se tentokrát nekonala výstava fotografií, 

jako tomu bylo dva roky zpět, avšak blatenská jednota uspořádala kulturní pořad 

Abeceda plná zábavy, jehož součástí byli pražští umělci. V listopadu se opět konala 

Sokolská akademie, tentokrát byla pojata jako den otevřených dveří pro veřejnost. Na 

programu byla ukázka cvičení pro děti, dále pak loutkové divadlo, kterého se zhostili 

herci z Prahy. 

Roku 1996 v blatenské jednotě působilo o necelých sto členů méně než předchozí rok, 

tedy 318. Nejvíce osob působilo v oddílu všestrannosti, který měl všechny kategorie od 

nejmenších až po Věrnou gardu. Do tohoto oddílu tento rok byla zahrnuta jóga a 

zdravotní i kondiční tělocvik. 17. února se opět konal Sokolský ples, již 5. ročník. Jako 

i minulý rok, hudebního doprovodu se zhostila a celý večer doprovázela plzeňská 

sokolská kapela Otty Hellera. Jelikož, jak už bylo výše zmíněno, se do oddílu 

všestrannosti přidal i zdravotní tělocvik, vypravilo se v březnu pár členů na školení 

cvičitelů třetí třídy: sestry Formánková a Syslová, které následně mohly pomáhat ve 

vedení zdravotního tělocviku H. Kořínkové. 9. a 10. března se konal přebor ČOS v běhu 

na lyžích na Churáňově. Z blatenské jednoty se v kategorii žen nad 35 let z celkového 

počtu 32 závodnic umístila na čtvrtém místě J. Růžičková. 17. dubna se blatenská jednota 

účastnila několika sportovních akcí. Patnáct členek Věrné gardy oddílu všestrannosti se 

vypravilo na setkání do Katovic v Jihočeském kraji u Strakonic. Pár dalších členů se 

téhož dne účastnilo atletické akce „Běh Pískem“, na kterém se nejlépe umístila v 

kategorii dorostenek Hana Scheinherrová. Na trati na 1500 m vybojovala první místo. 

Během dubna se dále konaly dva semináře a školení, na které se členové jednoty 

vypravili. Současný starosta jednoty M. Hejl se vypravil na seminář o netradičních 

sportech do Olomouce, který byl naplánován na dva dny. Sestra Vyskočilová se 

vypravila na školení do Prahy na Smíchov, které se týkalo loutkového divadla a jeho 

významu, a další dvě členky zavítaly do Českých Budějovic na seminář o cvičení rodičů 

s dětmi. 4. května blatenská jednota uspořádala cyklistický výlet, který byl rozvrhnut na 

třicet kilometrů. Součástí tohoto výletu byla i návštěva pomníků padlých Američanů ve 

Lnářích a Poli a následným zanecháním věnců se stuhami jednoty k uctění jejich 

památky. 25. července byl uspořádán zážitkový výlet s procházkou pro ženy a děti ke 
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studánce Kloubovka, k léčivému prameni blízko Kotouně, tj. dvacet kilometrů od Blatné. 

17. srpna byla opět blatenským sokolem uspořádána akce, tentokrát výhradně pro děti, 

ale dospělí se mohli samozřejmě také zapojit. Na programu byla jízda na kole pro zručné 

jedince, házení na cíl, skákání v pytlích a další zajímavých aktivit, které byly všestranně 

zaměřeny. 19. srpna se v prostorách velkého sálu v Sokolovně konal již třetí ročník 

mikulášské nadílky. Tento rok se v sokolovně řešil špatný stav ústředního topení. Oprava 

jednotu přišla na jeden milion korun, avšak od ČOS dostala dotaci v hodnotě dvou set 

padesáti tisíc korun. Další opravy v tomto roce byly například oprava střechy u garáže, 

malování vnitřních prostor a instalace užitkové vody, která pocházela ze sokolské studny 

a měla posloužit převážně pro technické účely. 

Rokem 1997 se počet členů opět zvýšil na 367, z toho zde působilo 56 mužů, 67 žen, 10 

členů z dorostu a 134 členů spadající pod žactvo. 11. ledna 1997 se uskutečnil pod 

záštitou jednoty závod v běhu na lyžích. Trasa závodu byla naplánovaná na tři kilometry 

a začínala na Velkém vrchu v blatenské části Vinice a končila v nedaleké obci Paštiky. 

Této akce se zúčastnilo jedenáct dětí, kterým počasí a sněhové podmínky velmi přály, a 

závod sklidil jak od dětí, tak od přihlížejících řadu velmi pozitivních ohlasů. Po této 

vydařené akci se opět konal 24. ledna již šestý ročník Sokolského plesu. 4. května za 

účasti dvaceti členů z jednoty byl naplánován cyklistický okružní výlet skrz Lnáře a Pole. 

28. května se ženský oddíl jednoty vypravil za kulturou. Tentokrát si za tímto účelem 

vybraly zámek v Dobříši. Jiných osm členů bylo pozváno na slavnostní akademii Sokola 

v Českých Budějovicích, u příležitosti padesátého výročí otevření sokolovny. Červen byl 

v blatenském Sokole ve znamení výletů: na horu Říp, na Pražský hrad, do baziliky 

svatého Jiří a do nově opraveného zámku v Tróji. V prosinci se konala v sále Sokolovny 

Mikulášská nadílka. 

1998 působily v blatenském Sokole oddíly všestrannosti, volejbalu, florbalu, 

badmintonu, stolního tenisu, juda, kulturistiky, orientačního běhu a sportovní 

gymnastiky. V tomto roce se sklízely úspěchy napříč všemi oddíly, ať už v župních 

přeborech, tak v místních soutěžích. Nejlepší výkony za tento rok podávala Hana 

Scheinherrová, která byla opět zvolena nejlepším sportovcem roku jednoty. Velmi 

oblíbené začalo být zdravotní cvičení pod vedením H. Kořínkové, na které docházelo 

okolo sta lidí. Okolo sokolovny se v tomto roce se na budově udělalo dost práce. Byla 

přečerpána odpadní voda do městské kanalizace, v okolí sokolovny se měřil radon, 
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jelikož Blatensko trpí na vysoký stupeň radioaktivity v půdě, byly vymalovány místnosti 

v druhém patře, proběhly různé úpravy na střeše a na pozemku kolem Sokolovny. 

Roku 1999 celkový počet členů blatenského sokola činil 329 lidí, z toho bylo 171 

dospělých, 23 lidí z kategorie dorostu a 135 lidí spadající pod žákovskou kategorii. 13. 

února se vypravily L. Zbíralová a M. Vrbová na seminář v aerobiku, který se konal v 

Praze. Tento rok se opět konal závod v běhu na lyžích. Tentokrát ho jednota naplánovala 

na 18. února, kdy trasa závodu vedla skrz zámecký park. Závodilo se ve čtyřech 

kategoriích, žákovských a dorosteneckých. K závodu se přihlásilo 39 dětí, z nichž 

nejlepší výkon podal M. Červenka spadající pod Sokol Blatná. Během února se také stala 

smutná událost. Z řad Sokola odešel K. Červinka, který zde působil dlouhá léta. Zesnul 

ve věku 90let. V březnu se starosta jednoty M. Hejl a starosta města Blatná J. Hospergr 

vypravili do ČOS, která sídlí na Praze 1, kvůli domluvě na spolupráci mezi jednotou a 

městem. Město mělo v plánu přispět na opravy Sokolovny, jelikož samo město tuto 

budovu využívalo pro kulturní účely. 14. března se ve velkém sálu Sokolovny konal 

maškarní ples pro děti, který měl velký úspěch. Pro děti byly připravené různé hry a pro 

nejlepší masky ceny. 25. března se konalo smuteční rozloučení s Oldřiškou Jánskou, 

která zemřela ve věku 89 let a byla dlouholetou členkou Sokola, později i ve funkci 

trenérky, až do své smrti. Každoroční cyklistický okruh k památníkům osvobození byl 

na tento rok naplánován na 9. května a k již zaběhnutým zastávkám, kterými byly obce 

Lnáře a Pole, se přidal ještě Kadov. Tento rok se této akce zúčastnilo patnáct členů 

různého věku. Na všech zastávkách se tentokrát nepokládaly věnce, nýbrž kytice nesoucí 

stuhu jednoty. Ten samý den pár členů jednoty v kroji bylo přítomno vzpomínkové 

slavnosti, která se konala u památníku osvobození, který se nachází u blatenské 

sokolovny. 5. června připadal na Mezinárodní den dětí. K této příležitosti blatenský sokol 

uspořádal „Cyklistický Disneyland“. Ranní program se konal na hřišti u Sokolovny a 

zahrnoval například jízdu zručnosti, srandovní trojboj a mnoho jiných sportovně 

laděných disciplín. Odpolední program obsahoval cyklistický závod, jehož start i cíl byl 

na tchořovickém letišti blízko Blatné. Ranní i odpolední program vymýšleli V. Šavrda a 

M. Červenka, kteří po této akci dostávali pochvaly jak od místních, tak od lidí z okolí, 

kteří se přijeli na akci podívat nebo se jí dokonce zúčastnili. Celkově tato akce měla 

velké úspěchy. 2. července se hlavní zástupci jednoty přesunuli na hasičárnu v Blatné, 

kde se konaly oslavy ku 120 let působení dobrovolných hasičů. Za dlouholetou 
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spolupráci s blatenským Sokolem dostala jednota pamětní list. 10. srpna se sešli zástupci 

jednoty a města, aby řešili nutné opravy vnitřních prostor, příspěvky na modernizaci a 

opravu sportovních zařízení a projednání návrhu na stavbu nové sportovní haly v 

blízkosti Sokolovny. Tento návrh se však neuskutečnil. V srpnu byl také blatenský Sokol 

přítomen u oslav ku 100. výročí působení Sokola ve Vlachově Březí. V září se jednota 

pomalu začala připravovat na blížící se třináctý všesokolský slet. 10. října se konal další 

cyklistický závod. Nesl název „Hon na lišku“, měl jej na starost V. Šavrda a M. 

Červenka. Na závodě se dále podílelo Sdružení amatérských cyklistů a obecní úřady v 

okolních obcích, kterými byli Čečelovice, Lažany, Mečíchov a Třebohostice. Během 

roku se v Sokolovně dalo do pořádku sociální zařízení a byla znovu natřena vybraná 

okna. Provozovatelem restaurace, která se nachází v přízemí Sokolovny, se stal Jiří Datel 

Říha, který také zde provedl potřebné opravy a vdechl prostorám nový život. Prostory 

restaurace vlastní dodnes a pomáhají mu zde i jeho synové. V tomto roce se však stala i 

jedna velmi nepříjemná událost. Našly se chyby v účetnictví jednoty, a proto byl za 

špatné spravování majetku dosavadní starosta Hejl zbaven své funkce. Jeho funkci do 

další valné hromady převzal Jan Olejník, který byl už v této funkci zběhlý.21 

 

5.1.5 SOKOL 2000 – 2022 

Začátkem roku 2000 se opakovaně řešila chyba v účetnictví roku předešlého. Mnohokrát 

byla svolána revizní komise, aby našla případné chyby v dokumentech a následně se 

předešlo chybám dalším. Postupně už šlo pouze o kontroly, aby se takovým událostem 

předešlo a více se nestávaly. V únoru blatenský sokol navštívil Hasičský záchranný sbor 

ze Strakonic, aby zkontroloval požární zabezpečení sokolovny. Při této kontrole našli 

hasiči pár zásadních chyb, které se velmi rychle odstranily, a následně byli členové 

proškoleni o postupech při případné hrozbě. 26. dubna byla svolána valná hromada župy, 

ve které byli zvoleni noví funkcionáři. Funkce starostky připadla Blance Malinové. 

Dalšími zástupci byli Anna Dušková, Vlasta Šabatková, Milena Formánková, Jana 

Zumrová, František Komorád a Jan Olejník. Dále se na této schůzi, kromě volby, řešily 

chyby v účetnictví, evidence členů a členské příspěvky. V červnu se konalo výběrové 

řízení na post sokolníka, kterým byl z osmi uchazečů nakonec zvolen K. Klíma. Dále se 

 
21 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 10-21. ISBN 80-86566-31-5. 
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v tomto měsíci řešily opět interiérové úpravy: výmalba sálů, oken, výměna a oprava 

světel, rekonstrukce skladu a inventarizace Sokolovny. V září se Věrná garda oddílu 

všestrannosti vypravila do Katovic, jelikož tam probíhaly oslavy ku 80. výročí působení 

místního Sokola. V listopadu byla pod záštitou blatenského sokola vyhlášena sbírka pro 

oblasti postižené válkami nebo nějakými živelnými katastrofami, kterou vedla sestra 

Hájková. Lidé mohli přispět oblečením nebo jinými věcmi, které byly potřeba. Ke konci 

roku zde působilo osm oddílů a dohromady 282 členů. 

V březnu 2001 byla svolána valná hromada kvůli volbě činovníků, dále se projednávaly 

úpravy Sokolovny a okolí, proběhlo hodnocení sportovních výsledků jednotlivých 

oddílů, projednání schválení důležitých dokumentů a dotací jednotlivých oddílů, které 

byly schváleny ve výši 80 000,- Kč. 23. až 25. června se v Blatné konaly oslavy u 

příležitosti uběhnutí 400 let od povýšení Blatné na město. Místní Sokol tak zorganizoval 

v budově sokolovny výstavu napříč dějinami. Poté cyklistický oddíl uspořádal sbírku, 

která měla za účel postavení pomníku Christianu Battagliovi v Bratronicích, kde se tento 

vynikající cyklista narodil a také vyrůstal. Poté o blatenské pouti v srpnu oddíl uspořádal 

výstavu, na které se převážně podíleli bratři Šavrda, Stupka a Šilhan. Během srpna až 

října probíhaly na budově sokolovny a v jejím okolí některé zásadní úpravy a 

rekonstrukce. Oplocení hřiště pod sokolovnou, výměna parapetů a oprava dvou soch 

sokolů na vršku sokolovny. Hlavní problém činila fasáda, která byla už v tak špatném 

stavu, že její odlupování ohrožovalo nejen chodce, ale i projíždějící auta. Tohoto úkolu 

se z nabízených patnácti firem nakonec zhostila stavební firma Suchan Mirovice. Kromě 

opravy fasády se pustili rovnou i do konzervace spodního zdiva. Na sokolovně kromě 

této firmy pracovaly i firmy Telecom České Budějovice, CM systém Blatná a VaK 

Strakonice. V časopise Sokol se objevil kritický článek, který zahrnoval myšlenku, že o 

Sokolu není slyšet jako dříve a místní nejeví nijak velký zájem o činnost v něm. Byl zde 

také zmíněn úpadek sokolských tradic a ideálů. Avšak opak je pravdou. I přes to, že před 

válkou do blatenského sokola chodilo přes 500 lidí a v současné době se tento počet 

rapidně snížil, měl blatenský Sokol v porovnání s ostatními velmi dobrou úroveň. 

Na začátku roku 2002 působilo v jednotě celkem 276 lidí ve sportovních oddílech a 

odboru všestrannosti. V únoru se na valné hromadě probral opět hospodářský a finanční 

stav jednoty, zhodnotily se stavební práce a úpravy provedené na sokolovně a činnost 

jednotlivých oddílů. Dále byl schválen rozpočet pro jednotlivé oddíly ve výši 110 000,- 
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Kč. Jednostranným hlasováním bylo zakončeno zasedání, že blatenská jednota bude 

patřit pod Jihočeskou župu, jejíž hlavní budova se nachází v Českých Budějovicích. Po 

roce byl zhotoven pomník baronu Christianu Battagliovi v nedalekých Bratronicích. 23. 

března se slavnostního odhalení pomníku zúčastnil i krajský hejtman Jan Zahradník, 

předseda Strakonického Okresního úřadu Josef Kalbáč. Dále odhalení bylo přítomno 

přes sto lidí, ať už fanoušků cyklistiky nebo přátel a známých CH. Battaglii Pomník 

zhotovil akademický sochař K. Kryška a plachtu z něj při odhalení snímal vítěz Závodu 

míru z roku 1949 Jan Veselý. 24. dubna se v sokolovně konala sokolská akademie. 

Během večera své dovednosti předvedl oddíl všestrannosti, juda, děti z gymnastiky, ženy 

s míči, oddíl aerobiku a celý večer byl zakončen vystoupením mažoretek. 23. a 26. června 

byla blatenským sokolem vyhlášena sbírka určená bezdomovcům a uprchlíkům z 

Kosova. Lidé mohli přispět oblečením, elektrospotřebiči, hygienickými věcmi a dalšími 

drobnostmi, co byly potřeba. 13. srpen byl pro Blatnou osudným. Mohutný příval dešťů 

zapříčinil protržení hráze Velkého bělčického rybníka. Masivní vlna vody pak následně 

protrhla hráz rybníka Pustý, a to zapříčinilo zničení mostu u sokolovny. Celý suterén 

sokolovny, kde se nachází kinosál, jeviště, šatny, kotelna, byl zatopen do výše dvou 

metrů. Voda úplně zničila plynovou kotelnu, antukové hřiště na nohejbal a celá část 

vedle sokolovny zmizela pod vodou. Když povodně ustaly, začala se zjišťovat míra škod 

a následně úklid naneseného bahna, písku a čerpání vody. Prostory kinosálu se celé 

musely rozebrat, jelikož byly v dezolátním stavu. Na úklidu se podíleli převážně 

dobrovolníci, kteří nosili ven sedačky, bahno a písek, vytrhávali PVC a pomáhali s 

vyklízením. Nemálo věcí bylo tak zničených, že je nešlo zachránit, a tak se rovnou pálily 

na dvoře sokolovny. Do úklidu se zapojili dobrovolníci nejen z Blatné, ale i z Prahy, 

moravských měst a lidé ze širokého okolí. Samozřejmě se zapojili členové Sokola, 

divadelní ochotníci, blatenští hasiči a Technické služby města Blatná. Veškerá činnost v 

dalších měsících se točila kolem oprav a navrácení všeho do pořádku. Do konce roku 

byla zajištěna kotelna, na níž má zásluhy firma INTEPS Písek. Jen tato oprava vyšla na 

780 000,- Kč. S provozem kotelny se postupně přidávaly další práce. Potřebné 

rekonstrukce a opravy by nebyly možné bez velké finanční pomoci, která se dostávala 

jak od místních, tak i od známých osob, jako například fotbalisty Martina Haška, který 

jednotě daroval 38 000,- Kč. Dokonce přispělo i mnoho lidí ze zahraničí, USA, Anglie, 

Madridu, Luzernu a dalších měst. Renovace kinosálu nakonec vyšla na tři miliony korun. 

J. Hájek společně s J. Tomáškem zorganizovali v červnu akci „Sokolské dny“ s pobytem 
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v přírodě, která se konala v Kadově, který je od Blatné vzdálen necelých deset kilometrů. 

Na programu byly prostná, závody v plavání, různé společenské hry, stolní tenis, fotbal, 

volejbal a mnoho dalších. 

K roku 2003 bylo pod Sokolem evidováno šest sportovních oddílů a odbor všestrannosti. 

Cvičilo zde 306 lidí, z toho bylo 140 mužů a žen a 166 dětí plus do tohoto čísla byli 

zahrnuti i lidé důchodového věku. 12. března se konala valná hromada, na které Jan 

Olejník zhodnotil činnost jednotlivých oddílů, a oprav, které byly provedeny po 

povodních v minulém roce. Následně se konala mimořádná schůze jednoty z důvodu 

výběru firem na opravu kuchyně, která spadala pod restauraci sokolovny. Pro tento účel 

byla vybrána firma Suchan Mirovice, která opravy stihla do června, a byly vyčísleny na 

půl milion korun. Kinosál, který byl kvůli povodním zničen, byl kompletně v tomto roce 

opraven a setkal se i s pár moderními a pro diváky i působící herce pozitivními změnami. 

29. dubna byl kinosál konečně otevřen veřejnosti. K této události byli pozváni herci z 

pražského divadla Semafor, aby na opraveném jevišti mohli zahrát pro místní. V předsálí 

pak Jan Olejník nechal vystavit pamětní listy a fotografie z renovaci a stavebních prací. 

Začátkem května se na sokolovnu přijel podívat americký atašé s rodinou a dalšími členy 

americké ambasády, jelikož byli jedni z mnoha, kteří na opravy finančně přispěli. V 

červnu bylo na programu obnovení hřiště u sokolovny. Byl zde rozvržen plán na stavbu 

tří kurtů pro míčové sporty, pevných stolů pro stolní tenis, dětského hřiště, postavení 

skateparku a příjezdové cesty k bočnímu vchodu pro vstup do kinosálu. V tomto roce se 

již podruhé konal stanový tábor v Kadově pod záštitou odboru všestrannosti v čele s 

bratrem Bláhou. Hrály se zde různé sportovní hry, fotbalové zápasy, stolní tenis, volejbal 

a mnoha dalších. Večer byla na programu přednáška od Jana Olejníka na téma historie 

Sokola a jeho tradice. V říjnu se konala pro členy lekce tance pro pokročilé. 

K roku 2004 v jednotě působilo 5 sortovních oddílů a jeden odbor všestrannosti. Tyto 

oddíly měli dohromady 324 členů (175 mužů a žen a 152 dětí společně s důchodci). 10. 

ledna se konal Sokolský ples, který tentokrát hudebně doprovázela džezová kapela Old 

Steamboat. Jelikož jednota dala vědět o této akci pouze pár dní dopředu, účast byla oproti 

předchozím rokům nesrovnatelně menší. V lednu také jednota vyhlásila konkurz na 

nového sokolníka. Tuto funkci do této doby zaopatřoval R. Fencl, avšak jednota s jeho 

prací nebyla příliš spokojena. I přes tuto skutečnost ze šesti možných uchazečů, nebyl 

vybrán nikdo, a tak byl konkurz prozatím odložen. Další konkurz se konal v srpnu, ve 
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kterém byla vybrána paní Bartušková. K 10. listopadu byly v jednotě evidovány oddíly 

juda, kulturistiky, volejbalu, badmintonu, orientačního běhu, zdravotního tělocviku, 

aerobiku, karate, florbalu, cvičení s míči a mažoretky. 

V roce 2005 docházelo do sokola 288 lidí, z toho bylo 189 mužů a žen. Působilo zde pět 

sportovních oddílů. Oddíl juda, badmintonu, volejbalu, karate a mažoretek, plus odbor 

všestrannosti, pod který tento rok spadaly oddíly florbalu, aerobiku, kulturistiky a 

zdravotního tělocviku. Tímto rokem se završily veškeré naplánované práce ohledně hřišť 

a dalších staveb v oblasti pod sokolovnou. V květnu se u sokolovny konaly oslavy 

osvobození Blatné americkou armádou, kterých byla jednota součástí. V červnu byla 

otevřena restaurace po velké popovodňové rekonstrukci.22 

Roku 2007 byla zvolena starostkou Blanka Malinová, místostarostou Jan Olejník, 

jednatelem František Komorád, náčelníkem Miroslav Loukota a členy výboru byli Jitka 

Zelenková, Milena Formánková a Pavel Mls. V tomto roce působilo v jednotě 224 členů 

z toho nejvíce členů spadalo pod oddíl všestrannosti, a to 131 členů. Pod oddíl 

všestrannosti spadali oddíly aerobiku a zdravotního cvičení žen. Dále v sokole působily 

mažoretky, oddíl juda, karate, badmintonu a volejbalu. 9. března byla svolána valná 

hromada, na které byly projednávány opravy a údržba sokolovny a okolí, dále schválení 

finančního rozpočtu jednotlivých oddílů a výběr delegátů, kteří budou zastupovat 

blatenskou jednotu na župní valné hromadě a sjezdu ČOS, který se bude konat v Praze. 

V tomto roce se jednota potýkala s dvěma vážnými problémy. Jedním z nich byl systém 

odpadů. S tím jednotě pomohla firma Žák Myštice, která se opravovala potrubí mezi 

sokolovnou a septikem. Avšak tento zákrok je pouze dočasný a neřešil veškeré problémy 

s tím spojené. Druhý problém se týkal plynové kotelny, která potřebovala častější revize 

a opravy. Aby se jednota nedostala do vážné finanční tísně, musela tento problém vyřešit 

zvýšením členských příspěvků, nájmů za prostor sokolovny a za kulturní akce. V červnu 

se opět konal konkurz na sokolníka. K výkonu této funkce byl vybrán Petr Bursa s paní 

Bursovou, kteří tuto funkci zastávali do roku 2022. Velké úspěchy v tomto roce sbíraly 

oddíly mažoretek, juda a volejbalu.23 

 
22 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství. ISBN 80-86566-31-5. 
23 Kronika města Blatná 2007. 2008. Blatná: MěstNV Blatná, s. 133-134. 
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V roce 2008 bylo obsazení výboru Sokola v nezměněné sestavě, tedy jako minulý rok. 

Do Sokola docházelo okolo 220 členů. Působily zde oddíly: všestrannosti, aerobiku, 

zdravotní TV, mažoretky, judo, karate, badminton a volejbal. Jelikož se stále zvyšovaly 

finanční nároky na sportovní činnost, začalo město Blatná intenzivněji finančně 

přispívat.24 Tento rok se konal další sokolský ples, který celý večer byl doprovázen 

kapelou KD Metropol České Budějovice. O zahájení plesu se postarala dvě vystoupení 

mažoretek Prezioso. Další oddíl, který měl možnost ukázat své dovednosti, byl oddíl 

karate. Celý večer byl k dispozici pestrý raut, který připravila firma Hotel Pila Sedlice.25 

Oslavy osvobození města započaly 4. května kolonou vojenských historických vozidel, 

následovalo vystoupení mažoretek TJ Sokol Blatná. Na tuto událost zavítal i velvyslanec 

USA Richard Graber s manželkou, který před budovou sokolovny následně pronesl 

připravenou řeč. S ním přiletěl i plukovník Jeffrey S. Holachek, jehož pradědeček 

pocházel od Klatov.26 

Roku 2009 se vedení jednoty nezměnilo, až na členy výboru. K Mileně Formánkové a 

Pavlu Mlsovi se přidaly nové členky Petra Šímová a Jana Augustinová. Do jednoty v 

tomto roce docházelo o necelých sto členů více než v roce předchozím, a to tedy přesně 

305 lidí. Působilo zde třináct oddílů. Ze sportovních oddílů to byl volejbal, mažoretky, 

karate, judo a badminton. Z oddílů všestrannosti aerobic, florbal, kulturistika, tai-chi, 

zdravotní tělocvik a amatérský sbor.27 

V roce 2010 z funkce členského výboru odstoupila Petra Šímová, všechny ostatní pozice 

zůstaly i nadále ve stejném držení, až na pozici místostarosty, jelikož 18. února zemřel 

Mgr. Jan Olejník. Byl pro blatenský Sokol téměř nenahraditelným členem. Podílel se na 

pořádání řady akcí a ujal se sepisování kroniky. Této funkce se po jeho smrti již nikdo 

neujal, a tak veškeré významné události nalezneme pouze v Blatenských listech nebo v 

kronikách města, kde je pouze krátký souhrn informací, co se za daný rok stalo. Do 

Sokola dochází v tomto roce 300 lidí do 13 oddílů, které jsou stejné, jako roku 2009.28 

 
24 Kronika města Blatná 2008. 2009. Blatná: MěstNV Blatná, s. 113. 
25 Blatenské listy: Prezioso uvádí: Společenský ples Sokol v novém obleku, 2008. 19. Blatná, č. 1., s. 4. 
26 Blatenské listy: Oslavy osvobození a Blatenské hudební slavnosti 2008. 19. Blatná, 2008, č. 9, s. 1. 
27 Kronika města Blatná 2009. 2010. Blatná: MěstNV Blatná, s. 117. 
28 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná, s. 137. 
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Roku 2011 působí v jednotě 305 členů.29 Je zde oddíl všestrannosti, do kterého spadá 

oddíl badmintonu, florbalu, kulturistiky, stolního tenisu, tai-chi, zdravotní TV a nově 

oddíl boxu. Sportovní oddíly zůstávají v neměnné sestavě.30 Sokolovnu dlouhodobě 

využívá pro své účely v zimních měsících nebo špatného počasí základní škola T. G. 

Masaryka, jelikož nemá vlastní tělocvičnu a sokolovna se nachází pár metrů od školy. V 

tomto roce se zde konaly dva maturitní plesy SOU Blatná, dále pak ples Sokola, Hasičský 

bál, společenská setkání firem Leifheit a Vishay, a také od září do prosince jedenkrát 

týdně v pátek taneční kurzy. Během roku proběhla výměna všech okapů na budově, 

rekonstrukce toalet a výměna židlí v sále.31 

Roku 2013 působí v sokole stejné oddíly všestrannosti a sportovní oddíly jako v 

předchozím roce, do kterých dochází 270 lidí. V tomto roce se předělávala podlaha a 

osvětlení v prostorách tělocvičny. Na tuto činnost dostala jednota dotaci od Jihočeského 

kraje ve výši 310 tisíc. Také se dále povedlo dokončit opravy venkovního areálu, který 

byl zničen po povodních roku 2002.32 

Roku 2015 docházelo do sokola 252 lidí, z toho bylo 132 dětí a juniorů. Věkové rozmezí 

cvičenců bylo od roku a půl až do neuvěřitelných devadesáti jedna let. Z oddílů 

všestrannosti zde působily oddíly badminton, karate, kondiční trénink, kulturistika, tai-

chi, a ze sportovních oddílů je to oddíl juda, mažoretek Prezioso a volejbalu. Za rok bylo 

na programu několik akcí. V únoru proběhl Sokolský ples a Akademie, kde každý z 

oddílů předvedl své dovednosti, v květnu jednota pořádala již tradičně Memoriál Jana 

Janovského. V neposlední řadě na konci srpna jednota uspořádala týden cvičení pro děti, 

které se následně přihlásily do oddílu všestrannosti. Tento menší oddíl pak nesl název 

„Cvičení rodičů s dětmi“. Nově v sokole od září tohoto roku působil oddíl kondičního 

tréninku, který spadal do oddílu všestrannosti a probíhal tedy pouze rekreačně.33 

V roce 2016 měla jednota 252 členů. Oddíl všestrannosti zahrnoval oddíl badmintonu, 

karate, kondičního tréninku, kulturistiky, tai-chi a zdravotní TV. Pod sportovní oddíly 

patřilo judo, mažoretky Prezioso a volejbal. Jednota uspořádala 9. ročník společenského 

 
29 Kronika města Blatná 2011. 2012. Blatná: MěstNV Blatná, s. 97. 
30 Kronika města Blatná 2011. 2012. Blatná: MěstNV Blatná, s. 94. 
31 Kronika města Blatná 2011. 2012. Blatná: MěstNV Blatná, s. 97. 
32 MATĚJKOVÁ, Anna, 2014. Kronika města Blatná 2013. Blatná, s. 532-533. 
33 MATĚJKOVÁ, Anna, 2016. Kronika města Blatná 2015. Blatná, s. 438. 
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plesu, který od veřejnosti sklidil pozitivní ohlasy. Nejúspěšnějším oddílem jednotě byly 

mažoretky Prezioso, které i v tomto roce z Mistrovství ČR přivezly cenné kovy. 

Starostkou v tomto roce byla stále Blanka Malinová, místostarosta Ondřej Kočovský, 

jednatelka Hana Novotná, funkci vzdělavatele vykonával František Komorád a členové 

výboru byli Josef Etlík, Eva Krotká, Lukáš Kocourek, Radek Řebřina a Martin Samec.34 

V roce 2017 působí v jednotě 283 členů, z toho je 138 dospělých a 150 dětí. Pod oddílem 

všestrannosti působí badminton, karate, kulturistika, tai-chi a zdravotní TV. Do 

sportovních oddílů patří judo, mažoretky Prezioso a volejbal. Během roku byl 

znovuobnoven oddíl florbalu, do kterého se hned přihlásilo 20 lidí, avšak působil pouze 

tento rok. Jako každým rokem blatenská jednota pořádala mnoho kulturních i 

sportovních akcí. V únoru se konal společenský ples, v dubnu se uskutečnil další ročník 

turnaje „O velkou cenu Blatné“, v květnu se běžel další ročník Memoriálu Jana 

Janovského, v srpnu se konal turnaj volejbalistů a v listopadu akademie. V tomto roce se 

na celé budově sokolovny měnila fasáda a následně i okna.35 

Roku 2018 stále starostkou byla Blanka Malinová, místostarosta Ondřej Kočovský, 

jednatelka Hana Novotná a členové výboru František Komorád, Eva Krotká, Radek 

Řebřina a Lukáš Kocourek. Pod oddíl všestrannosti spadal badminton, karate, kondiční 

trénink, kulturistika a zdravotní TV. Sportovní oddíly byli mažoretky Prezioso, judo a 

volejbal. V tomto roce se blatenská jednota zapojila do celosokolské akce „Noc 

sokoloven“, na které si děti mohly vyzkoušet různé sporty, které Sokol nabízí, 

mažoretky, volejbal, basketbal, judo a mnoho dalších. Na programu byl také zábavný 

kvíz o českém sportu a na konci večera se rozdělal oheň, kde si děti mohly opéct buřty.36 

Roku 2019 čítala jednota 332 členů. Do oddílů všestrannosti spadal badminton, karate, 

kondiční trénink, kulturistika, tai-chi a zdravotní TV. Do sportovních oddílů spadalo 

judo, mažoretky Prezioso a volejbal. Jednota v tomto roce pořádala 25. ročník 

Memoriálu Jana Janovského, sokolskou akademii a Noc sokoloven.37 

 
34 MATĚJKOVÁ, Anna, 2017. Kronika města Blatná 2016. Blatná, s. 487-488. 
35 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 155. 
36 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 176-178. 
37 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 266-267. 
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Roku 2020 zasáhla i blatenskou jednotu vlna koronaviru, a tak byl problém s pořádáním 

veškerých akcí, převážně těch, které se měly konat v zavřených prostorách. Některé akce 

se v tomto roce ani neuskutečnily, avšak to blatenské občany v žádném případě 

neodradilo od pohybu. Funkce výboru vykonávali stejní lidé jako v předchozím roce. 

Také složení sportovních oddílů a oddílů všestrannosti byl ve stejném složení.  Jednota 

v toto roce měla 353 členů, z toho bylo 213 dětí. Jediná akce, která tento rok proběhla, 

byla sokolská akademie.38 

V roce 2021 pod sportovní oddíly spadal oddíl juda, volejbalu, mažoretek Prezioso a 

nově založený oddíl basketbalu. Složení oddílů všestrannosti se nezměnil.39 29. května 

se spojil oddíl juda a atletiky a uspořádali „Blatenský mocboj“, který se konal na 

atletickém stadioně za účasti 39 závodníků ze sedmi oddílů juda a oddílu atletiky. 

Soutěžilo se v 5 disciplínách 100 m, vrh koulí, skok daleký, skok do výšky, dívky 800 

m a chlapci 1500 m. Tato akce se velmi podařila a nakopla atlety a judisti k usilovnější 

práci na další jejich závody.40 

V roce 2022 docházelo do jednoty 314 členů z tohoto počtu bylo 281 dětí.  Starostkou 

jednoty byla stále Blanka Malinová, místostarostou Ondřej Kočovský, jednatelkou Hana 

Novotná a členové jednoty byli Eva Krotká, Lukáš Kocourek, Radek Řebřina, Radek 

Kareš a Šárka Chlandová.41 

 

5.1.6 CVIČENÍ A SOKOLOVNA 

Jak již bylo zmíněno (viz. kapitola Sokol Blatná - založení), jednota neměla vlastní 

prostory, kde by se mohla scházet a provádět svá cvičení, a tak v letních měsících 

využívala nádvoří měšťanské školy a v zimních měsících pak cvičila v zakrytém 

průjezdu školy nebo později v sálech hostinců. 1886 v zimě bylo ve zmíněném podchodu 

postaveno lešení, které posloužilo ke cvičení na hrazdě, kruzích a žebřících. Lešení také 

cvičence chránilo před deštěm a sněhem, ne však před krutou zimou, která v té době 

byla. Roku 1887 bylo nářadí rozšířeno o visutou hrazdu a kozu. I když byli cvičenci rádi 

za nové nářadí a mohli díky tomu rozvíjet svůj talent a dovednosti, trápila je situace 

 
38 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 225-226. 
39 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 184. 
40 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 189. 
41 Ondřej Kočovský, místostarosta TJ Sokol Blatná. 
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ohledně nedostačujícího zabezpečení zimní "tělocvičny". Když byla zima příliš velká, 

nemohlo se cvičení vůbec konat. Chyběla šatna nebo nějaká místnost, kde by si cvičící 

členové odložili přebytečné šaty a mohli se ohřát. I přes podání takovéto stížnosti na 

výboru jednoty, museli cvičit za špatných podmínek i dále. V listopadu 1889 se však již 

dočkali. Po řádném projednání se cvičení přesunulo do sálu tehdy hostince U Motyčků. 

Na jaře 1890 se cvičení přesunulo z měšťanské školy na dvůr hostince, kde bylo následně 

zřízeno provizorní cvičiště. Musela se však zakoupit nová bradla a pořídit nějaké další 

nářadí, jelikož většinu toho starého měla jednota vypůjčena ze školy, kde před tím 

cvičila. V půlce roku 1892 se znovu uvažovalo o vhodném místě ke cvičení. Jednotě byla 

nabídnuta místnost v hostince U Kopeckých. Jelikož tuto místnost mohli využívat bez 

nějakých poplatků, s velkým nadšením a bez váhání nabídku přijali. 

Jelikož blatenská jednota stále neměla vlastní sokolovnu, tak 2. září 1895 konečně bratr 

Hlávka vznesl na schůzi jednoty návrh na stavbu, jelikož jednotě s rostoucím počtem 

členů nestačily prostory hostinců. Největším oříškem bylo získání vhodného místa. I 

přesto, že již byly stanovy na stavbu tělocvičny schváleny a obecní zastupitelstvo 

darovalo jednotě místo (na levé straně za novým mostem) pro stavbu zdarma, neměla 

jednota dostatek financí pro další stavbu. 

1897 pořídila jednota nové nářadí, 6 kovových oštěpů a 36 kuželů. 16. května téhož roku 

vznesla jednota návrh na zavedení cvičební jednotky dorostu. Schůze jednoty za účasti 

mistrů a členů živnostenské společnosti se konala v hospodě U Lva, kde byl následně 

návrh schválen. Po rozšíření členů byla opět povolena cvičení v teplých měsících ve 

dvoře bývalé měšťanské školy, kam se následně přeneslo nezbytné náčiní. 

2. ledna 1898 do stavebního fondu jednoty pro stavbu tělocvičny přispěla Vlasta 

Stranecká z Čekanic 1200 K a dráhy Žiwotski & Hrabě 400 K.  

Jak již bylo zmíněno, členů v naší jednotě stále přibývalo, a tím pádem už ke sportovním 

činnostem nestačila ani propůjčená malá tělocvična U Kopeckých. Jednota se tak 

posunula na konci listopadu 1898 o dům dál, a to tedy do větších prostor hostince U 

Nádraží. V prosinci zmíněného roku dokoupila i některé nářadí. Například zvyšovací 

sloupky pro hrazdu, jeden pár žíněnek a koně. 
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6. července 1902 proběhlo slavnostní veřejné vystoupení blatenské jednoty v kroji a 

společně poté se sedlickou jednotou se prováděla prostná cvičení. Účelem bylo získat 

dostatek finančních prostředků na budovu Sokolovny v Blatné. 

1905 byla jednotě poskytnuta možnost cvičit v tělocvičně nové školy (ZŠ J. A. 

Komenského), což velmi prospělo jak samotné jednotě, tak nově vzniklému ženskému 

odboru (počátek května) a župní činnosti. V prostorách tělocvičny začala jednota cvičit 

počátkem února zmíněného roku. I tak k velkému nadšení přispěl fakt, že nová tělocvična 

disponovala téměř veškerým nářadím a náčiním, které jednota potřebovala. Do výboru 

se přihlásilo 17 žen. Jejich píle jim umožnila se zúčastnit cvičení na župním sletu 

pořádaném zmínění rok v Blatné. 

1909 byla nově do výbavy zakoupena vysoká železná bradla.42 

1920 se nově zvolený starosta jednoty František Chlupsa opět zaobíral otázkou stavby 

Sokolovny. Poměry v Blatné před 1. sv. válkou i po ní nebyly z finančního hlediska 

vůbec příznivé a této situaci bohužel nijak nepřispívala ani veřejná cvičení, konané 

přednášky, divadelní představení ochotníků nebo jiné naučné akce. Jednota se však 

nevzdávala a díky této vytrvalosti ke konci dvacátých let činil obnos pokladny pro stavbu 

necelý půl milion korun. Toto množství již přinášelo pozitivní obraz do budoucna pro 

zahájení stavby Sokolovny. I přes to se i nadále vybíraly příspěvky veřejných, župních i 

okrskových cvičení. Je potřeba zmínit, že se snažili přispívat nejen členové, ale i místní, 

kteří do Sokola nepatřili. Velkou zásluhu na stavbě Sokolovny měl majitel blatenského 

velkostatku, tzn. i zámku, Ferdinand Hildprandt, který na stavbu věnoval nejen finance, 

ale i zdarma poskytl nevelkou část stavebního materiálu. Vybrané peníze ze všech 

společenských akcích byly shromažďovány k účelům stavby, a tak stavba v roce 1931 

konečně začala. Ruce k dílu přiložili nejen členové jednoty a blatenští občané, ale i lidé 

z okolí, a rovněž velký počet firem. Vedoucími stavby byli bratři Jan a František 

Komancovi, kteří jako mnoho dalších za svou práci nic nechtěli. Projektováním 

sokolovny byl pověřen architekt František Průša z Volyně. A tak tedy pod novým 

mostem vyrostla roku 1933 dvoupatrová budova Sokolovny s tenisovými kurty, hřištěm 

 
42 GUTTENBERGER, JUNGMANN, KALINA, KARAS, KILB, VRÁNA, 1910. Dějiny Sokola blatenského 

za prvních 25 let: 1885-1910. Blatná. 
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a letním cvičištěm.43 Po dostavění patřila blatenská sokolovna k nejmodernějším 

v jižních Čechách.44 V suterénu sokolovny se v současné době konají různá divadelní 

představení, cestopisné i jiné přednášky a promítá se. Do přízemí byla zasazena hospoda 

a nachází se zde také byt pro správce.  V prvním patře se nachází sál, kde se kromě 

cvičení sportovních oddílů pořádají různé společenské akce, jako například maškarní, 

hasičské a maturitní plesy, prodloužené a věneček tanečních atd. Nachází se zde také 

různé náčiní a nářadí a posilovna. V druhé patře bychom mohli najít judovnu a balkon s 

výhledem na sál. 

 

5.1.7 MEMORIÁL JANA JANOVSKÉHO 

Jak již bylo zmíněno (viz. kapitola Sokol 1918-1954) poprvé se memoriál konal po 2. 

světové válce, a to tedy roku 1946 na počest jednoho ze členů blatenského sokola Jana 

Janovského, který se aktivně angažoval v činnosti v Sokol, byl odbojářem a zemřel v 

koncentračním táboře v Osvětimi. Roku 1947 a 1948 se v rámci memoriálu pořádaly 

atletické závody zastíněny župou Jeronýmovou. Tato krátce trvající tradice byla záhy 

zrušena, jelikož byla i na nějakou dobu za vlády komunistické strany pozastavena činnost 

Sokola. Tradice byla obnovena až roku 13. května 1995. Závod se opět konal v místech 

blatenského zámeckého parku (obory). I přes deštivé nepříznivé počasí se na startu 

objevilo 91 závodníků. V závodě mužů na 5000 m si pro první místo doběhl Petr Novák, 

ne však z blatenského sokola, nýbrž ze Sokola Písek. 19. května 1996 se konal druhý 

ročník memoriálu od znovuobnovení. Tentokrát se nezačínalo rovnou v zámeckém parku 

(oboře), avšak na atletickém stadionu a následně se probíhalo přes most a otevřenou 

bránou do parku, kde tento závod pokračoval. Kvůli velké účasti závodníků byl závod 

rozdělen do sedmnácti kategoriích, tedy od nejmladší, což byli mladší žáci a žákyně, po 

ty nejstarší, veterány. Pro vítězství běhu na 5000 m si doběhl K. Voda, který spadal pod 

oddíl Jitex Písek.45 17. května 1997 se konal další závod Memoriálu Jana Janovského. 

Jelikož se v předchozím roce osvědčil způsob začátku a cíle na atletickém okruhu, tento 

 
43 OLEJNÍK, Jan, 2005. Malé ohlédnutí do minulosti. In: OLEJNÍK, Jan. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol 

Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 7. ISBN 80-86566-31-5. 
44 OLEJNÍK, Jan, 2005. 1993. In: OLEJNÍK, Jan. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. 

Blatná: Prácheňské nakladatelství, s. 13. ISBN 80-86566-31-5. 
45 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 16. ISBN 80-86566-31-5. 
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rok tomu tedy nebylo jinak. V kategorii mužů skončil na prvním místě J. Jansa z Písku, 

v kategorii žen H. Vydrová a v kategorii dorostu Hana Scheinherrová, obě z blatenské 

jednoty. 16. května 1999 se konal pátý ročník memoriálu, na který se tento rok přihlásilo 

nejvíce lidí od roku 1995, celkem 130. Nejen z blízkého okolí, například ze Lnář, 

Dvoretic, Pole, Velké Turné, Strakonic, Katovic, Písku, Čimelic a samozřejmě z Blatné, 

ale také zdaleka: Praha, České Budějovice, Ústí nad Labem, Pardubice, Štěkeň, Jince a 

Domažlice. Na 5000 m ve své kategorii mužů si z celkového počtu 22 závodníků na 

startu doběhl pro vítězství, jako i minulý rok a obhájil tak svou pozici J. Jansa z Písku. 

Na trati na 3000 m za kategorii žen vybojovala první místo Zl. Lukášová z Jinců. V 

dorostenecké kategorii se na prvním místě umístil M. Červenka z blatenské jednoty. 

Opět, jako každým rokem se v květnu konal další, šestý ročník Memoriálu Jana 

Janovského, na kterém tento rok nebyla taková účast, avšak i tak se do závodu přihlásilo 

95 lidí v různých kategorií.46 Roku 2001 se před závodem konala v sále sokolovny 

veřejná přednáška, které se zhostil Jan Olejník. Tato přednáška se zaobírala významu 

odboje během obou světových válek, významu československých legií, kdy byl právě 

také zmíněn Jan Janovský. Prostor také dostal dokument a představení knihy o 

československých legionářích. Druhého dne se konaly závody, na které se opět přihlásilo 

neuvěřitelných devadesát lidí napříč všemi kategoriemi. V kategorii žen si pro první 

místo doběhla Zl. Lukášková ze Sokola Jince. V mužské kategorii to byl L. Hajna z 

Blatné.47 12. května 2002 se konal osmí ročník Memoriálu s již tradiční trasou začínající 

na atletickém oválu a pokračující zámeckým parkem. Tento rok závodníkům počasí 

přálo a do závodu se přihlásilo devadesát dva lidí v osmnácti různých kategoriích. Teď 

již kategorii žen vyhrála výborná běžkyně z Blatné Hana Scheinherrová.48 13. května 

2003 se další, již devátý v pořadí, Memoriál Jana Janovského. Jelikož byl letní stadion 

také loňskými povodněmi poničen, účast v tomto roce byla o něco slabší než v 

předchozích letech, avšak stejně se na závod přihlásilo šedesát osm lidí. Trasa kvůli 

poničenému stadionu musela být změněna a start závodu byl zasazen na hřiště Střední 

odborné školy, která se nachází hned vedle zámeckého parku. Dále se jako obvykle 

pokračovalo skrz zámecký park. V kategorii mužů na trati na 5000 m si pro zlato doběhl 

 
46 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství s. 20-21. ISBN 80-86566-31-5. 
47 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 23. ISBN 80-86566-31-5. 
48 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 25. ISBN 80-86566-31-5. 
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Marek Buchvaldek ze Sokola Písek s časem 15,26. Z žen na trati 3000 m vyhrála L. 

Kožíšková z atletického oddílu S.K. Čtyři Dvory České Budějovice s časem 14,9.49 16. 

května 2004 se konal jubilejní desátý ročník memoriálu. Jako obvykle se do závodu 

přihlásilo nespočet kategorií. Na trase 3000 m v kategorii žen vyhrála s časem 11:49 J. 

Lundáková, v mužské kategorii na 5000 m pak jako i předchozí rok Marek Buchvaldek 

ze Sokola Písek, tentokrát s horším časem 16:22. 15. května 2005 se konal další ročník 

memoriálu, na který se přihlásilo 63 lidí. V kategorii mužů na 5000 m obhájil svoje místo 

Marek Buchvaldek, který se zde však zaběhl horší čas než v předchozích letech, a to 

17,06.50 Roku 2007 se přihlásilo na memoriál okolo devadesáti závodníků, opět ve všech 

věkových kategorií. Startovné na tento závod je každým rokem dobrovolné, lidé však 

vždy nějaký malý obnos přispějí.51 11. května 2008 TJ Sokol Blatná uspořádal další 

závody Memoriálu Jana Janovského, ve kterém běželo 33 dětí a 30 dospělých. 

Nejstaršímu běžci tohoto ročníku bylo 69 let a naopak nejmladšímu 2 roky. Dlouho cestu 

na tento závod vážil Petr Molčan, který pochází až ze Slovenska, konkrétně z Banské 

Bystrice. Nemohli zde chybět ani sportovci z atletického oddílu, kterým se velmi dařilo. 

V kategorii dívek do 3 let na trati 60 m zvítězila Ema Mlsová s časem 20 s, v kategorii 

přípravek děvčat 6-7 let na trati vzdálené 400 m zvítězila Lucie Sokolová s časem 1:45, 

na stejné tratě v kategorii žáků 8-9 let zvítězil Petr Louda s časem 1:21 a samozřejmě 

nesměl chybět ani trenér oddílu atletiky Petr Louda, který v kategorii mužů 20-39 let na 

trati 5000 m skončil na 5. místě z 15 závodníků v čase 19:26. Hlavní kategorii mužů na 

5000 m vyhrál František Babický z Rokycan s časem 16:40, v kategorii žen na 3000 m 

si pro vítězství doběhla Jitka Havlíková ze Sokolova s časem 13:14, Olga Honsová v 

kategorii veteránek tuto trať vyhrála s časem 12:10.52 V roce 2009 se na memoriálu z 

mužů na trati 5000 m s nejlepším časem 17:23 umístil Jiří Jansa v kategorii veteránů 40-

49 let a z kategorie žen 20-34 let Alena Zachová z oddílu TJ Sokol Blatná s časem 

26:53.53 Na další ročník memoriálu přijelo okolo 70 závodníků. Někteří z nich se 

postavili na start dokonce dvakrát, jako například Radka Jirásková, která ve své kategorii 

žen získala dvě stříbrné medaile na trati 3000 m a 5000 m nebo Petr Weinfurt, který den 

 
49 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 29. ISBN 80-86566-31-5. 
50 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 32. ISBN 80-86566-31-5. 
51 Kronika města Blatná 2007. 2008. Blatná: MěstNV Blatná, s. 134. 
52 Blatenské listy: Memoriál Jana Janovského 2008, 2008. 19. Blatná, č. 10, s. 14-15. 
53 Blatenské listy: Memoriál Jana Janovského 2009, 2009. 20. Blatná, č. 10, s. 18. 
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před memoriálem absolvoval maratón a zde skončil druhý v kategorii mužů na 5000 m.54 

19. ročník 2013 byl zahájen za deštivého počasí, ale to sportovce vůbec neodradilo. Na 

trati 10000 m si Jiří Csirik z Písku si vylepšil svůj osobní rekord s časem 34:38 a doběhl 

si tak pro 1. místo. Na stejné trati v kategorii žen vyhrála s časem 48:59 Kateřina 

Macháčková z Plzně.55 20. ročníku memoriálu se zúčastnilo okolo 80 závodníků. Jedním 

z nich byla i trenérka blatenského oddílu atletiky Jaroslava Mlsová, která v kategorii žen 

na 3000 m získala stříbrnou medaili a doběhla do cíle s časem 16:42. Na populární trati 

na 10000 m, která se do závodu zařadila v roce 2012 nejlepší výsledek podal Jiří Csirik 

z atletiky Písek a doběhl do cíle s časem 34:46.56 13. května 2017 jak je tomu již v Blatné 

zvykem se konal další ročník memoriálu, do kterého se opět přihlásila stovka závodníků 

napříč všemi věkovými kategoriemi z Horažďovic, Plzně, Lažánek, Protivína, 

Budislavic, Příbrami, Písku, Kluk, Lažánek, Strakonic a mnoha dalších měst. 

Nejmladšímu závodníkovi na trati nebyly ani tři roku, naopak nejstaršímu bylo 73 let. 

Na závod se pravidelně chodí dívat Jana Jodlová, dcera Jana Janovského. V hlavním 

závodě veteránek na 5000 m zvítězila Ludmila Dokulilová ze Stach s časem 21:12,4, 

která si po tomto skvělém výkonu zaběhla i závod žen na 10000 m, kterému také 

dominovala a doběhla si tak pro druhé vítězství s časem 48:29,9. Tato žena by se zařadila 

na přední místa i v závodě mužů. V hlavním závodě mužů si pro vítězství doběhl Zdeněk 

Zeman z Blatné v čase 36:17,9, na druhém místě skončil Ondřej Hulač z Buzic s časem 

40:28,8 a na třetím místě se umístil Jan Karban z Blatné s časem 44:23,4. V kategorii 

veteránů nad 60 let zvítězil s časem 21:36,1 Václav Valíček ze Strakonic, druhý byl 

Miroslav Mráz z Blatné s časem 24:14,7 a třetí Václav Šejvl z Písku s časem 24:28,13.57 

Roku 2018 se opět v květnu konal tradiční Memoriál Jana Janovského za účasti 113 lidí. 

Nejmladšímu závodníkovi tento rok byli dva roky a nejstaršímu 79 let. Tento ročník byl 

podpořen grantem Jihočeského kraje. Chtěla bych zde zmínit výherkyni běhu na 800 m 

v kategorii starších žákyň Liu Vilhelmovou, která je odchovankyní blatenské atletiky a 

v tomto roce závodní za Čéčovu České Budějovice, která tuto trať pokořila v čase 2:41,8. 

V závodě žen nad 35 let na 5000 m skončila na prvním místě Pavla Valachová s časem 

23:17,5, na druhém místě Martina Burianová s časem 24:24,5 a na třetím místě 

Věnceslava Pokorná s časem 27:33,0. V kategorii žen na 10000 m si pro vítězství 

 
54 Blatenské listy: Memoriál Jana Janovského 2010, 2010. 21. Blatná, č. 10, s. 18-19. 
55 Blatenské listy: Memoriál Jana Janovského 2013, 2013. 24. Blatná, č. 9, s. 17. 
56 Blatenské listy: Memoriál Jana Janovského 2014, 2014. 25. Blatná, č. 10, s. 12. 
57 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 158. 
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doběhla Koleta Moravcová v čase 49:07,0, druhé místo obsadila Simona Machová s 

časem 50:02,0 a třetí místo patřilo Ivoně Procházkové s časem 52:17,9. V kategorii 

veteránů nad 60 let na 5000 m na prvním místě skončil Josef Vitásek s časem 20:47,5, 

na druhém místě Otakar Kučera s časem 24:25,1 a na třetím místě Jiří Scheinherr s časem 

32:37,0. V kategorii mužů na 10000 m jako první do cíle doběhl Zdeněk Zeman s časem 

35:54,0, druhý skončil Jan Karban s časem37:50,8 a třetí Ondřej Hulač s časem 

38:22,9.58 11. května 2019 byly uspřádány další závody zámeckým parkem, na které 

přišlo 105 závodníků ve 26 věkových kategoriích. Z kategorie mužů na 5000 m si pro 

vítězství doběhl Viktor Křivonoska s časem 19:10,8. V kategorii veteránů nad 60 let na 

trati na 5000 m zvítězil Miroslav Mráz s časem 24:55,8. V kategorii mužů na 10000 m 

se na prvním místě umístil opět Zdeněk Zeman a obhájil si tak již po třetí první místo s 

časem 36.03,3. Z kategorie žen na 5000 m vyhrála Nikola Filková s časem 22:27,1. V 

kategorii veteránek na 5000 m vyhrála Lenka Šatavová s časem 22:04,9 a v kategorii žen 

na 10000 m, kde byly pouze dvě závodnice vyhrála Simona Machová s časem 50:31,8.59 

V roce 2020 byl memoriál kvůli pandemii koronaviru zrušen. 18. září 2021 se konal další 

ročník memoriálu. Do tohoto ročníku se přihlásilo méně lidí než v předchozích letech, 

ale to závodu neubíralo na kvalitě. V kategorii mužů nad 60 let na 5000 m se představili 

pouze dva závodníci. Lépe na tom byl Petr Molčan, který si pro vítězství v této kategorii 

doběhl s časem 28:05,4. Nejlepším mužským závodníkem na této trati byl Jaromír Šíp, 

který spadal do kategorie 40-49 let a do cíle doběhl v čase 19:46,6. Z mužů na 10000 m 

se na prvním místě umístil opět Zdeněk Zeman s časem 35:31,0, druhý byl Theodor Fiala 

s časem 41:04,4 a třetí Jakub Jodl s časem 47:35,4. Z žen na trati 5000 m na tom nejlépe 

byla Ludmila Dokulilová, která patřila do kategorie 35 let a více a do cíle doběhla s 

časem 21:39,2. Na 10000 m byla pouze jediná závodnice Koleta Moravcová, která 

skončila závod s časem 41:22,4.60 Roku 2022 se konal již 27. ročník memoriálu, na který 

se přihlásilo 70 lidí všech věkových kategorií. V tomto roce se však neběžel závod 

tradičně od atletického stadionu, ale start a cíl byl od dvorku sokolovny. Jelikož se 

stávalo, že se závod kryl s fotbalovým zápasem, tak jednota od tohoto roku přesunula 

závod k sokolovně.61 

 

 
58 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 177-178. 
59 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 274. 
60 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 192. 
61 Ondřej Kočovský, místostarosta TJ Sokol Blatná. 
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5.2 SPORTOVNÍ SPOLKY SOKOLA 

V sokole působí dva hlavní oddíly, oddíl všestrannosti a sportovní oddíly, pod které 

následně spadají další sportovní oddíly. Pod oddíl všestrannosti v současné době spadá 

oddíl badmintonu, karate, kondičního tréninku, kulturistiky a zdravotního TV. Tyto 

oddíly působí pouze pro rekreační účely, udržení kondice a pohybu, tedy na žádné 

soutěže nejezdí. Na druhé straně zde máme sportovní oddíly, pod které spadá judo, 

basketbal, volejbal, florbal a mažoretky Prezioso, kteří se soutěží účastní.62 

 

5.2.1 ODDÍL VŠESTRANNOSTI 

Pod tento oddíl momentálně spadá oddíl badmintonu, karate, kondičního tréninku, 

kulturistiky, zdravotního TV a basketbalu. Tyto oddíly nehrají žádné soutěže, pouze si 

chodí pro radost a udržení kondice do sokolovny nebo v okolí Blatné zatrénovat. Do 

oddílu karate v této době dochází pouze 4 členové, kteří se schází dvakrát týdně, ale zde 

to platí spíše dle domluvy. Dvakrát týdně se schází i zdravotního tělocviku. Badminton 

a kulturistika se schází jedenkrát týdně, ale taktéž spíše podle domluvy členů. Taktéž 

zdravotní TV se schází jedenkrát týdně, v pondělí. Oddíl basketbalu vznikl v červnu roku 

2021. Trenérkou oddílu byla Dáša Divišová, která dívky hned přihlásila do nadregionální 

ligy kategorie U15, kde to dívky neměly vůbec jednoduché, jelikož hráli proti 

zkušenějším týmům. I když se dívky zlepšovaly a sbíraly zkušenosti nevyhrály jediný 

zápas a následně nedokončily ani sezónu, kvůli odchodu trenérky. V této době sice oddíl 

funguje, ale jednota hledá trenéra, který je zkušený a této funkce by se ujal.  Oddíl 

všestrannosti, jak už název sám o sobě napovídá zahrnuje i všestrannost pro děti, kteří se 

schází jedenkrát týdně. Tento oddíl je zaměřen na cviky a aktivity pro všestranný rozvoj 

dítěte, a hlavně dodání dětem pohyb, který pro správný vývoj potřebují. Dále 

všestrannost mužů, kam pravidelně dochází 5 členů a scházejí se dvakrát týdně a 

všestrannost pro všechny taktéž. Tyto dva oddíly jsou zaměřeny na cviky udržující 

kondici a pravidelný pohyb.63 

 
62 Blanka Malinová, starostka TJ Sokol Blatná. 
63 Blanka Malinová, starostka TJ Sokol Blatná. 
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5.2.2 SPORTOVNÍ ODDÍLY 

5.2.2.1 Judo 

Oddíl juda v Blatné založil roku 1978 Ing. Stanislav Drda, který pocházel z Vyššího 

Brodu a v Blatné působil jako zámecký kastelán. První tréninky probíhaly na ZŠ J. A. 

Komenského v Blatné na obyčejných žíněnkách na tělocvik. Hned od počátku byl o judo 

velký zájem. Pan Drda si postupně vychoval zdatné následovníky, kteří po jeho smrti 

roku 1988 dále oddíl vedli, ať už v tělocvičně Střední zemědělské školy nebo od roku 

1994 v blatenské sokolovně, kde oddíl trénuje dodnes. V roce 1989 trenérskou funkci 

převzal Vladimír Vacek, Ivo Wilk a Josef Tuháček. Oddíl se od začátku orientoval na 

mládežnické kategorie, i když v samých počátcích bylo pouze družstvo mužů, kteří 

startovali v KP. Někteří se výrazněji prosadili na republikové úrovni, například Vendula 

Novotná, která se dvakrát stala vicemistryní ČR nebo Martina Soukupová, která byla 

druhá.64 1993 oddíl juda čítal 40 členů, z toho bylo 24 žáků a 9 dorostenců, zbytek členů 

byl dospělých. Trenéry v tomto období dělali bratři Mlsovi, Pavel a Jiří, pod kterými 

oddíl juda zaznamenal nejeden dobrý výsledek. Ve jmenovaném roce se oddíl zúčastnil 

Mistrovství ČR, které se konalo v Hradci Králové, kde mladší žákyně M. Soukupová 

vybojovala 2. místo a V. Novotná ve stejné kategorii místo šesté. V oblastním přeboru 

získal oddíl pět titulů. 1994 na mistrovství republiky, které se konalo v Brně získala v 

kategorii žákyň Novotná 2. místo a Klára Tuháčková místo páté. 1. března 1999 se oddíl 

juda, především kategorie mladších a starších přípravek, pod vedením bratrů Mlsů 

vypravil na přebor Turnaje nadějí, který se konal v Českých Budějovicích. Erik Češka a 

P. Bláha ve své kategorii vybojovali první místo, M. Kubíkovi třetí místo uniklo jen o 

vlásek, a tak si z turnaje odvážel místo čtvrté. V kategorii juniorů skončil na prvním 

místě M. Bláha a odvážel si z turnaje i pohár. Oddíl v roce 2000 převzal po M. Bláha, 

který také na krajském turnaji v Českých Budějovicích společně s Kubíkem vybojovali 

oba dva třetí místo. Na oblastním poháru, který se konal v Písku, skončil K. Ráž ve své 

kategorii na prvním místě. Roku 2001 do oddílu chodilo sedmnáct lidí, které trénoval M. 

Bláha, společně s novou posilou K. Rážem. Pod jejich vedením končili členové převážně 

na medailových pozicích. Tento rok uspořádali vlastní turnaj, který se konal v sále 

 
64 Pavel Mls, bývalý trenér oddílu juda. 
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Sokolovny a setkal se s velkým úspěchem.65 Roku 2002 se vedení oddílu neměnilo. V 

krajské soutěži žáci a junioři třetí místa.66 Roku 2003 stále oddíl juda pokračoval pod 

vedením M. Bláhy. Svěřenci se zúčastnili jak župních soutěží, tak i mistrovských soutěží 

ČR. V květnu se také oddíl rozhodl uspořádat ve velkém sálu blatenské sokolovny 

oblastní přebor. Na Mistrovství ČR v roce 2005 se stal Ladislav Podlešák v kategorii 

mladších žáků mistrem ČR.67 V jarních měsících roku 2010 se blatenští judisté vypravili 

na několik turnajů. 20. března na turnaj mláďat a žactva do Čimelic, ze kterého přivezl 

zlatou medaili Jan Podlešák a Andrej Haštava, stříbrnou medaili Pavel Urban a 

bronzovou Ladislav Matějka. Další turnaj byl určen pro mláďata, starší i mladší žáky a 

dorostence. Konal se 10. dubna v Nepomuku. Z tohoto turnaje si dohromady odvezli 2 

zlaté medaile, 5 stříbrných a 3 bronzové. Taktéž 10. dubna se konal v Písku Oblastní 

přebor Jihočeského kraje v dorostu, ze kterého ve své váhové kategorii do 81 kg 

vybojoval zlatou medaili Ladislav Šimeček a Radek Ušatý ve váhové kategorii do 73 kg 

skončil na 4. místě.68 Na přebor ČR starších žáků a žákyň, který se konal 6. listopadu 

v Liberci, se dostal blatenský judista Jan Tvrdý, který měl nadosah bronzovou medaili, 

avšak tato naděje se mu uzavřela zápasem se soupeřem z Kaplice, který souboj vyhrál. 

Jan tak obsadil 7. místo.69 Roku 26. února 2011 si Jan Tvrdý si trochu spravil chuť po 

listopadovém zápasu, když se společně s trenérem Lukášem Kocourkem zúčastnili KP 

dorostenců a juniorů, který se konal v Písku. Oba si z tohoto turnaje odvezli zlaté 

medaile. 3. listopadu 2012 se konal v Prachaticích krajský přebor, ze kterého si 2. místo 

přivezl Miloš Franc, 3. místo Pavel Urban a dvě 1. místa Jan Podlešák a Adam Žihla.70 

V roce 2015 se blatenští judisté zúčastnili devatenácti turnajů, ze kterých si přivezli 

dohromady 49 medailí, 19 zlatých, 12 stříbrných a 18 bronzových. Titul Přeborník 

Jihočeského kraje pro rok 2015 získali dva blatenští judisté, a těmi jsou Jan Podlešák a 

Pavel Urban. Tito dva chlapci se umístili v nejlepší pětce na Českém poháru. Oddíl juda 

uspořádal v tomto roce již druhý ročních novoročního turnaje pro nejmenší a Velkou 

cenu Blatné, na kterou se sjíždí oddíly například z Prachatic, Písku, Plzně, Davle, 

 
65 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s.12-24. ISBN 80-86566-31-5. 
66 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 27. ISBN 80-86566-31-5. 
67 Kronika města Blatná 2011. 2012. Blatná: MěstNV Blatná, s. 96. 
68 Blatenské listy: Blatenští judisté ukázali svou formu, 2010. 21. Blatná, č. 8, s. 14. 
69 Blatenské listy: Jan Tvrdý mezi sedmi nejlepšími v České republice, 2010. 21. Blatná, č. 20, s. 14. 
70 Jiří Mls, trenér oddílu juda. 
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Kaplice a mnoha dalších.71 V roce 2016 se konal 11. ročník “Velké ceny města Blatná“, 

které se účastnilo okolo 120 judistů z 18. oddílů.72 8. a 9. dubna 2017 vycestovali 

blatenští judisté do rakouského Rohrbachu, kde se první den konal turnaj mláďat a 

mladších žáků, na který z blatenské jednoty bylo přihlášeno sedm dětí a druhý den 

starších žáků a dorostu, kterých bylo z Blatné pět. V prvním dnu na tom byl nejlépe 

Štěpán Kalužík, který se svým skóre tří výher a dvou proher skončil na pátém místě. 

Bohužel i tak jindy výbornému judistovi Tomášovi Schwarzovi nepřálo štěstí a nervozita 

také udělala své, proto spolu s Václavem Turkem urvali pouze jednu výhru. Podobně na 

tom byl i Jiřím Čadkem, kterého v dlouhém souboji nakonec porazil rakouský judista. 

Druhý den už to však bylo trochu o něčem jiném. Velkou roli hráli zkušenosti, a tak 

Pavel Urban a Ondřej Bubeník vybojovali třetí místo, na pátém místě se umístil Jan 

Podlešák a Jaroslav Čadek. Smůlu v zápasech měl Matěj Mužík, který se svým výkonem 

nebyl vůbec spokojený.73 30.9. 2017 osm mladších a starších žáků vyrazilo do Prachatic 

na Přebor Jihočeského kraje. Mladší žákyně Ema Mlsová se ve své kategorii ve váze do 

57 kg se dvěma vyhranými a jedním prohraným zápasem nakonec umístila na prvním 

místě. V kategorii mladších žáků ve váze do 42 kg nastoupil za Blatnou Tomáš Schwarz, 

který si pěti vyhranými zápasy vybojoval titul. Ve váze do 55 kg s jednou prohrou a 

jednou výhrou skončil Štěpán Kalužík. Václav Turek ve své kategorii ve váze do 38 kg, 

těsně prohrál rozhodující zápas o postup a skončil tak na pátém místě. Stejně tak dopadl 

Adam Španihel, kterému však zavinilo jeho umístění zdravotní komplikace, nastupoval 

ve váze do 46 kg. Nyní ke kategorii starších žáků, kde ve váze do 42 kg nastupoval 

František Turek, který se po jednom vyhraném a jednom prohraném zápase umístil na 

druhém místě. Dále ve váze do 55 kg Matěj Mužík po dvou vyhraných zápasech a 

jednom prohraném obsadil taktéž druhé místo a poslední blatenský judista ve váze do 60 

kg byl Adam Pikl, který v napínavém zápase vybojoval třetí místo.74 21. a 22. dubna 

2018 se konal v Teplicích „Cadet Europen Judo Cup“, na který byl z dorostenecké 

kategorie jmenován i jeden z blatenských judistů Pavel Urban, který se pral ve váhové 

kategorii do 90 kg. V prvním kole porazil Pavel Litevce Vytarase Zilinkase. V druhém 

kole bohužel prohrál. Gruzijský závodník Ilia Sulamanidze si Pavla skvěle ohlídal a 

téměř ho k žádným akcím nepustil. Turnaj tedy zakončil s jednou výhrou a jednou 

 
71 MATĚJKOVÁ, Anna, 2016. Kronika města Blatná 2015. Blatná, s. 438. 
72 MATĚJKOVÁ, Anna, 2017. Kronika města Blatná 2016. Blatná, s. 487. 
73 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 157. 
74 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 159. 
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prohrou, avšak ho čekal ještě navazující kemp, kde mohl nabrat nové zkušenosti od 

zahraničních závodníků. Na konci dubna se konal 8. ročník Velké ceny města Blatná, do 

které se přihlásilo 175 závodníků z 21 oddílů. Na začátek turnaje bylo připravené 

vystoupení blatenských mažoretek Prezioso a následovala úvodní řeč místostarosty 

Pavla Ounického a trenéra oddílu juda Lukáše Kocourka. Za kategorii mláďat se 

představili 4 judisté blatenského oddílu Jiří Mls, Šimon Kalužík, Lukáš Klásek a Michal 

Chaloupka, kteří však na své soupeře nestačili a na bednu vítězů se nedostali, avšak 

odnášejí si ze zápasů nové zkušenosti. Za mladší žáky nastoupilo 5 Blateňáků. Ve váze 

do 30 kg se umístil na 2. místě Ondřej Doležal. Ve váze do 34 kg skončil na 

bramborovém 4. místě David Kubát. Ve váze do 42 kg vybojoval 3. místo Václav Turek. 

Všechny své soupeře ve váze do 46 kg zdolal Tomáš Schwarz a vybojoval si tak 1. místo. 

A v neposlední řadě ve váze do 60 kg na 3. místě skončil Štěpán Kalužík. Další věková 

kategorie byla kategorie mladších žákyň, kde Sofie Poláková s třemi vítězstvími a jednou 

porážkou skončila na 2. místě. Za kategorii starších žáků ve váze do 42 kg nastoupil 

Oliver Kubát, který si vybojoval 3. místo, ve váhové kategorii do 55 kg skončil druhý 

Jiří Čadek a ve váze do 60 kg skončili Adam Pikl a Jakub Matějka na třetím místě. Za 

starší žákyně nastoupila Ema Mlsová, která si pro sebe urvala 2. místo. Nejvíce obsazená 

z blatenckých členů byla kategorie dorostenců, kde svoje síly poměřilo 7 blatenských 

chlapců. Ve váze do 55 kg suverénně vyhrál František Turek, dále ve váze do 66 kg se 

ve finálovém zápase mezi sebou utkali Matěj Mužík a Ondřej Bubeník. Tento zápas 

nakonec pro sebe rozhodl Ondřej Bubeník. Ve váze do 81 kg se zvítězil stal Jan Podlešák 

a třetí byl Jaroslav Čadek. V nejtěžších váhových kategoriích se stal vítězem Pavel 

Urban, který zdolal všechny své soupeře, na druhém místě skončil Ladislav Čadek. Po 

turnaji se místní judisti večer sešli opět na pozemku SOŠ, kde si rozdělali oheň zahráli 

si fotbal a zazpívali písně za doprovodu kytary.75 27. dubna 2019 se konal 9. ročník 

Velké ceny Blatné v judu, opět v tělocvičně SOŠ v Blatné. Účast překonala prozatímní 

rekordní počet, jelikož se do soutěže přihlásilo 217 závodníků ze 27 oddílů. Po úvodní 

řeči pořadatele a trenéra blatenského oddílu Lukáše Kocourka a místostarosty Pavla 

Ounického, začaly první zápasy. V kategorii dorostu blatenské judisty reprezentoval Jan 

Čadek, Šimon Kalužík, Jiří Mls, Jan Šustr a Vojtěch Vaněček. Ani jeden z chlapců se 

nepodíval na stupně vítězů. V kategorii mladších žáků nastupoval za Blatnou Ondřej 

 
75 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 179. 
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Doležal, Michal Chaloupka, Lukáš Klásek, David Kubát, a Dominik Trávníček. Poslední 

tři zmínění chlapci se umístili v odlišných váhových kategorií na druhých místech. Za 

kategorii starších žáků nastupovalo sedm blatenských judistů. Ve váhové kategorii do 55 

kg se předvedl Jan Merhaut, Adam Španihel a Tomáš Schwarz, který vybojoval stříbrnou 

medaili. Na zlato dosáhl ve váhové kategorii do 66 kg Štěpán Kalužík a Václav Turek 

ve váhové kategorii do 42 kg. Na 3. místě se umístil Samuel Dammer v nejtěžší váhové 

kategorii. Ve váhové kategorii do 50 kg se pral Jakub Outlý, kterému stupně vítězů utekli 

pouze o kousek. V kategorii starších žákyň reprezentovala oddíl pouze Ema Mlsová, 

která nedala svým soupeřkám šanci a vybojovala si tak pro sebe první místo. V kategorii 

dorostu ve váze do 66 kg obsadili blatenští všechny tři medailové pozice. První se umístil 

Ondřej Bubeník, druhý Matěj Mužík a třetí Adam Pikl. Ve váze do 55 kg se na třetím 

místě umístil Oliver Kubát. Ve váze do 81 kg své síly ve finálovém zápase změřili dva 

judisté z místního oddílu. Konečný zápas skončil ve prospěch Jana Podlešáka, který 

vyhrál nad Jardou Čadkem.76 2. října se konalo Mistrovství České republiky juniorů 

v Jičíně, ze kterého si Pavel Urban ve váhové kategorii do 90 kg odvezl stříbrnou 

medaili.77 23. ledna 2020 se konal oddílový novoroční turnaj, kde každý judista předvedl 

dva chvaty o goši, sasae curikomi aši a držení kesa gatame, za které dostávali body. 

Následně se přešlo na zápasy. Každý si na konci odnesl sladkou odměnu za účast. Na 

jaře byly veškeré turnaje kvůli pandemii koronaviru zrušeny. Na podzim se však situace 

trochu rozvolnila a 12. a 13. září se konal v Brně kvalifikační turnaj na Mistrovství ČR 

a Přebor ČR žactva, dorostu a mužů. Štěpán Kalužík ve váhové kategorii do 73 kg se 

umístil na 2. místě. O vlásek ve stejné váhové kategorii utekl zápas o 3. pozici, jelikož 

v zápase v semifinále obdržel tři napomenutí šido, což ve výsledku znamenalo 

diskvalifikaci. Václav Turek ve váhové kategorii do 55 kg měl na tomto turnaji dvě výhry 

a dvě prohry. 19. září byl oddílem uspořádán Podzimní turnaj, který musel probíhat bez 

diváků a s omezením počtem závodníků, kvůli protiepidemickým opatřením. Turnaje se 

zúčastnilo 95 judistů a z blatenského oddílu se na bednové pozice dostal Lukáš Klásek, 

Vojta Pivnička, Vašek Turek, Štěpán Kalužík, Tomáš Schwarz, Kuba Outlý, František 

Turek a Adam Pikl.78 26. září se konalo v Praze Vršovicích MČR veteránů, na které se 

vypravil trenér Jiří Mls. Ve váhové kategorii do 73 kg vybojoval 3. místo. V první 

 
76 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 274. 
77 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 276. 
78 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 232-233. 
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polovině roku 2021 stále oddíl omezovala opatření zavedená kvůli pandemii koronaviru, 

avšak to judisty v žádném případě nijak neodradilo. Na MČR juniorů konaném v Brně, 

se Pavel Urban ve váhové kategorii do 100 kg umístil na 3. místě. Tento nadějný judista 

si přivezl bronz z turnaje v Bánské Bystrici nebo stříbro ze slovinského „Koroška 

OPEN“. I v roce 2022 se mu dařilo. Na MČR mužů ve váhové kategorii získal 3. místo. 

Aby tomu nebylo málo, blatenské judo mělo ve zmíněném roce zástupce na veteránském 

mistrovství světa, které se konalo v polském Krakově. Trenér oddílu Jiří Mls zde 

vybojoval 9. místo ve váhové kategorii do 66 kg. Zatím největšími úspěchy za rok 2023 

je 2. místo na 2. kole dorostenecké ligy, kde blatenští nastupovali společně 

s Prachaticemi, 1. místo Tomáše Schwarze na Českém poháru v Novém Bydžově nebo 

dvě zlaté medaile z Českého poháru z Jablonce nad Nisou, opět od Tomáše Schwarze ve 

váhové kategorii do 90 kg do 18 let a Pavla Urbana ve váhové kategorii do 100 kg do 23 

let.79 

 

5.2.2.2 Mažoretky Prezioso 

Oddíl byl založen roku 2002, kdy spadal pod odbor všestrannosti. Hlavní vedoucí oddílu 

byla O. Holubová, pod kterou dívky žákovské kategorie vybojovaly 3. místo v nejvyšší 

soutěži družstev ČR. Mažoretky Prezioso se věnují tanci ve čtyřech věkových 

kategoriích: přípravný ročník od čtyř do šesti let, kadetky od sedmi do deseti let, juniorky 

od jedenácti do čtrnácti let a seniorky od patnácti a více let. Nejmladší se prvotně věnují 

základů tance a správné manipulaci s náčiním, jako je například hůlka, třásně, stuha, vějíř 

a jiné. Starší a zkušenější mimo pilování těchto dovedností, cvičí společenské tance a 

show dance, což je například samba show, formace Moulin Rouge, Paso doble, Carmen, 

Toreádor a mnoho dalších.80 Roku 2003 stále vedla oddíl mažoretek O. Holubová. Pod 

jejím vedením měly mažoretky velké úspěchy jak ve sportovních odvětvích, tak 

společenských. Roku 2007 měl oddíl mažoretek 45 členů. Novou vedoucí se stala Jana 

Augustinová.81 Roku 2008 si mažoretky z kvalifikace na Mistrovství ČR, které se konalo 

ve Vimperku přivezly 14 zlatých medailí a 3 stříbrné a zajistily si tak postup se všemi 

osmnácti sestavami. V květnu dívky zamířili na mezinárodní mistrovství Europen Grand 

 
79 Jiří Mls, trenér oddílu juda. 
80 Eliška Pekárková, trenérka a členka oddílu mažoretek. 
81 Kronika města Blatná 2007. 2008. Blatná: MěstNV Blatná, s. 133. 
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Prix, které se konalo v Chorvatsku a bylo rozloženo do tří dnů. Z této soutěže si odvezly 

jedno 2. a dvě 3. umístění. Do své sbírky následovně přihodily i další úspěchy z 

mistrovství ČR, které se konalo 7. a 8. června v Písku. Monika Lapková a Evelína 

Augierová vybojovali první místo v duu a v sólo baton přihodila navrch ještě stříbrnou 

medaili Evelína Augierová. Obě tyto dívky postoupily na mistrovství Evropy. Marcela 

Duspivová jen o kousek nedosáhla na medailovou pozici s konkurencí 37 soutěžících. 

Následovaly přípravy přes letní prázdniny, jelikož po nich dívky čekalo Mistrovství 

Evropy. Finále mistrovství se konalo v polském Opole, odkud si dívky přivezly dvanáct 

medailí. Jednu bronzovou, pět stříbrných a šest zlatých. V žákovské kategorii bylo 

družstvo v roce 2008 nominováno Župou sokolskou nejlepšími sportovci Jihočeského 

kraje. Mažoretky Prezioso se od roku 2009 účastní největší českých, evropských i 

světových soutěží, kde si díky svým skvělým výkonům zasloužily místo mezi nejlepšími 

týmy. Také každým rokem pořádají ples v prostorách sokolovny a reprezentují město 

Blatná jak na akcích po celé ČR, tak i v zahraničí. V roce 2009 se staly Mistriněmi ČR i 

Evropy. Tento rok se jim povedl i další menší úspěch v porovnání s těmi předchozími. 

Byly opět zvoleny, tentokrát však jako celý oddíl, talenty roku za Jihočeský kraj. Roku 

2010 se mažoretky Prezioso zúčastnily televizní talentové soutěže „Talentmánie“. 

Přihlášeny byly dvě věkové kategorie, kadetky a seniorky. Seniorky bojovaly v soutěži 

od května do září a díky jejich skvělým výkonům se dostaly až do samotného finále, kde 

jim první místo uteklo jen o vlásek, a obsadily tak 2. místo. Tento rok vyhrály v náčiní 

baton všechny věkové skupiny ve velké formaci jak na MČR, tak na Mistrovství Evropy. 

Vedoucí oddílu v roce 2013 je stále Jana Augustinová, dále pak Michaela Augustinová, 

Veronika Loukotová a Hana Novotná. Dívky se se svým vystoupením objevovaly na 

plesech, městských průvodech, slavnostech a samozřejmě nemohly chybět ani soutěže. 

Opět se přes MČR a ME probojovaly na MS, kde se staly Mistryněmi světa. Roku 2015 

se účastnily řady soutěží a společenských akcí. Pořádaly kvalifikační kolo MČR v 

mažoretkovém sportu, kterého se zúčastnilo 350 soutěžících ze všech koutů ČR, 

následně pak na MČR jely, kde získaly 4 zlaté medaile, 5 stříbrných a 3 bronzové a staly 

se tak několikanásobnými mistryněmi ČR. Dále se zúčastnily Taneční skupiny roku, kde 

vybojovaly 2. místo v kategorii adults Showart a postoupily tak na Mistrovství světa do 

Rijeky, kde se umístily na předních příčkách tabulky. Všechny tyto úspěchy nebyly jen 

tak, byla za nimi velká dřina a úsilí. Tréninky probíhaly několikrát týdně a skoro každý 

víkend dívky jezdily na soustředění. Zavítaly i během několika let na zahraniční 
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festivaly, například do Švýcarska nebo do Chorvatska na European Grand Prix, kde 

nejen Blatnou, ale i celou Českou republiku výborně reprezentovaly.82 13. – 14. května 

2017 se blatenské mažoretky vydaly do Náchoda na finále MČR v mažoretkovém sportu 

s náčiním pom-poms a 24. – 25. května se konalo finále MČR v Karviné, tentokrát s 

náčiním baton (hůlka). Celkový stav z obou dvou soutěží pro blatenské mažoretky 

dopadl velmi dobře. Vybojovaly 8 zlatých a 6 stříbrných. Tímto výkonem se staly 

nejúspěšnějším týmem ČR, za týmem Michelle Karviná. Jelikož dívky, které nedosáhly 

na cenné kovy, neměly od této skutečnosti daleko, spolu s medailistkama i ony 

postoupily na MS, které se konalo v Praze.83 Dívky se v roce 2019 staly vícenásobnými 

mistryněmi ČR, Evropy i světa. Z finále MČR si odvezly deset medailí, 7 zlatých a 3 

stříbrné. Z mistrovství Evropy si odvezly 13 medailí, 7 zlatých 5 stříbrných a 1 

bronzovou. Zlatou medaili měly kadetky sedmice pom-poms, Natálie Troníčková v 

kategorii juniorek sólo pom-poms, juniorky sedmice baton a pom-poms, Kateřina 

Čapková v kategorii sólo pom-poms, seniorky mini pom-poms, a seniorky duo mix ve 

složení Troníčková, Bolinová. Stříbrné medaile mely kadetky pódio baton a pom-poms, 

seniorky pódio baton, v kategorii kadetek sólo baton Alžběta Bolinová, v kategorii 

juniorek sólo pom-poms Natálie Strnadová a v kategorii seniorek duo pom-poms 

Troníčková, Čapková. Bronzovou medaili získala Eliška Pekárková v kategorii seniorek 

sólo pom-poms. Z Mistrovství světa si dívky odvezly ze 4 formací 2 zlaté medaile a 

jednu bronzovou. Byly oceněni Českou obcí sokolskou za vybraný oddíl mládeže ČOS, 

byly nominovány za nejlepší sportovní kolektiv Jihočeského kraje v žákovské kategorii 

a na třetím místě sportovce roku Sokolské župy jihočeské se umístila Eliška Pekárková.84 

Jedinou soutěž, kterou mažoretky v roce 2020 stihly kvůli koronaviru, byla v únoru 

pohárová soutěž konaná v Nýrsku. Zúčastnilo se jí okolo 70 členek oddílu a opět přivezly 

nemálo medailí a putovních pohárů.85 I roku 2021 bylo trénování a soutěže mažoretek 

omezeny kvůli pandemii koronaviru. Tento rok se povedlo trenérce Haně Novotné 

vyhrát v anketě Trenér roku, jako první ženě za velmi dlouhou dobu. Finále se konalo v 

Praze v UNYP aréně, musela dokázat, že si tento titul opravdu zaslouží a předvést i s 

cizími dětmi tři vystoupení. To se jí povedlo, a tak měl celý oddíl posléze co oslavovat. 

V roce 2022 měl oddíl 80 členek ve 3 soutěžních družstvech a jednom přípravném. Oddíl 

 
82 Eliška Pekárková, trenérka a členka oddílu mažoretek. 
83 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 156. 
84 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 277. 
85 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 237. 
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se opět dostal na MČR, kde v kategorii Showart z celkového pořadí skončily na 2. místě 

a následně postoupil i na Mistrovství světa, ze kterého si dívky přivezly 6 zlatých 

medailí, 2 stříbrné a 2 bronzové. V současné době do oddílu dochází 80 dívek, které 

soutěží ve 4 věkových kategorií. Vedení týmu má na starost Hanna Novotná a Petra 

Bláhová. Trenérkami jsou Tereza Motyková, Eliška Pekárková, Anežka Bolinová a 

Natálie Troníčková, které dívky připravují na MČR i následně na Mistrovství Evropy a 

popřípadě světa.86 

 

5.2.2.3 Volejbal 

Oddíl vznikl roku 1991 po nově ustanoveném Sokole.87 22. února 1992 zavítala 

blatenská jednota na župní přebor v odbíjené. Obě družstva zde dosáhla na stupně vítězů. 

Družstvo žen si z přeboru odvezlo 2. místo, muži se nenechali zahanbit, a tak odjížděli s 

třetím místem. 30. května uspořádala blatenská jednota tentokrát turnaj ve svém městě, 

kterého se zúčastnily čtyři družstva. Oddíl odbíjené v tomto roce čítal 23 členů. Ženy 

hrály stále v okresu, ve kterém vyhrály všechny zápasy. Dokonce i na župním přeboru, 

který se konal v Milevsku, skončily první, avšak v květnu 1993 na turnaji v Blatné byly 

poraženy píseckým Sokolem. Muži hráli odbíjenou stále pouze rekreačně.88 30. května 

uspořádala blatenská jednota tentokrát turnaj ve odbíjené ve svém městě, kterého se 

zúčastnily čtyři družstva. 1994 se oddíl žen vypravil do Milevska na župní přebor. Z 

tohoto turnaje si odvážel 1. místo.89 15. srpna 1997 blatenský Sokol uspořádal turnaj pro 

neregistrované hráče. Tento krok poté 20. září zopakovala bělčická jednota, kdy 

uspořádala turnaj, který nesl název „Bělčické plácání“. Z blatenského Sokola se tam 

vypravilo jedno družstvo a z celkového počtu osmi družstev skončilo na třetím místě. 

28. září se jednota vypravila za hranice do města Luzern ve Švýcarsku. Ačkoliv se 

družstvo žen velmi snažilo a do poslední chvíle nebylo zřejmé, jak to vůbec dopadne, na 

medailové pozice bohužel o kousek nedosáhly, a tak si z turnaje odvážely bramborové 

čtvrté místo. V prosinci se konal v Blatné turnaj žen, kterého se zúčastnila družstva ze 

 
86 Eliška Pekárková, trenérka a členka oddílu mažoretek. 
87 Blanka Malinová, starostka TJ Sokol Blatná. 
88 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 11-12. ISBN 80-86566-31-5. 
89 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 14. ISBN 80-86566-31-5. 
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Strakonic (České závody a Fezko) a ze Sokola Vodňany. Družstvo blatenského Sokola 

nepustilo soupeře k výhře a neprohrálo tedy ani jediný zápas. Tento turnaj byl první z 

okresních utkání, který byl hrán turnajovým způsobem. 21. února 1998 zavítalo družstvo 

žen na turnaj okresního přeboru, který se konal ve Strakonicích. Družstvo hráček B. 

Malinová, Zd. Bulková, Š. Fontánová, B. Herrmannová, E. Samcová, J. Smolová a K. 

Malinová vybojovalo první místo. 13. března se oddíl žen vypravil do Bělčic na již čtvrtý 

ročník turnaje s názvem „Bělčická plácaná“.90 24. – 26. září 1999 se konal turnaj ve 

Švýcarsku, konkrétně v městě Luzern. Soupeřky byly velmi dobře připraveny, a tak 

blatenský Sokol pro sebe získal ze šesti zápasů pouze jednu výhru nad brněnským 

Sokolem. V roce 2000 byl tento oddíl snad nejaktivnější ze všech působících oddílů 

blatenského sokola. Snad už jako tradičně se březnu vypravily do Bělčic na „Bělčickou 

plácanou. V září opět zavítaly do zahraničí, Švýcarského Luzernu, a nakonec v okresním 

přeboru za účasti pěti oddílů získali vítězství.91 Roku 2001 čítal oddíl 24 členů a vedoucí 

pozici v oddíle zastával K. Jung. Opět se oddíl vypravil do Luzernu, Bělčic, dále pak 

tento rok zorganizovali turnaj v sále blatenské sokolovny výhradně pro okolní oddíly. V 

srpnu se oddíl zapojil do oprav a oplocení venkovního volejbalového hřiště vedle 

sokolovny.92 Roku 2002 pod stálým vedením K. Junga navštěvovalo osmnáct lidí, kteří 

i mimo tréninku, ve svém volném čase pomáhali s výstavbou a úpravou volejbalového 

hřiště vedle sokolovny, které 13. srpna bohužel kvůli povodním skončilo celé pod vodou 

a bylo tím pádem zničeno. V tomto roce se oddíl jako každý rok vypravil na turnaj do 

Luzernu, dále na okresní přebor konaný ve Strakonicích.93 Roku 2003 se oddíl pod 

vedením K. Junga zapojil do úpravy hřiště. Z turnajů opět nemohli vynechat strakonický 

okresní přebor a turnaj ve švýcarském Luzernu, kde vybojovali druhé místo.94 V roce 

2008 se blatenský tým žen stal vítězkami OP. Na 2. místě skončil tým Strakonic a na 3. 

místě tým Volyně. Muži skončili na OP na 3. místě.95 Také se v dubnu tohoto roku 

zúčastnili turnaje smíšených trojic „Bělčické plácané“, z kterého vyšli vítězně. 12. dubna 

 
90 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 18-19. ISBN 80-86566-31-5. 
91 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 21-22. ISBN 80-86566-31-5. 
92 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 24. ISBN 80-86566-31-5. 
93 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 28. ISBN 80-86566-31-5. 
94 OLEJNÍK, Jan, 2005. 120 let Tělocvičné jednoty Sokol Blatná: 1885-2005. Blatná: Prácheňské 

nakladatelství, s. 30. ISBN 80-86566-31-5. 
95 Blanka Malinová, starostka TJ Sokol Blatná. 
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oddíl uspořádal turnaj smíšených družstev ve velkém sále blatenské sokolovny. Na turnaj 

přijelo 8 týmů, které se rozdělily do dvou skupin. Bohužel se nedostaly k finálovým 

zápasům a skončily na 4. místě. Celý turnaj vyhrálo družstvo ze Sedlice.96 9. srpna oddíl 

volejbalu uspořádal 2. ročník turnaje „Blatenské volejbalové prase“, na který se přijelo 

utkat deset týmů, například i z dalekého Litvínova. Blatenský tým z tohoto turnaje vyšel 

vítězně a porazil tým ze Strakonic s výsledkem 2:1. Roku 2009 se v Blatné volejbal stále 

hraje na okresní úrovni, kdy jsou zde tři družstva, dvě ženská a jedno mužské. Během 

roku pořádaly tři volejbalové turnaje smíšených družstev. Na konci sezóny se muži 

umístili v tabulkách na 1.místě a postupují tak do KP II., ženy na krásném 3. a 9. místě. 

Sezónu 2011/2012 zakončil tým mužů na OP na 4. místě z 8 týmů a tým žen na 5. místě 

z 12 týmů. Roku 2013 hostila Blatná finálové turnaje 22. ročníku MČR – antukové ligy 

Gala Cup. Po dvou dnech bojů se vítězem turnaje stalo družstvo „Humři“. Nejlepšími 

hráči turnaje byli jmenování Jaromír Koláčný (Humři), Michal Sukuba (Pinkáme pro) a 

Jaroslav Škach (Humři). Volejbal mužů čítal roku 2015 čtrnáct členů, kteří hráli okresní 

přebor. Pomáhali při organizaci sokolské akademie a uspořádali již 9. ročník 

volejbalového turnaje „Blatenské volejbalové prase“, kdy hlavní cenu představuje 

růžové prase na podstavci, kam se každý rok zapisuje vítězný tým. Na tento turnaj přijely 

své síly poměřit oddíly z Písku, Hvožďan, Plzně a samozřejmě nesměl chybět ani domácí 

tým. Volejbal žen tvořilo devět žen a pět dívek, kteří tento rok vybojovalo 4. místo na 

Okresním přeboru. 12. srpna 2017 se konal jedenáctý ročník turnaje „Blatenské 

volejbalové prase“, na které se přihlásilo deset smíšených týmů z Domažlic, Horažďovic, 

Kolína, Písku, Plzně, Rožmitálu, Strakonic a samozřejmě z Blatné. Turnaj probíhal na 

kurtech u sokolovny. Vyhrál tým s názvem „Ruce v kapse“, na 2. místě skončil tým 

„Křídlo netopýra“ a třetí „TNT“. Oddílové aktivity byly v roce 2020 omezeny z důvodu 

pandemie koronaviru, avšak v letních měsících, když byla situace volnější, oddíl 

uspořádal 1. srpna 14. ročník turnaje „Blatenské volejbalové prase“. Na 1. místě po 

napínavých třech hrách se umístilo družstvo ze Strakonic, na 2. místě družstvo 

z Březnice a na třetím místě družstvo z Rožmitálu pod Třemšíněm. 13. července oddíl 

uspořádal další ročník „Blatenské volejbalové prase“, ve kterém se proti sobě utkalo 10 

týmů. Turnaj probíhal ve dvou skupinách systémem her každý s každým a následovaly 

vyřazovací zápasy. Do finále se dostal strakonický tým, který si obhájil vítězství 

 
96 Blatenské listy, 2008. 19. Blatná, č. 7, s. 15. 
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z minulého roku a porazil tým z Březnice. 5. srpna 2023 se chystá 17. roční turnaje 

„Blatenské volejbalové prase“, na který se blatenský tým pilně připravuje. 97 

 

5.3 SPORTOVNÍ SPOLKY TJ BLATNÁ Z.S. 

Tělovýchovná jednota vznikla roku 1991 odtržením od Sokola. Sokol převzal správu nad 

sokolovnou a přilehlým hřištěm. TJ zase nad letním a zimním stadionem, kuželnou a 

tenisovými kurty u stadionu. I když jsou to dvě rozdílné organizace, úzce spolupracují 

na pořádání některých sportovních akcí.98 

 

5.3.1 ATLETIKA 

Atletický oddíl vznikl v září roku 2007, kdy budoucí trenérku Jaroslavu Mlsovou oslovil 

pan Šůs, tehdejší předseda tělovýchovné jednoty Nejdříve se snažila atletiku vést sama, 

později jí začali pomáhat manželé Loudovi, kteří na tréninky vodili své děti a později se 

k nim připojil i Roman Barto. 23. února 2008 se oddíl vypravil na své úplně první závody 

do haly do Českých Budějovic. Závodilo se v běhu na 50 m, 200 m, 300 m a skoku 

dalekém. Nejvíce se v kategorii přípravek chlapců dařilo Petru Loudovi. Na dálce se 

svým výkonem 330 cm umístil na 2. místě, v běhu na 50 m skončil na 3. místě s výkonem 

8,7 s a v běhu na 300 m skončil na 4. místě s výkonem 67,7 s. Z kategorie dívek byla 

nejúspěšnější Lucie Zoubková, která v běhu na 50 m získala svým výkonem 10,4 s 2. 

místo, v běhu na 200 m s výkonem 50,8 s obsadila místo 3. a ve skoku dalekém 

s výkonem 257 cm se umístila na 1. místě. Následně roku 2009 jeli atleti na své první 

závody venku. Byl to okresní přebor přípravek ve víceboji, který se konal v Českých 

Budějovicích. Na tomto závodě se nejvíce dařilo Lucii Sokolové, která skončila ze 42 

soutěžících na 11. místě.99 Roku 2010 dochází do oddílu atletiky 30 dětí. Předsedou 

oddílu je Petr Louda, trenérkou Jaroslava Mlsová. Tréninky probíhají dvakrát týdně, 

v pondělí a ve středu od 17:00-18:30 na atletickém stadioně. V zimních měsících jsou 

tréninky přesunuty do tělocvičny místní SOŠ.100 Nejlepším atletem Blatné je Lukáš 

 
97 Josef Etlík, člen oddílu volejbalu. 
98 Blanka Malinová, starostka TJ Sokol Blatná. 
99 Jaroslava Mlsová, trenérka oddílu atletiky. 
100 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná. 
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Beneš, který se v roce 2013 na halovém MČR v kategorii dorostenců umístil na 2. místě 

ze 13 závodníků, v běhu na 1500 m s časem 4:20.30. To samé zopakoval na MČR na 

dráze, kde si sice vylepšil svůj čas na 4:12.03, avšak skončil na 3. místě. 24. srpna 2016 

se čtyři blatenské atletky v doprovodu trenérky Jaroslavy Mlsové a trenéra Karla Diviše 

vypravili do Plzně na „Malou cenu AKM Viktoria Plzeň“. Nejlépe se dařilo v žákovské 

kategorii ve skoku vysokém Lucii Sokolové, která skončila na druhém místě s výkonem 

140 cm a vylepšila si tím své osobní maximum. Na první Nikolu Steinerovou z AKM 

Viktorie Plzeň ztrácela pouze jednu výšku, tedy 3 cm. Také dobrý výkon předvedla 

v kategorii přípravek ve skoku dalekém Marie Červená, která se svým výkonem 317 cm 

skončila na krásném čtvrtém místě. Dále pak Adéla Sedláková, která v kategorii žákyň 

ve vrhu 3 kilovou koulí skončila na třetím místě s výkonem 7,42 m. Také trenéři se činili. 

I když ve své kategorii byli jediní předvedli skvělé výkony. Jaroslava Mlsová vrhla 4 

kilovou koulí 7,40 m a Karel Diviš 7 kilovou koulí 10,31 m. Roku 2017 docházelo do 

oddílu 40 lidí. Nejvíce zde bylo dětí v rozmezí čtyř až sedmi let, dále pak žactva, 

s postupným věkem se počet členů v oddíle snižoval. Trenéři působící v tomto oddíle 

byli Jaroslava Mlsová, Iva Loudová, Karel Diviš a občasným trenérem trenérka třetí třídy 

Olinka Šoralová. 20. prosince se pár členů oddílu zúčastnilo „Vánoční laťky“, kterou 

pořádá místní SOŠ. V kategorii dívek ZŠ se na 2. místě umístila Evelína Matějovská 

s výkonem 125 cm, v kategorii SŠ si to z atletického oddílu rozdaly dvě dívky. Na 1. 

místě se umístila Lucie Sokolová s výkonem 140 cm, o 5 cm méně skočila Linda 

Polívková, která skončila na 2. místě. V kategorii chlapců SŠ se v celkovém pořadí na 3. 

místě umístil Jan Podlešák s výkonem 165 cm. Družstvo se v tomto roce byl KP žen a 

přípravek. Obě tyto soutěže probíhají ve třech kolech, v posledním kole se sečtou 

všechny nasbírané body za tři kola a vyhlásí se celkové pořadí týmů. Družstvo žen za 

pomoci hostujících dívek z oddílu SK Čéčova České Budějovice vybojovalo první místo 

ze šesti družstev. Oddíl přípravky skončil na třináctém místě. Předsedkyní v roce 2018 

byla Jaroslava Mlsová. O atletiku byl v tomto roce velký zájem, a tak dohromady do 

oddílu docházelo 75 lidí. V tomto roce si dvě děvčata, Adéla Sedláková a Lucie 

Sokolová, splnila kvalifikaci na trenéra atletické přípravky a také na rozhodčí 3. třídy, 

kterou si splnily též Olga Šoralová a Tereza Šurátová. Tentokrát byly do KP družstev 

přihlášeny tři týmy, tým žen, mladších žákyň a přípravek. Mladší žákyně po třetím kole 

skončily na 8. místě z jedenácti týmů a přípravka na místě 10. 3. kolo přeboru žen se 

konalo 16. září v Nové Včelnici. Tento rok šly děvčata do soutěže oslabena, bez pomoci 
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dívek z budějovického týmu, jako tomu bylo minulý rok. Do třetího kola nastupovalo 

blatenské družstvo s pěti členy a skončilo tedy na 7. místě z osmi týmů. Počet členů 

oddílu v roce 2019 zahrnoval 86 dětí převážně od 5 do 11 let, dále zde bylo zastoupeno 

žactvo a dorost, ale v menším měřítku. Nejmenší část oddílu tvořili dospělí. 

Rozhodcovskou činnost za oddíl vykonávaly Linda Polívková, Olga Šoralová, Adéla 

Sedláková a Lucie Sokolová. Opět se oddíl přihlásil do KP družstev s ženami, mladšími 

a staršími žákyněmi a přípravkou. Poslední kolo žen se konalo 15.9. v Nové Včelnici, 

kde ženský tým skončil na 5. místě ze 7 družstev. Starší žákyně se umístily z 11 družstev 

na místě 8. a mladší žákyně z 11. družstev na místě 6. Závodnice oddílu mladších žákyň 

byly pouze čtyři, Veronika Divišová, Barbora Levá, Michaela Gregorová a Ema 

Převrátilová, proto tento výkon v tak malém počtu je obdivuhodný. Velmi se v přeboru 

jednotlivců dařilo Veronice Divišové, která ve vrhu dvou kilovou koulí získala 2. a 3. 

místo a Barboře Levé, která ve stejné disciplíně získala dvě zlaté medaile. V roce 2020 

na halových závodech, které se konaly 18.1. v Praze na Strahově, vybojovali dva 

blatenští atleti cenné kovy. Barbora Levá v kategorii starších žákyň ve vrhu 3 kg koulí, 

skončila na 2. místě z 19 dívek, s výkonem 9,79 m. Rudolf Ďorď v kategorii starších 

žáků se ve skoku do výšky umístil také na druhém místě z 9 chlapců, s výkonem 176 cm. 

Rudolf Ďorď se svými výkony dostal na mistrovství republiky, která se konala 1. března 

v hale Olympu Praha. V této soutěži skončil na 8. místě s výkonem 174 cm. I tento oddíl 

zasáhla v roce 2020 pandemie koronaviru, avšak výkony za tento rok byly i přesto velmi 

dobré. V tomto roce konečně ženy v KP družstev dosáhly na bednové pozice a 

vybojovaly 3. místo. Dále se také dařilo v KP starším žákyním, které z 12 týmů skončily 

na 5. místě. Nejúspěšnějším atletem blatenského oddílu byl už zmíněný Rudolf Ďorď, 

který se po halovém mistrovství dostal i na Mistrovství ČR žáků na dráze, které se konalo 

19.9. v Třinci, bohužel se této obrovské příležitosti nemohl zúčastnit kvůli karanténě. 

Blatenský oddíl po pár letech navštívil jeho odchovanec a výborný atlet Lukáš Beneš, 

který se s oddílem vypravil na závody KP, kde v kategorii mužů na 3000 m překážek, 

vybojoval 2. místo s časem 11:06,80. První polovina roku 2021 byla stále poznamenána 

pandemií koronaviru, a tak závodní sezóna začala až v červnu. Nejvíce se v tomto roce 

dařilo starší žákyni Veronice Divišové. Získala titul přeborníka Jihočeského kraje ve 

vrhu koulí a dostala se na MČR staršího žactva, kde ve vrhu koulí skončila na 11. místě 

z 18. dívek. Dalším skvělým sportovcem blatenské atletiky byl dorostenec Rudolf Ďorď, 

který byl zapůjčen na hostování do družstva mužů SK Čtyři Dvory České Budějovice. 
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V baráži předvedl skvělé výkony, kterými velmi pomohl týmu do II. ligy. Ve skoku 

dalekém skočil 605 cm a ve skoku do výšky 187 cm. V KP soutěži družstev přípravek 

obsadil blatenský tým 7. místo ze 16 družstev. Družstvo žen skončilo opět na 3. místě, 

v tomto roce však byla pouze dvě kola z důvodu pandemie. 2. kolo KP proběhlo 19. září 

v Nové Včelnici. Nejvíce bodů oddílu přinesla Linda Polívková, Radka Kamencová, 

Lucie Sokolová, Klára Linhartová a trenérka oddílu Jaroslava Mlsová. V současné době 

mají atleti za sebou 1. kolo KP mužů a žen, kde se ženy drží na 3. místě z 6 družstev a 

muži na 6. místě. 101 

 

5.3.2 HOKEJBAL - DATELS 

První zmínka o hokejbalu v Blatné se datuje do roku 1995, kdy se pár kamarádů scházelo 

před místním barem „Základnou“ nebo na dvoře hospody U Datla hrálo pouze pro 

zábavu. V červnu 2000 se poprvé přihlásili do krajské soutěže, pod názvem TJ Blatná 

Datels. Tento název vznikl podle jednoho z hráčů Jiřího Říhy, kterému se přezdívalo 

právě „Datel“ a byl hlavním sponzorem týmu. První dva roky jezdili hrát zápasy do Písku 

a poté do Protivína, jelikož v Blatné zatím nebyl stadion, na kterém by se tento sport dal 

provozovat. Ten vznikl až okolo roku 2005. V prvním roce se muži na krajském přeboru 

umístili na 4. místě. Dalším rokem slavili vítězství a postoupili do II. ligy, kde se několik 

let drželi v horní polovině tabulky. Do sezóny 2002/2003 nastupoval blatenský oddíl do 

soutěže i s týmem dorostenců, kteří hráli krajský přebor a umístili se v horní polovině 

tabulky. Jejich trenérem byl Jakub Čadek ml., muže trénoval Miroslav Viktora, který 

zároveň vykonával i funkci předsedy.102 30. a 31. srpna 2008 pořádal oddíl 3. ročník 

turnaje „Staropramen Cup“, ve kterém se proti sobě postavilo 8 týmů, například z Plzně, 

Litoměřic, Jihlavy a další. Pořadatelskému týmu se v tomto turnaji příliš nedařilo a 

putovní pohár si odváží tým ze Suchdola nad Lužnicí.103 V sezóně 2008/2009 se 

blatenským týmům také příliš nedařilo. Starší dorost v Národní hokejbalové lize (NHbL) 

se v play off umístil na 4. místě, tým mladšího dorostu NHbL skončil ve spodku tabulky, 

A tým II. NHbL skončil na 9. místě a B tým v regionální hokejbalové lize (RHbL) 

skončil na 7. místě. Do další sezóny bude nastupovat v soutěži Mistrovství České 

 
101 Jaroslava Mlsová, trenérka oddílu atletiky. 
102 Jiří Říha, bývalý hráč, sponzor oddílu hokejbalu. 
103 Blatenské listy, 2008. 19. Blatná, č. 15, s. 14. 
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republiky (MČR) nově vzniklý tým mladších žáků, pod vedením P. Kareše a asistentů 

R. Pojera a Jiřího Říhy.104 Hokejbalistů v roce 2010 je 139, z toho 69 je mládeže. 

Předsedou oddílu je Daniel Málek. Tři týmy hrají soutěže pod Českomoravským 

hokejbalovým svazem. Seniorský A tým pod trenérem Danielem Málkem hraje nejvyšší 

soutěž jižních Čech, seniorský B tým pod vedením trenéra Brože, hraje druhou nejvyšší 

soutěž jižních Čech a tým mladších žáků pod trenérem Pojerem a Karešem hraje 

Mistrovství České republiky.105 Nově vzniklý tým mladších žáků se vypravil 6.-7. února 

do Prahy na turnaj, kde nedokázal porazit tým z Českých Budějovic, avšak i přes to si 

z turnaje odvezl skvělé 3. místo.106 První sezóna 2010/2011 pro mladší žáky dopadla 

velmi dobře, když se v konečném výsledku umístili v tabulce na 2. místě.107 16. ledna se 

A tým vypravil na turnaj do Plzně, předvedl fantastickou hru a z 9 týmů vybojoval 1. 

místo. K prvnímu místu si Datels odvezli i cenu nejužitečnějšího hráče turnaje, kterou 

získal Libor Vaníček.108 Po podzimní části roku 2013 se starší žáci drží na 2. místě a 

starší dorost taktéž na 2. místě.109 Roku 2016 vedoucím oddílu a zároveň trenérem mužů 

byl Jan Kafka. Tento tým si vybojoval bronz na Memoriálu Ondřeje Havelky. Starší 

dorost vedl trenér Zdeněk Vintr a vedoucím mužstva byla Zdeňka Braunová. V tomto 

roce hrál tým dorostu extraligu a v tabulkách z celé ČR se umístil na 8. místě. Mladší a 

starší žáci hráli Přebor Čechy jihozápad pod vedením Marka Šuhaje. Jejich vedoucím 

byla Michaela Slezáková. V tabulkách se umístili na skvělém 2. místě. Pod Radkem 

Karešem hrála minipřípravka a přípravka. Vedoucím byl Pavel Kareš. Tito hráči však 

ještě nehráli na umístění nýbrž Přebor přípravek a minipřípravek.110 V sezóně 2017/2018 

bylo v oddíle 81 členů z toho 54 dětí a mládeže. Minipřípravka a přípravka hráli Přebory, 

kde nešlo o umístění, byli vždy oceněny všechny zúčastněné týmy. Jejich trenéři byli 

Dan Málek, Lukáš Hanzlík, Vojta Zitko, Pavel Mašek, Martin Slanec, Martin Tůma a 

Jitka Ochotná. Starší žáci hráli Ligu Jihozápad pod trenérem Markem Šuhajem a Míšou 

Slezákovou. Na konci sezóny se v tabulce nacházeli na 5. místě. Muži A hráli 2. Ligu 

Čechy jih pod vedením Jana Kafky a umístili se na 3. místě. Během sezóny oddíl pořádal 

mnoho akcí. 4. dubna okresní kolo „Hokejbalu proti drogám“, který byl zahájen úvodní 

 
104 Blatenské listy: Hokejbal, 2009. 20. Blatná, č. 13, s. 17. 
105 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná, s. 139. 
106 Blatenské listy: Malí „datlíci“ v Praze, 2010. 21. Blatná, č. 3, s. 14. 
107 Blatenské listy: Cesta malých datlů k poháru, 2011. 22. Blatná, č. 9, s. 14. 
108 Blatenské listy: Velký úspěch blatenského hokejbalu v Plzni, 2010. 21. Blatná, č. 2, s. 14. 
109 Blatenské listy: Jak si vedou Datlové po podzimní části, 2013. 24. Blatná, č. 21, s. 13. 
110 MATĚJKOVÁ, Anna, 2017. Kronika města Blatná 2016. Blatná, s.491. 
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řečí starostky Kateřiny Malečkové a místostarosty Pavla Ounického. Tohoto turnaje se 

zúčastnily čtyři týmy, Gymnázium Strakonice, který soutěž vyhrál, na druhém místě se 

umístila Střední odborná škola Blatná, na třetím a čtvrtém místě týmy ze Středního 

odborného učiliště Blatná. Tato akce se konala o pár dní později 6. dubna znovu, pro 

základní školy. Do soutěže se přihlásily dvě školy z Blatné J. A. Komenského a T. G. 

Masaryka, dále základní škola Sedlice a Bělčice. Soutěžilo se zde v pěti kategoriích. V 

kategorii 1.-3. třídy zvítězila ZŠ J. A. Komenského Blatná, na druhém místě skončila ZŠ 

T. G. Masaryka Blatná. V kategorii 4.-5. tříd se na prvním místě umístila škola T.G. 

Masaryka Blatná, na druhém místě J. A. Komenského Blatná a na třetím místě ZŠ 

Sedlice. V kategorii 6.-7. tříd se na prvním místě umístila škola T.G. Masaryka Blatná a 

na druhém místě J. A. Komenského Blatná. V kategorii 8.-9. třídy chlapců zvítězila ZŠ 

J. A. Komenského Blatná, na druhém místě skončila ZŠ T. G. Masaryka Blatná a na 

třetím místě ZŠ Sedlice. V kategorii 8.-9. třídy dívek zvítězila ZŠ T. G. Masaryka Blatná 

a na druhém místě skončila ZŠ J. A. Komenského Blatná. Dále se oddíl hokejbalu objevil 

na blatenském „Studentském dnu“, kde měli postavené hřiště pro veřejnost. Pořádali 

Vánoční a letní turnaje, minihokejbal a „Memoriál Ondřeje Havelky“.111 Předsedou v 

roce 2018 byl Marek Šuhaj, místopředsedou Daniel Málek a Jan Kafka. Oddíl měl 92 

členů, z toho bylo 62 mládeže a 30 dospělých. Oddíl pořádal turnaje stejně jako v 

minulém roce. Hokejbal proti drogám, Vánoční turnaj, letní turnaj v minihokejbale, 

Memoriál Ondřeje Havelky a opět měli postavené hřiště na Studentském dni, kde měli 

všelijaké hokejbalové soutěže.112 Roku 2019 působilo pod vedením předsedy Marka 

Šuhaje 62 členů v pěti oddílech, minipřípravka, přípravka, žáci, dorost a muži. Tento rok 

byl opět uspořádán Hokejbal proti drogám, do kterého se zapsalo 202 žáků ze šesti 

různých škol. Týmy z prvního a druhého místa postoupily do krajského kola, které se 

konalo 2. a 3. května také v Blatné. Dále do celorepublikového kola, které se konalo 5. 

června ve Světlé nad Sázavou se probojovala ZŠ T. G. Masaryka, kde se umístili na 

skvělém 3. místě.113 V roce 2020 z důvodu pandemie koronaviru byla sezóna sice 

započata, ale po pár zápasech přerušena a nedokončena.114 V roce 2021 působily v oddíle 

týmy minipřípravek, přípravek, mladších a starších žáků, dorostu a mužů. Mužský tým 

nastupoval do II. ligy – západ. I tuto první polovinu roku limitovala pandemie 

 
111 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 154. 
112 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 176. 
113 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná s. 259-260. 
114 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 222. 
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koronaviru, druhá polovina byla až na nějaké menší problémy bez větších omezení.115 

Muži se v sezóně 2021/2022 stali mistry II. ligy západ a postoupili do I. ligy. V roce 

2023 byl David Braun oceněn nejproduktivnějším hráčem I. ligy západ. 18. června se 

uskutečnilo poslední finálové utkání, ve kterém bohužel prohráli 6:1 proti týmu AST 

Kometa Polička a skončili i tak na skvělém 2. místě.116 

 

5.3.3 FOTBAL 

Fotbal se v Blatné hrál již od roku 1912, kdy se jednalo pouze o zájmové kopání studentů. 

Později roku 1921 vznikl první fotbalový klub SK Blatná, který finančně podporoval 

majitel velkostatku Karel Hildprandt. V té době patřil tento klub k nejlepším, avšak 1924 

kvůli finančním problémům se rozpadl. Další oddíl vznikl jen o málo později, roku 1925. 

Atleticko-fotbalový klub měl během svého působení 1 tým mužů a jeden dorostenců ve 

II. třídě Jihočeské župy. Největším jejich úspěchem byla sezóna 1942/1943, kdy A tým 

vyhrál celou soutěž II. třídy a následně pak i kvalifikaci I. třídy. Avšak do I. třídy další 

sezónu nenastoupili, kvůli protestu a následnému potřebě opakování kvalifikačních 

zápasů, do kterých blatenský tým nastoupit už nechtěl. Roku 1954, jako tomu bylo i u 

celého Sokola, se  název týmu změnil na „Spartak“. Tento název vydržel až do roku 

1968, kdy se oddíl přejmenoval stejně s jednotou na „Sokol“. Po řadu let se týmy 

nedostaly dál jak do krajského přeboru. Sezónu 1977/1978 zakončil A tým v I. třídě na 

3. místě, kde je porazily týmy Lokomotivy České Budějovice a Protivína. V krajském 

přeboru tým dorostu skončil na 11. místě a sestoupil tak do I. třídy. V tabulkách 

okresního přeboru skončil B tým mužů na 5. místě ze čtrnácti týmů a tým žáků si své 

místo vybojoval na vrcholu tabulky. V sezóně 1978/1979 si pouze polepšilo družstvo 

žáků, které na krajském přeboru skončilo na 3. místě a v sezóně 1979/1980 v okresním 

přeboru tým dorostu, který se vyšplhal až na 1. příčku tabulky. Ostatní týmy se ve svých 

soutěžích držely v druhé polovině tabulky. V dubnu 1984 se blatenský tým bývalých 

hráčů vypravil na turnaj v sálové kopané, na který byl pozván oddílem Kicker 

Waldkirchen do Bavorska. Ze 12. týmů si muži přivezli 4. místo. 1986 Blatenský tým 

uspořádal 1. zimní turnaj I. a II. mužstva, který se konal od 18. ledna a poslední zápas 

byl odehrán 2. března. V konečném pořadí skončil A tým Blatné na 1. místě a B tým na 

 
115 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 180. 
116 Jiří Říha, bývalý hráč, sponzor oddílu hokejbalu. 
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5. místě z 8 týmů. Nejlepším střelcem turnaje byl zvolen Košecký z chanovického týmu, 

který v celkovém součtu zápasů vstřelil 9 gólů. Od roku 1986 působil v Blatné i oddíl 

žen, které se velmi dobře držely ve svém prvním zápase proti Sedlici, který skončil 1:1. 

V tomto roce skončil B tým mužů v okresní soutěži na 1. místě z 15 týmů, tým dorostu 

v soutěži I. třídy taktéž na 1. místě a tým žáků na 3. místě. Ze sezóně 1989/1990 tým A 

mužů vyšel bez jediné porážky a postoupil tak po 7 letech zpět do I. A třídy. Roku 1991 

došlo k rozdělení Sokola, kdy vznikl nový spolek TJ Blatná z.s., ke kterému se připojil i 

oddíl fotbalu. Dlouhou dobu se žádnému týmu příliš nedařilo a mnoho roků po sobě 

končili sezónu v druhé polovině tabulky. To se však prolomilo v sezóně 1998/1999, kdy 

se ženy ve II. lize umístily na 3. místě a muži B v okresním přeboru na 1. místě. V roce 

2002 zasáhla povodeň i fotbalové hřiště, které bylo zdevastováno a jeho opravy trvaly 

více jak rok.117 V roce 2008 skončil oddíl kopané v turnaji „Blatná CUP“ po 7. kole na 

2. místě, dokázal ho porazit pouze tým z Milína.118 Kopaná měla v roce 2009 11 družstev, 

z toho je 8 družstev mládežnické kategorie a jedno družstvo žen.119 Fotbalisté tento rok 

uspořádali 3. ročník turnaje „Blatenský Cup“ pro minipřípravku, kterého se zúčastnilo 8 

družstev. Vítězem turnaje se stal tým z Čimelic, 2. skončil tým Mirotic a 3. tým Blatné. 

Nejlepším brankářem byl zvolen Viktor Cvetinov ze Strakonic a nejlepším střelcem 

Tomáš Biskup z Čimelic.120 Roku 2010 čítá oddíl fotbalu 267 členů v deseti oddílech, z 

toho 139 je mládež. Funkci předsedy oddílu vykonává Ing. Martin Říský. Muži A hrají 

1. A třídu pod trenérem Josefem Hornátem. Muži B a muži 35+ hrají OP Strakonicka, 

jejich trenéry jsou Josef Hornát a Martin Říský a nad 35+ Jiří Pašek. Starší a mladší 

dorost a starší a mladší žáci hrají KP Jihočeský kraj. Trenér staršího dorostu je David 

Reguš, mladšího dorostu Josef Hornát, starších a mladších žáků Pavel Sedláček a 

Stanislav Blovský. Starší přípravka hraje OP Strakonicka pod trenéry Pavlem Míkou, 

Josefem Kratochvílem a Jiřím Říhou. Mladší přípravku vede Radek Habada, Miroslav 

Mašek a Petr Švec. Ženy hrají III. Ligu pod vedením Ludvíka Pišingera.121 O letních 

prázdninách se oddíl starších žáků vypravil na mezinárodní turnaj „Cupdenmark“ do 

Dánska. I přes některá zranění a vyčerpání hráčů obsadili 14. místo ze 17 týmů a nasbírali 

alespoň cenné zkušenosti.122 Na konci sezóny 2010/2011 se muži A se v I. B třídě 

 
117 Oddílová kronika fotbalu TJ Sokol Blatná. 
118 Blatenské listy, 2008. 19. Blatná, č. 4, s. 14. 
119 Kronika města Blatná 2009. 2010. Blatná: MěstNV Blatná, s. 118. 
120 Blatenské listy: Blatenský Cup 2009, 2009. 20. Blatná, č. 9, s. 18. 
121 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná, s. 138. 
122 Blatenské listy: Blatenští fotbalisté v Dánsku, 2010. 21. Blatná, č. 14, s. 16. 
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umístili na 3. pozici ze 14 týmů, muži B v OP na 8. pozici a ženy ve III. lize dominovaly 

vrcholu tabulky.123 V roce 2012 uspořádal oddíl fotbalu pod záštitou firmy TESLA 

Blatná turnaj „TESLA Blatná CUP“, který probíhal od 11. února do 10. března. Tým 

mužů se zde v konečných výsledcích umístil na 2. místě pod týmem z Bělčic a tým 

dorostu na 5. místě.124 23. června fotbalový oddíl poprvé uspořádal turnaj „O pohár 

Romana Vonáška“. Do turnaje se přihlásilo 8 týmů. Blatenský tým se nenechal zahanbit 

a všem ukázal, u koho jsou "doma", skončil na 1. místě.125 Na konci června 2015 oslavil 

blatenský fotbal devadesát let působení od svého založení. Přípravu si vzal na starost 

místopředseda blatenského fotbalu Pavel Míka, spolu s dalšími lidmi z oddílu. Oslavy 

probíhaly ve dvou dnech 27. a 28.6. První den od 9:00 ráno byl na programu 4. ročník 

turnaje starších přípravek „O pohár Romana Vonáška“. Tento turnaj se jmenuje po 

blatenském odchovanci, bývalém reprezentantovi a hráče Sparty Praha, který se už od 

prvního ročníku tohoto turnaje podílí na jeho organizaci.126 V turnaji proti sobě stály ze 

skupiny A oddíly FK Horažďovice, SK Plzeň 1984, TJ Hradiště a TJ Sokol Sedlice. Na 

prvním místě se 7 body skončil tým Horažďovic, na místě druhém se 6 body tým Plzně, 

třetím místě se 2 body Sedlice a na místě čtvrtém s 1 bodem Hradiště. V B skupině se 

proti sobě postavil oddíl TJ Blatná, SK Otava Katovice, Spartak Rožmitál a SK Březnice 

1918. Vyhrálo družstvo Katovic se 7 body, druhé bylo družstvo Rožmitálu s 5 body, 

pouhé 2 body získala Blatná a na čtvrtém místě s 1 bodem se umístilo družstvo Březnice. 

Ze souhrnných výsledků vyšel vítězně tým Plzně, druhé místo obsadil tým Horažďovic 

a bronzovou pozici si odvezl tým Rožmitálu. Blatná skončila na pátém místě. Nejlepším 

střelcem byl nominován Pavel Dvořák z Horažďovic, nejlepším hráčem Petr Zikmund z 

Plzně a nejlepším brankářem Jakub Berka z Rožmitálu.127 Od čtyř hodin se hrál přátelák 

A týmu mužů Blatná proti bývalým hráčům TJ Blatná. Druhý den hráli od 10:30 ženy 

TJ Blatná proti týmu Amfora Praha. Roli čestné výkopářky zastávala Jiřina Bohdalová, 

kterou přivítalo okolo 1100 diváků bouřlivým potleskem. Čestnými hosty zde byli i další 

herci, kteří rovněž točili na blatenském zámku Bílou paní. Stav po poločase byl 1:2. 

Celkový stav zápasu skončil remízou 7:7. Během obou dnů oslav bylo zajištěno jídlo a 

 
123 Blatenské trefy. Fotbalový zpravodaj, 2011, č. 13. 
124 Blatenské listy: Fotbalové aktuality, 2012. 23. Blatná, č. 7, s. 18. 
125 Blatenské listy: První ročník turnaje Romana Vonáška, 2012. 23. Blatná, č. 13, s. 20. 
126 MATĚJKOVÁ, Anna, 2016. Kronika města Blatná 2015. Blatná, s. 444. 
127 Čtvrtý ročník turnaje Romana Vonáška, 2015. In: TJ Blatná: Fotbal Blatná [online]. Blatná, 27. června 

2015 [cit. 2023-06-06]. Dostupné z: http://blatnafotbal.cz/?page_id=10284 
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pití nejen z hospody stadionu. V neděli byl pro děti postaven skákací hrad a skluzavka.128 

V roce 2017 měl oddíl fotbalu 286 členů ve třinácti týmech. Minipřípravka, čtyři týmy 

přípravky, tři týmy žáků, dorost, muži A a B, ženy a tým 35+.  24. června se v 8:30 konal 

šestý ročník turnaje starších přípravek „O pohár Romana Vonáška“ Turnaj byl zahájen 

řečí starostky města Kateřiny Malečkové a předsedou fotbalového oddílu TJ Blatná 

Michalem Vanduchem. Týmy byly rozděleny do dvou skupin. Zápasy probíhaly 

souběžně vždy na půlce hřiště. Jeden tým měl sedm hráčů a brankáře podle pravidel pro 

mladší žáky. Blatná tento rok z deseti týmů skončila na třetím místě, poraženi byli pouze 

Horažďovicemi a Rožmitálem, který skončil na prvním místě. Do soutěže se zapojily 

také týmy z Kasejovic, Hradiště, Bohutína, Březnice, Dražejova, Protivína a Sedlice. 

Umístily se přesně v tomto pořadí od čtvrtého do desátého místa. Všichni hráči i jejich 

trenéři dostaly za účast medaile a trika. Ceny předával Roman Vonášek.129 Předsedou v 

roce 2018 byl Michal Vanduch. V tomto roce docházelo do oddílu 285 lidí, sestava týmů 

zůstala stejná až na změnu v týmů žáků, kterých se stav snížil na dvě družstva, a naopak 

byly dva týmy dorostu. A tým mužů hrál 1.A třídu, ze kterého postoupil z druhého místa 

do KP. Trénéři týmu byli Michal Brabec, Roman Remeš, Petr Jícha a Jana Machovská. 

B tým mužů hrál OP s pomocí mužů z A týmu a dorostu. Pod vedením Milana Hlaváče 

a Michala Vanducha se tým na konci sezóny umístil ve středu tabulky. Ženy hrály divizi 

D, pod vedením Josefa Diviše a Filipa Písaříka. Dorost pod vedením Dalibora 

Martínkoviče a Filipa Písaříka postoupil do KP. Starší žáci hráli pod vedením Davida 

Reguše a Moniky Potůčkové. Tým mladších žáků působil pod vedením Michala 

Hovorky, Miroslava Kostohryza a Martina Čížka. Tým starší přípravky A převzal Michal 

Vanduch s pomocí Štěpána Bryndy, Petra Švece a Františka Švejdy. Tento rok tým 

dominoval v KP. Ze 14 zápasu obdrželi pouze jednu porážku. Starší přípravka B hrála 

OP pod Petrem Švecem. Mladší přípravka A měla za trenéra Martina Bulku a Pavla 

Ounického. Mladší přípravka B trénovala pod Miroslavem Kostěncem a trenérem 

brankářů byl Jiří Prokeš.130 Předsedou za rok 2019 byl Michal Vanduch, sekretář Petr 

Linhart, pokladník Josef Hornát, šeftrenér mládeže Martin Bulka a dalšími významnými 

členy byli Pavel Krátký, Pavel Mašek a Petr Jícha. Během roku proběhla oprava hřiště s 

umělým povrchem. Oddíl měl v tomto roce 285 členů z toho bylo 159 členů mládeže a 

 
128 MATĚJKOVÁ, Anna, 2016. Kronika města Blatná 2015. Blatná, s. 444. 
129 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 152-153. 
130 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 175-176. 
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126 dospělých, kteří působili ve třinácti týmech. V sezóně 2019/2020 A tým mužů hrál 

KP, avšak v podzimní části tým skončil na sestupných pozicích, proto příprava na jarní 

část probíhala s větší intenzitou, aby se na konci sezóny v KP udrželi. B tým mužů hrál 

OP, na konci sezóny končili na 3. místě. Ženy hrály stále divizi D. Dorostenci hráli KP 

na začátku sezóny, kde měla skvělé úspěchy, bohužel pro nedostatek hráčů spadl tým 

zpátky do 1.A třídy. I starší žáci pod vedením Davida Reguše sestoupili z KP níž. Mladší 

žáci si zvykali na větší hřiště a připravovali se na přestup do staršího žactva. Přípravky 

starší i mladší hrály KP a OP, kde se jim velmi dařilo. Nejmenší z oddílu přípravky se 

soustředili na rozvoj schopností a základů fotbalu.131 Blatenský fotbalový odchovanec 

Zdeněk Ondrášek zajistil postup na mistrovství Evropy českého národního týmu svým 

rozhodujícím gólem v zápase proti Anglii.132 2020 funkci předsedy fotbalu vykonával 

Pavel Mašek, místopředseda byl Pavel Krátký, sekretář Petr Linhart, pokladník Josef 

Hornát a členy výboru byli Petr Jícha, Tereza Šafrová, Petr Bulka a Michal Hovorka. 

Tento rok oddíl čítal 297 členů, kdy bylo 165 zastoupeno mládeží a 132 dospělými. Stav 

působících družstev zůstával neměnný, jako v minulém roce. Kvůli pandemii koronaviru 

bylo velké množství zápasů zrušeno.133 V roce 2021 členové výboru a týmy zůstávaly 

ve stejné sestavě.  I tento rok práci s dětmi a dospělými a účast na zápasech 

znesnadňovala pandemie koronaviru.134 Letošní sezónu 2022/2023 skončil A tým mužů 

v I. A třídě na 11. místě ze 14 týmů, B tým mužů v OP na 3. místě z 12 týmů, ženy 

v divizi C na 8. místě z 9 týmů a dorost v I. A třídě na 3. místě z 11 týmů. Všechny týmy 

teď čeká letní příprava na novou sezonu.135 

 

5.3.4 TENIS 

Počátky tenisu v Blatné se datují až do roku 1925, kdy se tenis hrál v zámeckém parku 

na třech tenisových dvorcích. Prvními hráči tenisu byli Václav Pokorný, Lukeš, 

Böhmová, Jan Kára, Václav Bercal, Říský, Elijášek, Jaromír Pokorný, Špala, M. Špán, 

Z. Krhoun, J. Liška, Josef Fiala, F. Balek a V. Fleischmannová. Později po vybudování 

sokolovny 1935 se tenisté přesunuli na její nádvoří, kde hráli pouze zájmově nebo 

 
131 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 260-262. 
132 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 276. 
133 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 219-220. 
134 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 179. 
135 TJ Blatná: fotbal Blatná [online]. [cit. 2023-06-19]. Dostupné z: http://blatnafotbal.cz/ 
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přátelská utkání. V 50. letech byl tenis označen jako buržoazní sport zbohatlíků a 

v Blatné téměř zanikl. Roku 1973 přišlo s nápadem na znovuobnovení pár bývalých 

tenistů, které v této myšlence podpořil výbor jednoty. Ještě tentýž rok vzniká nový oddíl 

tenisu O tenisovou hru byl velký zájem a dva kurty, které byly k dispozici, nestačily. Tak 

roku 1974 začíná stavba dalších kurtů. V tomto roce do oddílu chodilo 61 dospělých, 16 

členů dorosteneckého věku a 35 členů žákovského věku. Oddíl měl přihlášen jedno 

smíšené družstvo dospělých v III. třídě KP, které po 4 kolech bylo na 3. místě z 8 

družstev. Roku 1975 bylo do krajské soutěže přihlášeno jedno smíšené družstvo 

dospělých, které skončilo na 3. místě, a jedno družstvo žáků, které skončilo na 8. místě 

z 15 týmů. V okresním přeboru jednotlivců v žákovské kategorii zvítězil Jiří Fiala, na 3. 

místě skončil Miloslav Simandl. V kategorii žákyň skončila na 2. místě S. Hanzlíčková 

a v dorostenecké kategorii na 3. místě Naďa Simandlová. Roku 1978 se mohlo radovat 

družstvo žáků, kteří vyhráli okresní soutěž, avšak měli smůlu v kvalifikaci do KP a 

nepostoupili. Lépe se dařilo družstvu dorostenců, kteří v tuto soutěž vyhráli a podařilo 

se jim postoupit i do KP. Družstvo dospělých A skončilo na 7. místě a družstvo B na 4. 

místě.136 V roce 1980 trénují žáci pod trenérem II. třídy Jiřím Hájkem, Vlastimilem 

Moravcem a Jiřím Eichingrem. V KP žákovských smíšených družstev skončili na 

posledním místě a sestupují z KP a v OP žáků skončilo B družstvo na 3. místě. 

Dorostenci trénovali pod Jiřím Hájkem a Vaškem Morou. Ti v KP skončili na 7. místě. 

Dospělým se v této sezóně dařilo o mnoho víc. A družstvo v soutěži sdružených okresů 

skončilo na 3. místě a B družstvo na 2. místě. V roce 1984 byl předsedou oddílu Jiří 

Eichenger, místopředsedou Josef Kostka, jednatel František Šatava a sportovní činnost 

zajišťoval Jiří Hájek. V tomto roce měl oddíl v soutěži 5 družstev. A družstvo dospělých 

vyhrálo celou soutěž, avšak nezvládlo kvalifikaci o postup do KP, B družstvo dospělých 

skončilo na 4 místě, A družstvo žáků vyhrálo celou soutěž a postoupilo do KP, B 

družstvo žáků skončilo na 4. místě a C družstvo skončilo na poslední příčce.137 9. března 

1985 se oddíl vypravil na halový okresní přebor konaný ve Strakonicích. Celý turnaj 

vyhrál blatenský tenista Václav Mora. 15. května pořádal blatenský oddíl okresní přebor 

mladšího žactva, ve kterém dominovali blatenští tenisté. V kategorii žáků obsadil 1. 

místo Švarc a 2. místo Šatava, oba z Blatné. V kategorii žákyň zvítězila Lenka Hájková 

 
136 Oddílová kronika tenisu Blatná 1925-1979. 
137 Oddílová kronika tenisu Blatná 1980-1984. 
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z Blatné. Na začátku 90. let se tenisový oddíl přidal k TJ Blatná z.s.138 V roce 1999 

otevřel oddíl pro nejmenší tenisovou školičku, kterou vedl Jiří Eichinger. Na konci 

května 2002 se Jiří Eichinger zúčastnil „Mezinárodního mistrovství ČR veteránů“ kde 

se probojoval až do poslední osmičky. Tam ho porazil kanadský tenista, který se posléze 

stal vítězem celé soutěže. Jako mnoho dalších oddílů v Blatné postihla vlna povodní, ani 

tenisté této události neunikli a na dlouhou dobu byly kurty vyřazeny z provozu. Roku 

2006 Blatenský oddíl pořádal již 27. ročník turnaje veteránů, ve kterém se soutěžilo ve 

třech věkových kategorií. V I. kategorii zvítězil Jiří Eler z Prahy, v II. kategorii Václav 

Vokatý z Vimperka a ve III. kategorii zvítězil blatenský Jiří Eichinger.139 Oddíl tenisu 

měl roku 2010 55 členů. Jejím předsedou byl Ing. Josef Mašek. Je zde jedno družstvo, 

které hraje KP. Dále se zde nachází rekreanti, kteří se zúčastní pouze každoročně 

pořádaného turnaje v Blatné. Malý problém tenistům dělají vzdálené šatny, které jsou 

pro ně umístěné na nedalekém zimním stadioně.140 Roku 2012 se KP zúčastnilo jedno 

smíšené družstvo, které skončilo na 4. místě z 8 týmů. Tenisové seniorské se zúčastnili 

22. srpna MČR v Rakovníku, kde celou soutěž vyhrálo.141 Roku 2017 čítal oddíl tenisu 

115 lidí, z toho bylo 65 dospělých a 50 dětí. Začátek sezóny bylo 10. dubna a ukončení 

26. září. V srpnu proběhla dostavba sociálního zařízení na pozemku tenisových kurtů, 

tím pádem už tenisté nemuseli docházet na zimní stadion. Dále zde byl vybudován 

přístřešek na sklad a místo na ohniště. Během roku oddíl pořádal řadu turnajů. 6. května 

proběhl brigádnický turnaj, 22. června turnaj rekreačních hráčů, do kterého se přihlásilo 

13 deblových párů, 5. a 6. srpna proběhl 39. ročník turnaje veteránů, do kterého se 

zúčastnilo 43 hráčů, z toho bylo 6 žen. Dále 19. srpna proběhl 3. ročník pouťového 

turnaje ve dvouhrách. Do tohoto turnaje se přihlásilo 20 hráčů. 9. září oddíl uspořádal 

Manager Cup, ve kterém soutěžilo 16 párů. 23. proběhl mezi tenisty z oddílu losovaný 

turnaj, ve kterém si zahrálo 7 párů.142 Předsedou v roce 2018 byl L. Pýcha. Začátek 

sezóny započal 10. dubna, kdy oddíl zaznamenal 109 členů, z toho bylo 59 dospělých a 

50 dětí. Konec sezóny se datoval k 20. říjnu. Oddíl i tento rok pořádal řadu turnajů. První 

z nich se konal 21. dubna a přihlásilo se na něj 14 párů. Dále pak 6. června turnaj 

„osobností“, 14. července „rekreační turnaj“, kterého se zúčastnilo 16 párů, 28. července 

 
138 Oddílová kronika tenisu Blatná 1985. 
139 Oddílová kronika tenisu Blatná 1999-2007. 
140 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná, s. 139. 
141 Blatenské listy: TJ Blatná - tenis, 2012. 23. Blatná, č. 19, s. 17. 
142 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 151. 
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turnaj v „mixech“, na který se přihlásilo 22 párů. Posledním turnajem v létě byl již 40. 

ročník turnaje veteránů, který se konal 4. a 5. srpna. Hráli se čtyřhry i dvouhry a soutěžilo 

48 hráčů. První turnaj po prázdninách se uskutečnil 8. září. Na „Manager Cup“ přišlo 24 

párů. 6. října skončil turnaj „ejtýpý“. Poslední turnaj sezóny proběhl 20. října. Jednalo 

se o losovací turnaj pro členy oddílu, kam si své síly šlo poměřit 10 párů.143 V roce 2019 

měl oddíl tenisu 110 členů, z toho bylo 63 dospělých a 47 dětí. Herní sezóna začala 1. 

dubna a skončila 27. října. 14. dubna, i když za ne úplně příznivého počasí, se konal 

brigádnický turnaj, na který se i tak přihlásilo 10 párů. Vítězem se stalo družstvo ve 

složení Švejda-Ondračka. 18. května oddíl uspořádal první ročník turnaje čtyřhry „Bála 

Cup“ na počest rockera a podnikatele Karla „Bály“ Švehly, který v tomto roce podlehl 

rakovině. Do turnaje se přihlásilo 13 týmů. Vítězná dvojice turnaje byla Machovec-Boža. 

13. července se konal další turnaj, a to rekreačních hráčů, kde se proti sobě utkalo 18 

dvojic. I přes deštivé počasí vítězně z tohoto turnaje vyšla dvojice Soukup-Horák. O 

několik dnů déle, 17. července, se konal 4. ročník singlového turnaje, na který se 

přihlásilo 19 tenistů. 1. místo si obhájil již po čtvrté v řadě Petr Machovec. O tři dny 

později se konal turnaj smíšených dvojic za účasti 18 týmů. Zvítězila dvojice Pašek-

Samcová. 27. července se konal první ročník turnaje Blatná OPEN, kde síly poměřilo 16 

hráčů a po napínavém boji si pro sebe zvítězil blatenský František Kaiser, na kterého 

nestačil Daniel Soukup z Písku. Další ročník Manager Cup se konal 7. září za účasti 20 

týmů. Výhru si zajistila dvojice Pýcha-Vykopal. 12. října se odehrál poslední turnaj 

venku. Tento turnaj byl losovací a titul z minulého roku si i tento rok pojistil Adam 

Lávička s pomocí svého vylosovaného kolegy Michala Ondračky.  18. října se pořádala 

juniorská Blatná OPEN, kterého se zúčastnilo 8 blatenských hráčů. V tomto turnaji 

zvítězila jedna ze dvou žen, a to Anička Uldrichová. 27. prosince se blatenští tenisté 

vypravili na vánoční turnaj konaný ve Strakonicích, na který se sjelo 12 týmů. Všechny 

porazila dvojice z Blatné ve složení Švejda-Ondračka.144 Předsedou tenisu byl v roce 

2020 Luboš Pýcha, pod kterým v oddíle působilo 37 členů z řad mládeže a 90 dospělých. 

Sezóna začala 7. dubna. 4. června oddíl uspořádal 2. ročník turnaje v dvouhrách Blatná 

OPEN, kde proti sobě změřilo síly 27 tenistů v pěti různých kategoriích. Kategorii A 

vyhrál blatenský František Kaiser, kategorii B písecký Daniel Soukup, kategorii C 

písecký Tomáš Horák, kategorii D blatenský Luboš Pýcha a kategorii E blatenský Karel 

 
143 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 173-174. 
144 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 264-266. 
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Koubek. Ve čtvrtfinále se proti sobě utkali Karel Koubek a Tomáš Horák, který po 

napínavém souboji tuto hru vyhrál. Dále své síly změřili dva tenisté z Blatné. V podobě 

„Davida“ rozprášil František Kaiser svého soupeře „Goliáše“ předsedu oddílu Luboše 

Pýchu. A tak se tedy opět, jako tomu bylo i v minulém roce, proti sobě utkali František 

Kaiser a Daniel Soukup. Teď hrál však osud do karet Danielovi, a tak za stavu 7:5 celou 

soutěž vyhrál. 11. července se konal turnaj ve čtyřhře, který vyhrál „Čáp“ s „Fredym“, 

kteří porazili „Sadeho“ se Švarcem. 18. července byl na programu turnaj dvojic, na který 

se do Blatné vypravilo 21 týmů. Hrálo se ve čtyřech skupinách, kdy z první skupiny do 

semifinále postoupila dvojice Švejda-Švejdová, z druhé Machovec-Frýzková, z třetí 

Stichenwirth-Hanzlíčková a ze čtvrté Vejvoda-Vokurková. Semifinále vyhrály dvojice 

Švejda-Švejdová a Stichenwirth-Hanzlíčková. Finále vyhrála dvojice Švejda-Švejdová 

v poměru 6:2. 1. srpna probíhal turnaj veteránů ve čtyřhrách ve dvou kategorií. První 

kategorie obsahovala 10 týmů a druhá 12 týmů. Vítězem první skupiny se stal pár 

Sommer-Matoušek, který vyhrál za stavu 6:2 nad dvojicí Černý-Franta. Vítězem druhé 

skupiny se stala dvojice Pýcha-Mařík, která vyhrála za stavu 6:3 nad týmem Tvrdský-

Machovec. 15. srpna se konal Pouťový turnaj ve dvouhrách, který probíhal ve čtyřech 

skupinách. Celkové třetí místo obsadil František Kaiser z Blatné, druhý byl Pavel Tůma 

z Českých Budějovic a vítězem se stal Daniel Soukup z Písku. 29. srpna byl uspořádán 

další ročník Manager Cupu. Z důvodu nevlídného počasí byl však turnaj po 

osmifinálových zápasech ukončen.145 Sezóna v roce 2021 začala 13. dubna. I přes 

pandemii koronaviru bylo oddílu umožněno uspořádat některé turnaje. 8. května se konal 

brigádnický turnaj párů, ve kterém z 18 týmů zvítězila dvojice Pýcha-Mařík, na 2. místě 

skončila dvojice Fiškandl-Kaiser a na 3. místě Švejda-Ondračka. 3. července oddíl 

uspořádal 3. ročník Blatná OPEN, na kterém si své 1. místo z předchozího roku obhájil 

Daniel Soukup z Písku, druhý byl Karel Koubek a třetí František Kaiser, oba z 

blatenského týmu. 7. srpna proběhl turnaj veteránů čtyřhry. Na prvním místě skončila 

dvojice Kofroň-Kotrbatý, na druhém místě Černý-Franta a na třetím místě Matoušek-

Sommer. Proběhli i další turnaje, například Manager Cup, Bála Cup, turnaj smíšených 

dvojic.146 Na rok 2023 oddíl tenisu připravuje opět velké množství turnajů, jako 

například turnaj veteránů, pouťový turnaj nebo „Blatná OPEN“. 

 

 
145 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 219-221. 
146 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 179-180. 
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5.3.5 STOLNÍ TENIS 

Oddíl byl založen 1992, kdy v té době spadal pod jednotu Sokola. Prvními členy byl 

Pavel Mls, Jiří Mls, Luboš Kallmünzer, Milan Prček, Miroslav Strnad a Bohumil Valach. 

Dva roky hrál oddíl okresní soutěž, poté po výhrách postoupil roku 1994 do Okresního 

přeboru. Od roku 1995 docházelo do oddílu šest dětí, se kterými se okamžitě začalo 

pracovat a připravovat je na nastávající soutěže, což se také dařilo. Jejich trenérem byl 

Jiří Mls. Roku 1996 oddíl přešel Ze Sokola do Tělovýchovné jednoty, tím změnil i místo 

tréninků, které se od té doby konaly v tělocvičně ZŠ Jana Amose Komenského v Blatné. 

V tomto roce se dva členové oddílu Aleš Langer a Pavel Ounický zúčastnili turnaje ve 

čtyřhře, který se konal v Písku, na kterém se umístili na bramborové pozici. V tomto roce 

se ještě Langr vypravil v rámci přeboru ČOS do Plzně, kde ve své kategorii dorostenců 

vybojoval druhé místo. V roce 1998 si opět oddíl polepšil a postoupil z OP na Krajský 

přebor. Na konci sezóny se v KP umístili na 3. místě. Tento tým trénoval pod Pavlem 

Mlsem starším. V této soutěži se jim nepovedlo udržet a hned následující sezónu 

sestoupili zpátky do OP. Následující rok čekal oddíl opět zvrat, kdy si v soutěži polepšili 

a vrátili se zpátky do Krajského přeboru. V tomto roce měli stolní tenisté tři herní týmy. 

Tým A, který hrál KP, tým B hrál krajskou soutěž a tým C soutěž okresní. Roku 2002 

oddíl zaznamenal nové přírůstky z řad mládeže, kterých se ujal Pavel Ounický. Novými 

nadějemi blatenského stolního tenisu byli Jan Duspiva, Jiří Černý, Matěj Vavřinec a 

Daniel Maňhal. Tým B, do kterého spadali tito hráči, se držel v horní části tabulky 

krajské soutěže, ze které však roku 2005 sestoupili o třídu níž. V roce 2006 se stal Jan 

Duspiva a Jiří Černý krajskými přeborníky. Roku 2008 A družstvo postoupilo ještě výš, 

a to do divize. Další rok pro Blatenský oddíl byl velmi úspěšný. A tým ve složení Jiří 

Černý, Pavel Ounický, Jan Trefný a Jan Fleissing v konkurenci 12 týmů dominovali KP 

a postoupili do divize. Taktéž se dařilo B týmu, který postoupil do KP a C tým ve spojení 

s dorostenci skončil v OP na 4. místě. Předsedou oddílu byl v roce 2010 Josef Hornát. 

Oddíl tvořilo 14 členů, z toho 5 dětí. Tým A mužů hraje 3. ligu, tým B divizi a týmy C - 

F okresní soutěž. C tým skončil sezónu na 2. místě. Porazil ho pouze tým ze Strakonic. 

2011 se A týmu nepodařilo udržet svou pozici v 3. lize. A tým skončil v tomto roce na 

5. místě a B tým na 3. místě Na konci sezóny 2012 odešel Jiří Černý hrát 3. ligu do týmu 

Avia Čakovice Praha., dále odešel Jan Duspiva, Matěj Vavřinec a David Maňhal. Roku 

2013 hrál A tým divizi, ve které skončil na 6. místě, B tým krajskou soutěž, C a D tým 
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okres. Roku 2014 se oddíl na nějakou dobu rozpadl. 28. února – 2. března 2014 se Marta 

Lněničková a Jan Duspiva z blatenského oddílu zúčastnili MČR, které se konalo v Plzni. 

Marta skončila hned v 1. kole na 2. nepostupovém místě. Janu Duspivovi se dařilo o 

mnoho lépe. Vyhrál III. i II. kvalifikaci a postoupil tak do hlavní soutěže, kde však 

prohrál proti extraligovému hráči. Sezóna 2013/2014 skončila pro blatenské hráče 

následovně: A tým v divizi obsadil 3. místo, B tým v krajské soutěži 5. místo, C tým 

v regionálním přeboru 2. místo a D tým taktéž v regionální soutěži 5. místo. V roce 2017 

chodilo trénovat 24 členů do tělocvičny ZŠ J. A. Komenského v Blatné. V tomto roce se 

hrála divize Jihočeského kraje, krajská soutěž Jihočeského kraje a dvakrát na OP 

Strakonic. Předsedou v roce 2018 byl stále Josef Hornát. Oddíl měl 24 členů, z toho bylo 

21 dospělých a pouze tři děti. Tréninky probíhaly pravidelně stále v tělocvičně ZŠ J. A. 

Komenského v Blatné. V oddíle působí 3 týmy, kteří hrají okresní soutěž. V roce 2019 

působilo v oddíle 22 lidí, z toho byly pouze dvě děti. Oddíl měl poskládané 3 družstva a 

hráli okresní i krajské soutěže. Předsedou oddílu byl stále Josef Hornát. Jan Duspiva se 

dostal až do finále KP, který byl pořádán v Českých Budějovicích, kde vyhrál na sety 

4:2. Jan v tomto roce působil v druhé nejvyšší rakouské soutěži v týmu Uniqa Biesenfeld 

Linz. Kvůli pandemii koronaviru se zavřela tělocvična školy, kde probíhaly tréninky 

oddílu a oddíl se proto scházet nemohl. V sezóně 2019/2020 se kvůli této situaci soutěže 

nedohrály a sezóna 2020/2021 se vůbec hrát nezačala. V sezóně 2021/2022 měl oddíl 

poskládané dva týmy A a B, které hráli okresní přebor. A tým skončil sezónu na 1. místě 

a postoupil tak do krajské soutěže. Roku 2023 založil oddíl i C tým. Všechny tři oddíly 

pilně trénují a připravují se na zápasy.147 

 

5.3.6 KUŽELKY 

Před 1. světovou válkou a po 2. světové válce bylo v Blatné sedm kuželníků, které se 

však nacházely v místních hostincích. V této době se kuželky nehrály v soutěžích, nýbrž 

pouze pro zábavu nebo o peníze. První zmínky o výstavbě kuželníku vznikly až v roce 

1963, ale jak rychle tento nápad přišel, tak rychle také odešel. 2. října 1972 znovu s tímto 

návrhem přišel už na schůzi TJ Karel Soukup. Návrh byl výborem přijat. 5. května 1975 

byla kuželna kompletně dostavěna a zařízena. Otevření kuželny proběhlo 30. září 1975, 

při kterém se ihned vyzkoušely dráhy a blatenští si tak zahráli svůj první turnaj. 29. ledna 

 
147 Jiří Mls, člen oddílu stolního tenisu. 
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1976 se konala ustanovující schůze oddílu, na které se vyřešily členské příspěvky a 

složení výboru. Předsedu vykonával Jan Svačina, jednatelem byl Jan Rozhoň, rozhodčím 

Zdeněk Pankrác a Jaromír Pokorný a členy výboru tvořila dvojice Milan Šturc a Marie 

Boušová. Po založení měl oddíl okolo 38 členů, kteří se rozdělili do A týmu a B týmu. 

Ve dnech 14. – 16. května se konal 2. ročník memoriálu Viktora Weise v Českém 

Krumlově, na který se oddíl vypravil, aby nasbíral nějaké zkušenosti. To se jim také 

povedlo a odjížděli s umístěním na 18. a 19. místě z 22 týmů. Zúčastnili se i pár 

přátelských utkání, během kterých své výsledky a dovednosti posouvali výš. V polovině 

okresního přeboru se tým A držel na 2. místě za týmem C ze Strakonic a tým Blatné B 

na 5. místě ze šesti týmů. A tým si tuto pozici udržel až do samého konce soutěže, B tým 

si polepšil a v konečném výsledku skončil na 4. místě. Jelikož vítězný tým ze Strakonic 

nechtěl postoupit do krajského přeboru II, postoupil tým A z Blatné. V dalším roce 

nastupovaly do soutěže tři týmy. Nově vzniklý C tým se přihlásil do okresního přeboru. 

Po podzimní části se A týmu v krajském přeboru vůbec nedaří a konči na posledním 10. 

místě. Nově vzniklý C tým, který tvoří převážně ženy, se drží velmi dobře. 16. listopadu 

na okresním přeboru v Blatné porazil C tým družstvo ze Strakonic o 73 bodů. I B tým 

porazil o pár dní později na domácí půdě tým ze Strakonic o 63 bodů. Po podzimní části 

se tým B držel v tabulce okresního přeboru na 4. místě a tým C na 3. místě. Na konci 

sezóny se v krajském přeboru II umístil A tým na 7. místě z 10 týmů a v okresním 

přeboru si své pozice blatenské týmy udržely, avšak v opačném pořadí než na podzim. 

V roce 1979 se týmům dařilo ještě lépe. A tým v okresním přeboru II. skončil na 4. místě 

z 9 družstev a B tým v okresním přeboru na 2. místě z pěti družstev. Pohoršil si pouze 

Tým C, který skončil na posledním místě. Od 6. do 9. července byli blatenští kuželkáři 

v německém městě Sollstedt, kde 7.7. prohráli proti německému týmu. Tento tým 

následně na oplátku pohostili v Blatné taktéž 16.-19. května 1980. Opět přátelské utkání 

skončilo ve prospěch hostů, kteří zvítězili téměř o 100 bodů.148 Přeborníky okresního 

přeboru se pro rok 1980 stali Bartoš, Fialová a Malý. 10.1. 1981 se konal okresní přebor 

mužů na 2x200 sdružených hodů, ve kterém se z 9 soupeřů umístil V. Maleček na 3. 

místě. 25.-28 srpna pořádala Blatná 8. ročník turnaje „Putovního poháru“. Blatenský tým 

B skončil na 4. místě z 9 družstev. Za jednotlivce na tom byl nejlépe Němec, který se 

umístil na 8. místě z dvanácti.149 Na konci sezóny 1997 se blatenským kuželkářům dařilo 

 
148 Kronika kuželníku TJ Sokol Blatná 1975. Blatná, 1975. 
149 Kronika kuželníku TJ Sokol Blatná 1980. Blatná, 1980. 
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stále podobně jako v předchozích letech. V krajském přeboru II skončil tým B na 4. místě 

a tým C žen na posledním z 10 družstev. V sezóně 2005/2006 nastupoval A tým mužů 

v 3. lize, B tým žen v druhé lize, C a D tým v okresním přeboru. Na konci této sezóny 

vévodil A tým tabulkám a vyhrál celou soutěž. Stejný úspěch slavil i Evžen Cígl, který 

skončil první v kategorii jednotlivců 3. ligy. Ženský tým B skončil na 4. místě z deseti 

družstev. V dalších sezónách se kuželkářům příliš nedařilo, a tak spadli z ligových 

soutěží do divize. V roce 2009 byla provedena přestavba kuželny, a to zejména hrací 

plochy, kdy se navýšil počet drah na čtyři.150 Kuželkáři se v tomto roce zúčastnili OP 

jednotlivců, který se konal 10.-24. ledna ve Strakonicích a Blatné. V kategorii mužů 

zvítězil Evžen Cígl, na 2. místě skončil Jiří Vaňata, oba z Blatné a na 3. místě P. Salfický 

z Písku. V seniorské kategorii medailová místa obsadili pouze kuželkáři z Blatné. 1. 

místo Dobromil Köriš, 2. místo Josef Mikeš a 3. místo Karel Cvach. V kategorii seniorek 

zvítězila blatenská Blažena Koblihová.151 V roce 2010 do oddílu kuželek dochází 64 

členů z toho 6 mládeže. Předsedou je Zdeněk Svačina. Jsou zde tři družstva dospělých. 

Družstvo A hraje Divizi jih, družstvo B a C Krajský přebor II a družstva D a E Okresní 

přebor. Dále zde působí družstvo dorostenců, kteří také hrají OP. V tomto roce získali 

blatenští kuželkáři v okresních a krajských přeborech šest titulů. V krajském přeboru se 

stal mistrem kraje Evžen Cígl.152 Na pomezí roků 2010 a 2011 blatenští kuželkáři 

uspořádali první ročník Ligy neregistrovaných hráčů. Tato soutěž byla rozdělena na 22 

kol. 11 kol probíhalo v podzimních měsících roku 2010 a dalších 11 kol v roce 2011 na 

jaře, kdy poslední utkání turnaje bylo odehráno 26. března. Turnaj probíhal vždy dvakrát 

týdně po odehrání turnaje ligy registrovaných hráčů. Do této soutěže se přihlásilo 

dvanáct družstev, vždy po čtyřech až osmi hráčích. Hrálo se na šedesát sdružených bodů 

a každé kolo mohli nastoupit za družstvo pouze čtyři lidé. Nejlepším hráčem turnaje se 

stal Jiří Čaloun z družstva „Městský úřad“. Jeho družstvo skončilo se třiceti body na 

třetím místě. Na druhé příčce se umístilo družstvo „Policie“, taktéž s třiceti body a na 

místě prvním skončilo družstvo „Rakomara“ s třiceti sedmi body. Dále se kuželkáři 

zúčastnili 6. února 2011 Poháru mladých nadějí, který byl pořádán v Plzni. Tuto soutěž 

vyhrál mladší žák Karel Koubek.153 V roce 2012 obhájil Karel Koubek 1. místo na 

soutěži „Poháru mladých nadějí“, dále zde Blatnou reprezentoval Jan Vaňata, který se 

 
150 Kronika kuželek TJ Blatná 2006. 
151 Blatenské listy: Okresní přebor v kuželkách 2009, 2009. 20. Blatná, č. 3, s. 12. 
152 Kronika města Blatná 2010. 2011. Blatná: MěstNV Blatná, s. 138. 
153 Kronika města Blatná 2011. 2012. Blatná: MěstNV Blatná, s. 98-100. 



  PRAKTICKÁ ČÁST 

  80 

umístil na 3. místě.154 Blatenským kuželkářům se dařilo nejen v soutěži jednotlivců, ale 

i družstev. A družstvo vyhrálo celou divizi a postoupilo do III. ligy.155 Sezónu 2012/2013 

zakončil A tým v lize na 6. místě, na II. KP tým B na 7. místě, tým C na 9. místě a tým 

D na OP skončil na 4. místě.156 Roku 2017 oddíl měl 65 členů, z toho 19 bylo dětí a 

dorostu. Muži A skončila v ligové soutěži na sedmém místě z celkového počtu dvanácti 

družstev. Družstvo C na KP skončilo na pátém místě, taktéž z dvanácti družstev a 

družstvo D na OP vybojovalo skvělé první místo z pěti družstev. Družstvo dorostu 

skončilo na prvním místě v KP. Opět proběhla soutěž ligy neregistrovaných hráčů, do 

které se přihlásilo jedenáct čtyřčlenných družstev. Soutěž probíhala na dvacet kol. 

Výhercem se stalo družstvo SMS Blesky, druzí skončili Baldové a třetí Joklové. Na 

kuželně proběhly v tomto roce i četné opravy. Oprava a zateplení střechy, výměna oken 

a žaluzií, koupě nový kuželek a koulí pro nejmenší.157  Předsedou v roce 2018 byl Zdeněk 

Svačina. V tomto roce měli kuželkáři tři týmy. Družstvo A, které hrálo 3. KLM, družstvo 

C hrálo KP a skončilo na 4. místě a družstvo D, které vyhrálo OP. Do oddílu kromě 

dospělých docházelo i 17 členů mládeže do 18 let, které měl na starost Karel Koubek a 

Zdeněk Svačina. Hráli OP „Pohár mladých naději“, ve kterém se Monika Kalousová 

dostala do finále, které se konalo v Blansku, avšak kvůli zraněním se ho nemohla 

zúčastnit. Z tohoto důvodu přišla o účast v „Českém poháru dorostu“. V kategorii 

dorostu se Karel Koubek až na Mistrovství republiky juniorů, v dospělé kategorii se jim 

tento krok bohužel nepovedl.158 Roku 2019 stále 18 členů mládeže trénovali Karel 

Koubek a Zdeněk Svačina. V tomto roce se příliš nedařilo. Sezóna 2018/2019 nebyla 

milosrdná k A týmu, který musel sestoupit z III. KLM. V sezóně 2019/2020 se horko 

těžko držel v půlce tabulky Divize Jih. C tým na tom byl podobně, avšak v předešlé 

sezóně se zachránil a zůstal stále v KP2, avšak v sezóně 2019/2020 se pohyboval na 

konci tabulky, tedy na hraně sestupu. Tým D se sice umístil v OP na vrcholu tabulky, 

avšak zde byl problém s personálním zajištěním. Tuto skutečnost zapříčinil odchod 30 

hráčů za posledních 8 let. Avšak najdou se v tomto roce i nějaká pozitiva. Mistrem okresu 

se stal Dan Lexa, který se posléze na mistrovství kraje umístil na 8. místě. Dále pak 

Stanislav Kníže, který se v okrese umístil na výborném 3. místě. Děti hrály okresní 

 
154 Blatenské listy: Mladí kuželkáři znovu úspěšní, 2012. 23. Blatná, č. 5, s. 12. 
155 Blatenské listy: Kuželkářská soutěž, „Pohár mladých nadějí“ skončila, 2012. 23. Blatná, č. 9, s. 24. 
156 Blatenské listy: Konec kuželkářské sezony 2012-2013, 2013. 24. Blatná, č. 9, s. 14-15. 
157 Kronika města Blatná 2017, 2018. Blatná, s. 150-151. 
158 Kronika města Blatná 2018, 2019. Blatná, s. 173. 
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přebor, Pohár mladých nadějí a Český pohár dorostu. Velký úspěch zaznamenala v 

kategorii žákyň v soutěži Poháru mladých nadějí Monika Kalousová, která se svými 

výkony dostala až do finále soutěže, která se konala v Olomouci. Vyhrála také krajskou 

soutěž, což jí následovně posunulo na mistrovství republiky konané v Třebíči. V poháru 

mladých nadějích utekl postup do finále o 3 body Beátě Svačinové. V dorostenecké 

kategorii v soutěži Českého poháru dorostu, se svými výkony umístil na 30. místě ze 155 

konkurentů Filip Cheníček.159 V roce 2020 tento oddíl také postihla pandemie 

koronaviru a soutěže byli ukončeny. Avšak ještě před skončením hrálo družstvo A divizi 

jih, družstvo C hrálo KP na kterém se po předchozím roce dokázalo udržet a před 

ukončením soutěže bylo v tabulce na prvních příčkách a družstvo D mohlo opět 

dosáhnout na vrchol tabulky.160 Soutěže v roce 2021 začali až v září, kvůli pandemii 

koronaviru, avšak stále s velkým množstvím omezení. Družstvo A se udrželo v Divizi 

jih a až na nějaké drobné problémy se tento tým držel na předních příčkách tabulky. 

Družstvo B hrálo krajský přebor, ve kterém mělo dobré výsledky, ale postavení v tabulce 

už tak dobré nebylo. Družstvo C hrálo OP a drželo se uprostřed tabulky. Monika 

Kalousová postoupila do finále Českého poháru dorostu, která se umístila na 6. místě ze 

16 dívek. Karolína Baťková a Beáta Svačinová postoupily do finále Poháru mladých 

nadějí. Svačinová skončila na 7. místě a Baťková na 14. místě z 15 dívek. Z juniorů se 

na 1. místě umístil Filip Cheníček, na 3. místě Karel Koubek a na 5. místě Lukáš Pavel.161 

Sezónu 2022/2023 uzavírá A družstvo v divizi 10. místem, B družstvo v II. KP 4. místem 

a D družstvo v OP 1. místem.162 

  

 
159 Kronika města Blatná 2019, 2020. Blatná, s. 262. 
160 Kronika města Blatná 2020, 2021. Blatná, s. 223. 
161 Kronika města Blatná 2021, 2022. Blatná, s. 181. 
162 Blatenské listy: Kuželkářské zpravodajství, 2023. 34. Blatná, č. 5, s. 13. 
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6 DISKUZE 

Protože se v Blatné od založení Sokola vystřídalo mnoho sportovních i zájmových 

oddílů, musela jsem si do své práce vybrat pouze některé, pro mě klíčové, které jsou ve 

zmíněném městě populární a v současné době zde stále aktivně působí. Prostý výčet 

naprosto všech sportovních aktivit by působil kontraproduktivně s ohledem na 

vyhodnocení získaných pramenů. 

Díky provedeným rozhovorům, které jsem dělala s trenéry a členy sportovních oddílů, 

rozborům kronik města Blatná a kronik sportovních oddílů jsem zjistila rozdělení oddílů 

v Sokole na oddíly všestrannosti a sportovní oddíly, dále přestupy sportovních oddílu ze 

sokolské jednoty do TJ Blatná z.s. a dlouholeté působení některých oddílů v Blatné. 

Nepředpokládala jsem, že o některých sportovních oddílech nebudou téměř žádné 

záznamy nebo budou poničené od povodní a jejich zpracování bude natolik obtížné. Od 

některých původních členů oddílu, jako například oddílu hokejbalu, bylo těžké získat 

informace o založení a působení oddílu v úplných začátcích, jelikož si nevedli žádné 

zápisky a bylo pro ně obtížné si tyto momenty vybavit tolik let nazpět. 

Velké množství informací je nutné adekvátně využít tomu, aby bylo patrné, jakou roli 

hraje sport ve městě Blatná. 
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7 ZÁVĚR 

Tato bakalářská práce se věnovala historií Sokola v Blatné a sportovním oddílům, které 

spadají buď pod TJ Sokol Blatná (oddíly všestrannosti badminton, karate, kondiční 

trénink, kulturistika, zdravotní TV, basketbal; judo, mažoretky Prezioso a volejbal) nebo 

pod TJ Blatná z.s. (atletika, fotbal, hokejbal Datels, tenis, stolní tenis a kuželky) a jejich 

úspěchům. Snažila jsem se zde přiblížit rozsáhlou historii nejen Sokola, ale i sportovních 

oddílů, kterých je i v tak malém městě, jako je Blatná, poměrně velké množství. 

Cílem této bakalářské práce bylo popsat historii sportu v Blatné a vylíčit pestrou škálu 

sportovních odvětví za pomoci analýzy, kritického přístupu k písemným a ústním 

pramenům a interpretaci získaných aktů. 

V teoretické části jsem se zaměřila na základní dějinné události naší země 19. – 21. 

století. Dále na založení Sokola v Praze a jeho průběh v úplných začátcích a v neposlední 

řadě na stručně popsanou historii města Blatná. 

V praktické části jsem rozebrala historii Sokola v Blatné od jeho založení (1885) do 

současnosti, pomocí dostupných literárních a ústních zdrojů. Více jsem v rámci této 

kapitoly rozepsala běžecký závod „Memoriál Jana Janovského“, který se pořádá na 

počest jednoho ze členů Sokola, který umřel v koncentračním táboře. Poté jsem rozdělila 

sportovní spolky, které spadají pod Sokol, do oddílů všestrannosti a sportovních oddílů. 

U každého ze sportovních oddílů jsem rozepsala, v jakém roce byl oddíl založen, 

působení oddílu v jeho začátcích až do současnosti. To samé jsem udělala u sportovních 

oddílů, které spadají po TJ Blatná z.s. 

Věřím, že tato bakalářská práce poskytne dostatečné informace o Blatné a jeho 

sportovním dění a osvětlí případným čtenářům široký rozsah sportů, které se zde nachází. 
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8 RESUMÉ 

Tato bakalářská práce se zabývá převážně Sokolem v Blatné od jeho založení zde (1885) 

až po současnost (2022). Dále pak sporty, které patří pod sokol (oddíly všestrannosti 

badminton, karate, kondiční trénink, kulturistika, zdravotní TV, basketbal; judo, 

mažoretky Prezioso a volejbal) nebo pod TJ Blatná z.s. (atletika, fotbal, hokejbal Datels, 

tenis, stolní tenis a kuželky). Práce má poukázat na fakt, že i v tak malém městě, jakým 

právě zmíněná Blatná je, se nachází široká škála sportovních odvětví. Práce se dále 

zaměřuje na historii na území ČR, založení Sokola jako takového, za účelem připomenutí 

si významného a zlomového okamžiku v naší historii a historií zmíněného města. V práci 

budou použity metody spojené s historií (analýza, kritika, interpretace). 

This bachelor thesis deals mainly with the Sokol in Blatná from its foundation (1885) to 

the present (2022). It also focuses on the sports that belong to the Sokol (the all-round 

clubs badminton, karate, fitness training, bodybuilding, health TV, basketball; judo, 

majorettes Prezioso and volleyball) or to the TJ Blatná z.s. (athletics, football, Datels 

hockey, tennis, table tennis and skittles). The work is intended to highlight the fact that 

even in such a small town as the aforementioned Blatná there is a wide range of sports. 

The work also focuses on the history in the territory of the Czech Republic, the founding 

of Sokol as such, in order to commemorate a significant and turning point in our history 

and the history of the mentioned town. The thesis will use methods related to history 

(analysis, criticism, interpretation). 
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Příloha 1: Blatenský vodní zámek. Zdroj: https://www.infoglobe.cz/tip-na-vylet/cr-

zamek-blatna-sidlo-rodu-hildprandtu/ 

 

Příloha 2: Rodina Hildprandtů. Zdroj: https://zamek-blatna.cz/about/the-hildprandt-

family
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Příloha 3: Jana Hildprandtová. Zdroj: https://zamek-blatna.cz/about/the-hildprandt-

family 

 

Příloha 4: Stephanos Germenis-Hildprandt, součásný správce zámku. Zdroj: 

https://zamek-blatna.cz/about/the-hildprandt-family 
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Příloha 5: Blatenská sokolovna. Zdroj: 

https://www.sokolskepamatky.eu/objekty/detail/sokolovna-blatna 

 

Příloha 6: Pavel Urban, 1. na Českém poháru v Jablonci nad Nisou. Zdroj: Lukáš 

Kocourek, trenér oddílu juda. 

https://www.sokolskepamatky.eu/objekty/detail/sokolovna-blatna
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Příloha 7: Mažoretky Prezioso. Zdroj: 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=709468121189448&set=pb.100063787981175.-

2207520000.&locale=cs_CZ 

 

Příloha 8: Volejbalový tým žen. Zdroj: Blanka Malinová, starostka jednoty. 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=709468121189448&set=pb.100063787981175.-2207520000.&locale=cs_CZ
https://www.facebook.com/photo/?fbid=709468121189448&set=pb.100063787981175.-2207520000.&locale=cs_CZ
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Příloha 9: Ženský tým atletiky. Zdroj: vlastní. 
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Příloha 10: Hokejbalový tým mužů, vícemistři I. ligy 2022/2023. Zdroj: 

https://www.facebook.com/datelsblatna/photos/pcb.2395853047253865/239585300725386

9/?locale=cs_CZ 

 

 

Příloha 11: Fotbalový oddíl TJ Blatná. Zdroj: 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=616487847144176&set=pcb.616491447143816&l

ocale=cs_CZ 

https://www.facebook.com/datelsblatna/photos/pcb.2395853047253865/2395853007253869/?locale=cs_CZ
https://www.facebook.com/datelsblatna/photos/pcb.2395853047253865/2395853007253869/?locale=cs_CZ
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https://www.facebook.com/photo/?fbid=616487847144176&set=pcb.616491447143816&locale=cs_CZ
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Příloha 12: Oddíl tenisu, turnaj „Blatná OPEN“ 2022. Zdroj: 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=1411420816025671&set=a.1411421556025597 

 

Příloha 12: A a C tým, přátelské utkání. Zdroj: 

https://www.facebook.com/1170619936366185/photos/pb.100063657056794.-

2207520000./4552317234863088/?type=3 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=1411420816025671&set=a.1411421556025597

